
 شنبه 9 تیر1397   16 شوال 1439   30ژوئن2018  سال اول  شماره 7 قیمت 1500 تومان
صفحه15 صفحه 8و9

روزنامه اقتصادی معدن و صنایع معدنی ایران

www.Madandaily.com

صفحه7

اختیار شـورای 
عالی معـادن به 
استان ها واگذار 
می شود

شادی آباد 
 نیمه تعطیل

نمی فروشیم 
چون نمی توانیم 

جایگرین کنیم

 راه اندازی خط 5 ایرالکو تا پایان سـال 

 قدیمی ترین کارخانه آلومینیوم
 از فهرست آلاینده ها خارج شد

صفحه14

 2 راه پیش رو در 
شرایط فعلی

صفحه2

 تحریم ها و توجیه 
خام فروشی

صفحه3

همسان سازی حقوق 
کارگران معدنی

صفحه6

خام فروشی نکنیم

صفحه11

ثبت رکورد تاریخی 
برای نمادهای گروه 

فلزی و معدنی



 تحریم ها و توجیه 
خام فروشی

بس��یاری، نگران تحریم ها و شدت آن هستند. 
این امر ۲۰ سال پیش می توانست موجب نگرانی 
ش��ود اما حالا نگرانی بابت تامین مواد اولیه خود 
نداری��م. در دوره جن��گ و تحریم ه��ای پ��س از 
آن، مع��دن یکی از بخش هایی بود که نگذاش��ت 
کمبودی از نظر مواد اولیه معدنی وجود داش��ته 
باش��د. از این رو، نگرانی موجود، مربوط به تولید 
نیس��ت بلک��ه مربوط به ص��ادرات م��واد معدنی 
و محص��ولات ف��رآوری ش��ده آن اس��ت. در این 
وضعی��ت، گروهی معتقدند زمان مناس��بی برای 
اجرای قانون عوارض بر صادرات مواد معدنی خام 

نیست.
باید گفت، در بدترین ش��رایط تحریم در دوره 
گذشته، آنها برای خرید مواد معدنی خام ما صف 
کش��یده بودند. نقشه آنها برای خرید مواد خام ما 
این اس��ت که در ایران اش��تغال ایجاد نشود و ما 
نیازمند و محتاج خرید مواد اولیه باش��یم. به هر 
حال باید سیاس��ت فرآوری مواد معدنی را جدی 
پیگیری کنیم و هدف ما ایجاد اش��تغال و ارزش 

افزوده بالاتر است.
من فکر می کنم اگ��ر آیین نامه اجرایی عوارض 
ابلاغ شود)که هنوز نشده است( هیچ صدمه ای به 
صادرات مواد معدنی نخواهد خورد زیرا به همان 
میزان که بر صادرات مواد خام حساس��یت داریم، 
ص��ادرات مواد ب��ا ارزش افزوده بالاتر را تش��ویق 

می کنیم.
در مصوبه ای که ابلاغ خواهد شد، صادرات مواد 
خام عوارض دارد اما صادرات کنسانتره سنگ آهن 
که فقط یک مرحله جلوتر از س��نگ آهن است و 
ماده اولیه گندله و آهن اسفنجی به شمار می رود، 
صفر است تا تولیدکنندگان سنگ آهن برای ایجاد 
حتی یک مرحله ارزش افزوده، تش��ویق ش��وند. 
ص��ادرات گندله نی��ز به کمترین می��زان ممکن 
رس��یده و آهن اسفنجی که مرحله پس از گندله 
اس��ت نی��ز عوارضی ن��دارد. ایم��ان دارم که کل 
زنجیره ارزش افزوده س��نگ آهن، از وضع عوارض 

صادراتی آسیب نمی بیند.

کشف شمش مس از 
محموله پوست گوسفند 

ماموران گم��رک جمهوری اس��لامی ایران در 
سرخس، از لابه لای یک محموله پوست گوسفند 
در داخ��ل ۲ کامی��ون، افزون بر ۲ ه��زار و ۹۹۰ 

کیلوگرم شمش مس کشف و ضبط کردند.
به گ��زارش ایرنا، محموله ش��مش مس قاچاق 
از ۲ کامیون ورودی حامل پوس��ت گوسفند و با 
اس��تفاده از دستگاه ایکس ری کشف شد. گمرک 
سرخس در شمال شرقی استان خراسان و هم مرز 

ترکمنستان است. 
گم��رک ایران، چهارمین گمرک برتر جهان در 
مبارزه با قاچاق مواد مخدر در جهان معرفی شده 
و بر اس��اس ارزیابی سازمان جهانی گمرک، رتبه 
نخس��ت مبارزه با قاچاق را در سال های ۲۰۱۶ و 

۲۰۱۷ میلادی به خود اختصاص داده است.

یک کشته و ۳ مجروح در 
ریزش معدن در نور

 سرپرس��ت رواب��ط عموم��ی اورژانس اس��تان 
مازن��دران از ری��زش یک معدن زغال س��نگ در 
شهرستان نور خبر داد و گفت: در این حادثه یک 

نفر کشته شد و ۳ نفر مجروح شدند.
به گزارش مهر، زکریا اشکپور سرپرست روابط 
عمومی اورژانس اس��تان مازن��دران از ریزش یک 
معدن زغال س��نگ در شهرس��تان نور خبر داد و 
گف��ت: در این حادثه که عصر روز دوش��نبه ۲۸ 
خرداد رخ داد، یک نفر کشته شد و ۳ نفر مجروح 
ش��دند. وی از اع��زام نیروهای ام��دادی به محل 
حادث��ه خبر داد و تصریح ک��رد: ریزش معدن در 

منطقه لاویج شهرستان نور بوده است.
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جعفر سرقینی
معاون معدنی وزیر صنعت، معدن و تجارت

یادداشت

خبر

ذوب آهن، یک برند مـلی است
منصور یزدی زاده، مدیر عامل جدید:  

تفاهم به دس��ت آمده در نخس��تین روزهای فعالیت مدیرعامل جدید 
ذوب آه��ن، نش��ان از دوره خ��وب تعام��ل و همکاری بی��ن معدنکاران 

زغالسنگ و ذوب آهن اصفهان دارد. 
در جلس��ه مش��ترک نماین��دگان وزارت صنعت، مع��دن و تجارت با 
هیات مدیره انجمن زغالس��نگ ای��ران و مدیرعامل ذوب آهن اصفهان؛ 
نرخ زغالس��نگ پ��س از مذاکره های طولانی با افزای��ش ۲۰ درصدی از 
۵۱۰ هزارتومان س��ال گذشته به ۶۱۲ هزار تومان به ازای هرتن در سال 
ج��اری افزایش یافت. این افزایش نرخ برای زغالس��نگ خام تحویلی به 
کارخانههای زغالش��ویی ۲۱ درصد تعیین ش��د.  به گزارش صمت، دبیر 

انجمن زغالس��نگ ایران با بیان این مطلب گفت: نرخ جدید زغالس��نگ 
از ۱۳۹۷/۴/۱ اجرای��ی ش��د.  وی تاکی��د کرد: نرخ جدید زغالس��نگ با 
قیمتهای جهانی فاصله زیادی دارد و انجمن زغالسنگ به دلیل تعامل با 
ذوب آه��ن با این نرخ موافقت کرد. وی ادامه داد: با توجه به مذاکره های 
انجام ش��ده با معاون��ت معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت در س��ال 
جاری برای کمک به ایمنی معادن زغالس��نگ، ایجاد پایگاههای امداد و 
نجات و کمک به نوس��ازی معادن و خرید تجهیزات مدرن و تامین منابع 
زیرس��اختهای معادن زغالس��نگ، گامهای اساسی برداشته خواهد شد 
و معدنکاران زغالس��نگ، روی این برنامه ها حس��اب باز کرده اند.  سعید 

صمدی افزود: انجمن زغالسنگ پس از مطالعات اقتصادی و جلسه های 
متعدد، خواس��تار تعیین فرم��ول دائمی نرخ زغالس��نگ بر مبنای ۳۲ 
درصد نرخ شمش فولاد صادراتی شده بود و از این فرمول در جلسه های 
مختلف با وزارت صنعت، معدن و تجارت دفاع کرده بود اما در عمل، روی 
این فرمول اجماع حاصل نش��د. انجمن زغالس��نگ به منظور شفافیت، 
پیشبینیپذیری و حضور س��رمایهگذاران در حوزه زغالسنگ، خواستار 
تعیین فرمول بر اساس قیمتهای جهانی زغالسنگ با توجه به پارامترهای 

کیفی است. 
س��عید صمدی گفت: افزایش قیمتهای جهانی زغالس��نگ و افزایش 

نرخ ارز، صادرات زغالس��نگ را جذاب کرده است. در ابتدای سال جاری، 
نخستین محموله صادراتی زغالس��نگ ایران وارد بازار جهانی شد که با 

استقبال خوبی رو به رو شد.

نرخ زغال سنگ ۲۰ درصد افزایش می یابد

محمدرض��ا بنی اس��دی راد، مدیرعامل ش��رکت م��س گفت: با 
راه ان��دازی کارخانه اسیدس��ولفوریک مجتمع مس سرچش��مه و 
خاتون آباد تا پایان س��ال جاری و با خاموش��ی دودکش های ذوب 
سرچش��مه بعد از ۳۶ س��ال صنعت مس به صنعتی س��بز تبدیل 

خواهد شد.
به گ��زارش م��س پ��رس، جلس��ه بررس��ی آخرین پیش��رفت 
طرح های توس��عه ای مجتمع مس سرچشمه با حضور »محمدرضا 
بنی اس��دی راد« مدیرعام��ل ش��رکت م��س، علی محم��دی عضو 
هیأت مدیره و مجریان طرح های توس��عه ای ش��رکت مس با هدف 
رفع مش��کلات طرح های توس��عه ای صبح ام��روز در مجتمع مس 

سرچشمه برگزار شد. 
در ای��ن جلس��ه وضعیت ط��رح اح��داث کارخانجات اس��ید در 
سرچش��مه و خاتون آباد، پروژه مع��دن و تغلیظ دره زار، پروژه های 

توس��عه ذوب و پروژه های توس��عه و نوس��ازی مع��دن و لیچینگ 
مجتمع مس سرچشمه مورد بررسی قرار گرفت.

بر اس��اس این گزارش، طرح احداث کارخانه تغلیظ مس دره زار 
جهت تولید ۱۴۳ هزار تن کنسانتره مس با عیار متوسط ۲۶ درصد 
در س��ال از مهم ترین پروژه های توسعه ای شرکت مس در مجتمع 

مس سرچشمه است. 
در ح��ال حاضر، این پروژه پیش��رفتی ۲۴ درصد دارد و به گفته 
»محمدرضا بنی اسدی راد« مدیرعامل شرکت مس، تغلیظ دره زار و 
درآلو تا س��ال ۹۹ باید کنسانتره کارخانه ذوب سرچشمه را تأمین 
کنند؛ چراکه با راه اندازی کارخانه ذوب س��ونگون در س��ال ۱۳۹۹ 
مجتمع مس سرچشمه دیگر نمی تواند روی کنسانتره مجتمع مس 

سونگون حساب کند.
 وی افزود: بنابراین، در گام نخست پروژه معدن و کارخانه تغلیظ 

درآلو و سپس کارخانه تغلیظ دره زار باید تا سال ۹۹ راه اندازی شود 
تا جایگزین کنسانتره مجتمع مس سونگون شود.

محمدرضا س��رحدیمجری اح��داث کارخانه اسیدس��ولفوریک 
مجتمع مس سرچش��مه و خاتون آباد در این جلسه درباره وضعیت 
این پ��روژه گف��ت: به دلیل راه ان��دازی پروژه فل��ش مجتمع مس 
سرچش��مه و ضرورت پالایش گازهای خروجی از ذوب سرچشمه 
اح��داث کارخانه اسیدس��ولفوریک در مجتمع مس سرچش��مه با 

سرعت بیشتری در حال پیگیری است. 
وی اف��زود: ای��ن پ��روژه هم اکن��ون پیش��رفتی ۷۴ درص��دی 
 دارد و پیش بین��ی می ش��ود ت��ا پای��ان آذرم��اه ۱۳۹۷ راه اندازی

 شود.
مدیرعام��ل ش��رکت مس ه��م با تأکید بر فرایند س��بز ش��دن 
صنعت مس گفت: با راه اندازی کارخانه اسیدس��ولفوریک مجتمع 

مس سرچش��مه و خاتون آباد تا پایان س��ال جاری و با خاموش��ی 
دودکش های ذوب سرچش��مه و خاتون آباد بعد از ۳۶ سال صنعت 

مس به صنعتی سبز تبدیل خواهد شد.
حس��ین آخوندی، مجری طرح توس��عه ذوب سرچشمه در این 
جلس��ه درباره آخری��ن وضعیت پیش��رفت طرح انتق��ال گازهای 
خروجی کنورترهای ذوب گفت: کاهش انتشار گاز SO۲ و غبار از 
مهم تری��ن اهداف این طرح و با اجرای این طرح، کاهش توقفات و 
خرابی تجهیزات، افزایش راندمان و بهینه سازی مصرف کمک ذوب 

را نیز به دنبال خواهیم داشت.
وی افزود: تاکنون این پروژه بیش از ۹۸ درصد پیش��رفت داشته 
اس��ت و هم اکن��ون با رف��ع ۹۵ درص��دی پانچ های پروژه، تس��ت 
عملکردی غبار الکتروفیلتر س��مت فلش به صورت هفتگی در حال 

انجام است که آخرین، نتایج آخرین تست نیز مطلوب بوده است.

مدیرعامل شرکت مس-------------صنعت مس تا پایان 97 سبز خواهد شد

آیین تکریم مدیرعامل پیش��ین و معارف��ه مدیرعامل جدید 
ذوب آهن اصفهان، یکش��نبه ۲۷ خرداد س��ال ج��اری با حضور 
مقام��ات کش��وری، محلی و جمعی از مدیران صنایع کش��ور در 

محل تالار آهن این شرکت برگزار شد. 
در این آیین که تعدادی از مس��ئولان وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، وزارت صنعت، معدن و تجارت، مس��ئولان اس��تان و 
محلی، نماینده شهرس��تان لنجان در مجلس ش��ورای اسلامی، 
اعضای هیات مدیره و چند تن از مدیران عامل پیشین و مدیران 
و کارکنان ذوب آهن اصفهان در آن حضور داش��تند، از خدمات 
احم��د صادقی مدیرعامل پیش��ین تقدیر به عمل آمد و منصور 
یزدی زاده به عنوان مدیرعامل جدید ش��رکت سهامی ذوب آهن 

اصفهان معرفی شد. 
ذوب آهن اصفهان، سرمایه ملی  �

جعفر سرقینی، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز در این 
آیین با اشاره به وضعیت تولید فولاد ایران، مزیت های رقابتی این 
صنعت و قدمت و پیشتازی ذوب آهن اصفهان در این عرصه یادآور 
ش��د: ذوب آهن اصفهان یک س��رمایه ملی و برکت فولاد کشور 
اس��ت که تنها راه نجات، افزایش تولیدات آن است و با توجه به 

افزایش 
کک تولیدی در ذوب آهن و س��ایر توانمندی ها برای ادامه تولید 
نس��بت به دیگر واحده��ای فولادی، کمترین ریس��ک را دارد و 
تحریم های بین المللی نیز کمترین تاثیر منفی را بر آن تحمیل 

می کند. 
س��رقینی ضمن اشاره به زنجیره تولید فولاد در ایران افزود: با 
تلاش های انجام ش��ده، زنجیره فولاد وضع مناس��بی پیدا کرده 
و صنعت فولاد در ایران بومی ش��ده اس��ت. بیش��ترین نقش در 
این زمینه را نیز ذوب آهن اصفهان داش��ته است.  معاون وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت در پایان با اش��اره به نیاز ذوب آهن به 
صرفه جویی در مصرف آب و انرژی گفت: ما همچنان در خدمت 
و در کن��ار ذوب آه��ن اصفهان هس��تیم و با توجه ب��ه اعتماد و 
ش��ناختی که از قبل به مهندس یزدی زاده در شرکت ملی فولاد 
ای��ران داش��تیم، در آینده نیز وی را ب��رای افزایش تولید کمک 

خواهیم کرد. 
استفاده از توانمندی های داخلی  �

در این آیین، مرتضی لطفی مدیرعامل ش��رکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی)شستا( نیز در سخنانی ضمن اشاره به وضعیت 
کلی ش��رکت های زیر پوشش شستا و منش��ور ۹ ماده ای وزارت 

و  کار  تع��اون، 
رفاه اجتماعی گفت: نگاه شس��تا ب��ه مجموعه های تابع، از درون 
اس��ت و انتصابات داخلی بر اس��اس توانمندی نیروهای داخلی 
مجموعه ها انجام می ش��ود. بر همین اساس با وجود نیاز شرکت 
ملی فولاد به خدمات مهن��دس یزدی زاده، وی طی یک فرآیند 
حس��اب شده برای مدیرعاملی ذوب آهن انتخاب و معرفی شد و 
امید اس��ت با جدیت و توانمندی خود و تم��ام کارکنان، اهداف 
عالی ذوب آهن به زودی محقق ش��ود.  لطف��ی در ادامه، ضمن 
قدردانی از خدمات احمد صادقی در سال های تصدی مدیرعاملی 
ذوب آهن، بر تهاتر مالی ذوب آهن با بانک مرکزی، اس��تفاده از 

پساب های موجود و راه اندازی کوره بلند شماره ۱، تاکید کرد. 
برنامه افزایش تولید �

در این آیی��ن، منصوریزدی زاده مدیرعام��ل جدید ذوب آهن 
گف��ت: ذوب آهن، خانه نخس��ت من اس��ت چراکه از س��ال ۷۳ 
تا کنون در این ش��رکت مش��غول به کار ب��وده ام و پس از چند 
ماهی که به ش��رکت ملی ف��ولاد ایران رفتم دوباره بازگش��تم و 
این برگش��ت به دلیل ادای دین به این شرکت است. ایمان دارم 
ب��ا همت و همدلی همکاران و رعای��ت اولویت طرح ها و اقدامات 
در حال انجام، ذوب آهن به موفقیت های بالاتری خواهد رس��ید.  
وی اف��زود: ذوب آهن یک برند ملی اس��ت و با توجه به 
قابلیت ها و توانمندی های موجود و نیروی انسانی فعال و 
با تجربه، آینده روشنی خواهد داشت.  یزدی زاده در ادامه 
به مسائلی از قبیل بحران آب در استان اصفهان، وضعیت 
صنعت و همچنین تامین به موقع مواد اولیه برای افزایش 
تولید اش��اره کرد و یادآور شد: امیدواریم با همت و تلاش 
همکاران سختکوش و حمایت مسئولان، تولید ذوب آهن 
اصفهان در سال جاری به ۲/۷ و سال آینده به ۳/۶ میلیون 

تن افزایش یابد. 
وی در ادام��ه به افزایش س��رمایه در گردش ذوب آهن 
اش��اره کرد و افزود: این س��رمایه، صرف تامین مواد اولیه 
خواهد ش��د.  حفظ آرامش در سطح شرکت و حفظ منافع 
س��هامداران، دیگر نکته های مورد توجه یزدی زاده بود. وی 
در این زمینه تاکید کرد: من مس��ئول سهامداران و حافظ 
امانت آنها خواهم بود و منافع ملی و منافع س��هامداران را 
تامین خواهم کرد. از مجموعه نیز انتظار دارم با تمام قوا در 

خدمت اهداف و برنامه های شرکت باشد. 
یزدی زاده همچنین بر تعامل با تمام مسئولان ملی، استان 
و منطقه تاکید کرد و افزود: برای رونق شرکت و حفظ اعتبار 
داخل��ی و خارجی آن، نهای��ت تلاش خود را به کار خواهیم 
گرفت تا به کمک خدا و حمایت همکاران، عظمت گذش��ته 

ذوب آهن 
و برند پیشتاز آن حفظ شود. 

ذوب آهن، برند ملی  �
احمد صادقی، مدیرعامل پیش��ین ذوب آهن نیز در این آیین 
ضمن تش��کر از تمام مهمانان و حاضران، در سخنانی گفت: من 
ای��ن جلس��ه را تودیع خ��ود نمی دانم زیرا از زمان��ی که از فولاد 
مبارکه به ذوب آهن آمدم و در دو نوبت مدیرعامل این ش��رکت 
ش��دم همچنان به ذوب آهن علاقه مند ب��ودم. زمانی هم که در 
ذوب آهن نبودم به عنوان مش��اور در خدم��ت مجموعه بودم و 

در آینده نیز به هر صورت آماده همکاری و ارائه نظر هستم. 
صادق��ی ضمن اش��اره به اقدامات انجام ش��ده در چند س��ال  
گذش��ته در ذوب آهن اصفهان گف��ت: ذوب آهن یک برند ملی 
و آرزوی دیرینه ایرانیان بوده که دارای ظرفیت زیادی اس��ت و 
باید حفظ شود، از بعضی سرمایه گذاری های انجام شده نیز باید 

بهره برداری  شود.
وی اف��زود: ذوب آه��ن در قلب من اس��ت و خوش��حالم که 
مهندس یزدی زاده که از دوس��تان و همکاران قدیمی هس��تند، 
مسئولیت اداره این شرکت را برعهده می گیرند. از همه کارکنان 

می خواهم با تمام قوا به وی کمک کنند. 
همه دست به دست هم دهیم  �

محسن کوهکن، نماینده شهرستان لنجان در مجلس شورای 
اس��لامی، دیگر س��خنران این آیی��ن بود که با اش��اره به تغییر 
وضعی��ت ذوب آهن از نظر مدیریت دولتی به وضعیت س��هامی 
و مدیری��ت خصوصی، گفت: در ش��رایط جدید، ذوب آهن باید 
خصوصی و سهامی اداره ش��ود و در این صورت بازنشستگان و 
س��هامداران هم شریک هستند. وی با تاکید بر تبدیل چالش ها 
ب��ه فرصت و همچنین بهره گیری از ظرفیت بالای شهرس��تان 
لنجان افزود: باید همه دست به دست هم دهیم تا صنعت فولاد 

بیش از پیش رشد کند. 
رونمایی از ۳اثر فرهنگی  �

در پایان آیین تکریم و معارفه مدیرعامل ذوب آهن اصفهان از 
۳اثر فرهنگی که توسط روابط عمومی این شرکت به مناسبت 
پنجاهمین س��الگرد فعالیت آن تهیه و چاپ ش��ده بود، به این 

شرح رونمایی شد:
 ۱ – انتش��ار تمبر یادبود پنجاهمین س��الگرد فعالیت ذوب 

آهن 
۲ – انتش��ار کتاب »زبان ذوب« ح��اوی خاطره ۲۰۰ نفر از 

پیشکسوتان صنعت فولاد و ذوب آهن 
۳ – انتشار کتاب »سیمای سالیان« شامل عکس های ذوب 

آهن از بدو ساخت تا سال ۱۳۹۶۰
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همسان سازی حقوق 
کارگران معدنی

سخت ترین ش��غل دنیا در ایران، بر پایه حقوق 
کارگری اعلام ش��ده از س��وی اداره کار و معادل 

مشاغل دیگر است. 
متوس��ط درآمد ماهانه یک معدن��کار ایرانی بر 
اس��اس قانون کار صرف نظ��ر از حقوق  ۹۰۰ هزار 
تومانی برخی کارگران مع��دن نظیر معادن زغال 
س��نگ، از ۱میلی��ون و ۵۰۰ هزار تومان ش��روع 
می ش��ود و تا ۳- ۴ میلیون تومان بسته به سابقه 

کار، نوع معدن و سختی آب و هوا می رسد.
ای��ن درآمد را اگر ب��ه دلار آزاد تبدیل کنیم به 
۲۱۵ تا ۵۷۰ دلار در ماه می رسد در حالی که یک 
کارگر معدن در امریکا س��اعتی ۲۳ دلار و روزانه 
۱۸۴ دلار دستمزد دریافت می کند. به عبارتی در 

ماه ۵۵۲۰ دلار دستمزد می گیرد. 
اگر این رقم را با حقوق ماهانه یک کارگر ایرانی 
در معادن مقایس��ه کنیم ک��ه دریافتی اش در ماه 
گاهی تا ۱۲۰ دلار هم می رسد، پی به عمق فاجعه 
می بریم. نرخ تورم بر اس��اس مرکز آمار ایران تک 
رقمی اس��ت و ۸/۳ اعلام ش��ده است در حالی که 
در این نرخ تورم نرخ مسکن لحاظ نشده است و از 
نگاه کارشناسان با لحاظ نرخ مسکن به بالای ۱۶ 
درصد نیز می رس��د. این در حالی است که تورمی 
که مردم احساس می کنند بیشتر از این رقم بوده 
و قدرت خریدش��ان نیز بسیار کاهش یافته است. 
کارگران معدن در ایران به طور معمول جزو اقشار 
کم درآمد هس��تند و با معوقات چند ماهه حقوق 
دس��ت به گریبانند، به وی��ژه در معادن خصوصی 
یا معادنی که به پیمانکاران س��پرده ش��ده است. 
پیمانکاران به هر شکلی که مایل باشند با کارگران 

معدنی رفتار می کنند. 
کاهش برابری ریال در برابر دلار، رفاه و معیشت 
کارگران معادن را که حقوق شان در بین کارگران 
از هم��ه کمتر اس��ت به ش��دت تح��ت تاثیر قرار 
می ده��د، در حال��ی که بهره ب��رداران معادن، این 
روزها به لطف بالا رفتن نرخ دلار از خوشحالی در 
پوست خود نمی گنجند. آیا آنها به معیشت تحت 
تاثیر قرار گرفته کارگران خود هم می اندیش��ند و 
آنها را از این خوان گس��ترده، نصیبی نه به فراخور 
بلکه متعادل با کم ارزش شدن دریافتی شان اعطا 

می کنند؟
به نظر می رسد همسان س��ازی حقوق کارگران 
معدن��ی کمتری��ن خواس��ته آنها در س��ال جاری 

می تواند باشد.
تحلیل داده های اعلام ش��ده برای سال ۱۳۹۲ 
نشان می دهد متوسط دستمزد ماهانه هر معدنکار 

یک میلیون و ۶۲ هزار تومان بوده است.
براس��اس جداول مرکز آمار ایران، میزان جبران 
خدمات مزد و حقوق بگیران معادن کشور در سال 
۱۳۹۲ در مجم��وع ی��ک ه��زار و ۲۰۶ میلیارد و 
۳۸۴ میلی��ون تومان بوده که ب��ا توجه به فعالیت 
۹۴ ه��زار و ۶۴۰ نفر در این بخش در س��ال مورد 
اش��اره، هر معدنکار به طور متوسط ۱۲ میلیون و 
 ۷۴۷ هزار تومان در یک س��ال درآمد کسب کرده

 است.
ای��ن میانگین در حالی محاس��به می ش��ود که 
ب��ه طور قطع دس��تمزد پیمان��کاران، متصدیان و 
مهندس��ان مش��غول به کار در معادن از این حد 
متوس��ط بالاتر بوده و س��هم کارگ��ران معدن از 
 متوس��ط حق��وق پرداخت ش��ده کمت��ر خواهد 

بود.
بر اس��اس این گزارش از ۹۴ هزار و ۶۴۰ شاغل 
در این بخش ۲۲ هزار و ۸۰۸ نفر، کارگر س��اده و 

۲۶ هزار و ۲۵۸ نفر، کارگر ماهر هستند. 
به این ترتیب از کل جمعیت ش��اغل در معادن 
کشور ۵۱/۸ درصد جمعیت کارگران بوده و نیمی 
دیگر را تکنس��ین ها، مهندسان، امور حمل ونقل و 
همین طور بخش اداری، مالی و خدماتی تشکیل 

می دهد.
کار در معادن به عنوان س��خت ترین شغل دنیا 
به شمار می رود اما در معادن کشورمان ۱۲۶۶ زن 
مشغول فعالیت هس��تند و جالب آنکه از بین این 
زنان ۱۸۶ نفر مس��تقیم در بخش تولیدی معادن 

فعالیت می کنند.
همچنین در این گزارش تاکید شده که تنها ۶/۶ 
درص��د از فعالان معدنی کش��ور دارای تحصیلات 
دانشگاهی هس��تند و بقیه تحصیلاتشان دیپلم و 

زیر دیپلم بوده است.
تعداد بی س��وادان نیز در بین این فعالان ۳هزار 
و ۶۰۰ نفر عنوان شده و بیشترین گروه شاغل در 
مع��ادن را افراد زیر دیپل��م با جمعیتی برابر با ۳۳ 

هزار و ۹۹۰ نفر تشکیل داده اند.

محبوبه ناطق
روزنامه نگار

یادداشت

مدیر کارخانه اکس��ید روی چهارمح��ال و بختیاری گفت: تولید »اکس��ید روی« در 
چهارمحال و بختیاری ۴۰ درصد افزایش یافته است. 

به گزارش ایس��نا، »کوروش غفاری« اظهار کرد: امس��ال ۲۴۰۰ تن اکس��ید روی در 
استان تولید شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۴۰ درصد رشد داشته است. 

وی با اش��اره به اینکه مهم ترین بازار مصرف اکسید روی کارخانه های داخلی هستند، 
افزود: به زودی تولید اکسید روی این واحد صنعتی ماهانه به ۱۰۰۰ تن افزایش خواهد 

یافت. 
غف��اری ادام��ه داد: نان��و اکس��ید روی در صنایع نظامی، اس��لحه و مهمات س��ازی، 
لاستیک س��ازی، لعاب، چرم، صنایع پزش��کی، بهداش��تی و آرایش��ی کارب��رد دارد که 

چس��بندگی قوی، نیمه رس��انا و عایق ب��ودن در برابر جریان الکتریس��ته از مهم ترین 
ویژگیهای این محصول است. 

وی تصری��ح ک��رد: پیش از راه اندازی این کارخانه ها، اکس��ید روی مورد نیاز از هند و 
چین وارد میش��د.  غفاری با اشاره به اینکه هم اکنون دو کارخانه تولید نانو اکسید روی 
در قطب صنعتی ش��هرکرد فعال اس��ت، گفت: کارخانه های تولید نانو اکسید روی برای 

۹۰ نفر بهطور مستقیم شغل ایجاد کرده است. 
وی خاطرنش��ان کرد: س��الانه ۴۰ هزار تن اکس��ید روی در دو کارخانه اکسید روی 
استان تولید می شود که ۹۵ درصد نیاز کشور و ۷۰ درصد نیاز کارخانه های لعاب سازی 

را تامین می کند. 

افزایش ۴۰ درصدی تولید »اکسید روی« در چهارمحال و بختیاری

معاون معدن سازمان صنعت، معدن و تجارت کردستان گفت: 
هم اکنون پروازهای ژئوفیزیک هوایی برای اکتشاف و شناسایی 

ظرفیت های معدنی این استان در قالب دو پهنه در حال انجام است.
مهدی مرادی با بیان اینکه این پروازها توسط سازمان ملی 

زمین شناسی کشور در پهنه های معدنی شهرستان های سقز و قروه 
انجام می شود، اظهارکرد: در این پروازها بیش از ۵ هزار کیلومتر از 

پهنه های این دو شهرستان مورد مطالعه قرار می گیرد.
وی افزود: این میزان پهنه شامل ۳ هزار و ۵۰۰ کیلومتر مربع 

در سقز است که اراضی سقز و بانه را در یک هزار و ۵۰۰ کیلومتر 
پرواز خطی با فاصله ۲۰۰ متر و با ارتفاع ۴۰ متر انجام می دهد و 
ظرفیت های جدید معدنی در حوزه های مختلف شناسایی می شود.

مرادی در خصوص دومین پهنه ای که در شهرستان قروه عملیات 
پروازی آن در حال انجام است نیز تاکید کرد: این پهنه به میزان 

سه هزار و ۵۹۵ کیلومتر مربع است که نصف آن در قالب پهنه شرق 
سال گذشته انجام یافته و بقیه آن هم اکنون در حال انجام است.

وی اضافه کرد: انجام مطالعات ژئو فیزیک پهنه بیجار را از دیگر 
پهنه های در حال پیگیری استان از سال گذشته بود که با استفاده 
از اطلاعات پروازهای انجام شده یکی از نهادهای نظامی کشور این 

پهنه بی نیاز از پروازهای ژئوفیزیک شده است.
معاون معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت کردستان مطالعات 

پهنه معدنی دیواندره را از دیگر برنامه های این سازمان برای 
شناسایی ظرفیت های معدنی استان اعلام کرد و گفت: این پهنه 

نیز در حال واگذار شدن به شرکت صنایع فولاد کردستان است تا 
پروازهای اکتشافی آن در چهار هزار و ۴۰۰ کیلومتر مربع انجام 

شود. مرادی افزود: کردستان استانی معدنی و دارای ظرفیت های 
شناخته شده و ویژه ای است که سازمان صنعت، معدن و تجارت 

بسیاری از اهداف خود را بر روی استفاده از این ظرفیت ها متمرکز 
کرده است. ذخیره قطعی معادن استان ۶۲۰ میلیون تنُ و اشتغال 

اسمی پروانه های بهره برداری چهار هزار و ۴۷ نفر است و یک هزار و 
۸۵۱ نفر در معادن استان مشغول فعالیت هستند.

استان کردستان دارای ۲۰ معدن سنگ آهن است که ۷۴ میلیون 
تن از ۲ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تن از ذخیره قطعی معادن کشور را 
در خود جای داده است. سهم کردستان از ذخیره قطعی ۴۸ هزار 

میلیون تنُی معادن کشور ۱/۲درصد و در بخش اشتغال هم سهم 
استان از ۱۳۸ هزار و ۸۷۹ نفر اشغال اسمی کشور ۳ درصد است.

پروازهای اکتشافی در دو پهنه معدنی کردستان در حال انجام است

 محبوب�ه ناطق: رییس س��ازمان نظام مهندس��ی 
معدن در یک نشس��ت مطبوعاتی، از آمادگی این سازمان 
برای همکاری با س��ازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردش��گری خبر داد و گفت: برای توس��عه گردشگری 
معدنی در کش��ور به وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام 
آمادگی کردیم، ش��خص وزیر نیز از این پیشنهاد حمایت 
کرده و بنده را به س��ازمان گردشگری به عنوان متولی امر 

معرفی کرده است.
ایران، بهشت زمینشناسی و معدن �

نادعل��ی اس��ماعیلی ده��ج در ادامه با اش��اره به اینکه 
ایران بهش��ت زمین شناس��ی و معادن اس��ت و این گفته 
متخصصان زمین شناس��ی دیگر کشورهاست، گفت: این 
امر با همکاری ایمیدرو محقق خواهد ش��د و جلسه هایی 
را با رییس هیات عامل ایمیدرو خواهیم داش��ت تا جایگاه 
قانونی این س��ازمان را در ای��ن زمینه تعریف کنیم چراکه 

اصل مهمی است.
وی درب��اره برنامه های آتی خود در زمینه گردش��گری 
معدن��ی و ایجاد تش��کیلاتی ب��ه همین منظ��ور، افزود: 
فرصتهای گردش��گری را به صورت کتاب و بروشور چاپ 
کرده ایم. از دوس��تان وزارت خارجه درخواس��ت خواهیم 
ک��رد اطلاعرس��انی لازم را در ای��ن زمینه انج��ام دهند و 
سختگیری ویزایی کمتری داش��ته باشند. سازمان نظام 
مهندس��ی با کادر فنی گس��ترده و مویرگی که در اختیار 
دارد میتواند این طرح را به درستی اجرایی کرده و خدمت 

بزرگی به کشور کند.
اس��ماعیلی عنوان ک��رد: در صورت رس��یدگی به امور 
میتوان در ۳عرصه ژئوتوریس��م، پدیده های زمینشناسی 
معدن��ی و معادن متروک برنامه ریزی کرد که برای نمونه، 
اس��تفاده از معادن نمک مت��روک در درمان میتواند قابل 

پیگیری باشد.
وی در پاس��خ به پرس��ش صمت مبنی بر اینکه آیا این 

اقدام منافاتی با وظایف س��ازمان نظام مهندسی معدن 

ایران ندارد؟ گفت: خیر منافاتی ندارد و در قانون تش��کیل 
سازمان نظام مهندسی معدنی نیز قید شده است.

ارزیابی هزینه کرد تسـهیلات صندوق بیمه  �
فعالیتهای معدنی

اسماعیلی دهج همچنین به ارزیابی تسهیلاتگیرندگان 
از صن��دوق بیمه فعالیتهای معدنی اش��اره کرد و گفت: بر 
اساس دس��تور رییس هیات عامل ایمیدرو، سازمان نظام 
مهندسی معدن ایران طی قراردادی که با مدیرعامل وقت 
این صن��دوق منعقد کرد، وظیفه ارزیابی نحوه هزینه کرد 
تسهیلات معدنی را در معادنی که این تسهیلات را دریافت 
کرده اند، عهده دار ش��د. در این راستا در یک سال گذشته 
۴۰۰ نف��ر از اعضای این س��ازمان را بر اس��اس تخصصی 
ک��ه دارن��د، انتخاب کرد و آم��وزش داد تا بدانن��د بر پایه 
چه بخش��هایی گزارش بگیرند. ای��ن ۴۰۰ نفر باید نتیجه 
گزارش��های خود را که آماده ش��ده به این سازمان تحویل 
دهند. تا کنون ۶۵ گزارش آماده شده است و تعداد دیگری 
نیز در حال آماده ش��دن اس��ت و این گزارشها به صندوق 

ارائه خواهد شد. 
وی ب��ا بی��ان اینکه مع��ادن تا ۵ ی��ا ۶ میلی��ارد تومان 
تس��هیلات دریاف��ت کرده اند و ارقام خیل��ی پایین تر نیز 
وج��ود دارد، ادام��ه داد: البته رییس جدی��د این صندوق 
پیش��نهاد مکانیزه ک��ردن این بازرس��ی ها را دادند که از 
این پس سیس��تم در این باره تصمیم میگیرد و ش��خص 
تصمیم گیرنده نیست. اولویت ارزیابی نیز نخست با »میز-

صندوق« استان و سپس استانهای مجاور است. 
۱2۵ بازرسـی معادن زغال سـنگ در یک  �

ماه
اسماعیلی دهج همچنین از ۱۲۵ مورد بازرسی معادن 
زغال سنگ کشور در مدت یک ماه پس از حادثه زمستان 

ی��ورت خب��ر داد و گف��ت: ای��ن گزارش ها را 
آم��اده ک��رده و به 

وزارتخان��ه ارائه دادیم. در مواردی نیز با دس��تور معاونت 
معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت، برخورد و فعالیت 
معادن خطرساز تا رفع کامل خطر متوقف شد. در حقیقت 
ظرفی��ت س��ازمان نظام مهندس��ی در این موارد نش��ان 
می دهد کارکرد این س��ازمان با این تعداد اعضا در سراسر 
کش��ور در چه حد اس��ت و در مواقع ضروری تا چه حد به 

کار میآید.
وی همچنین از تش��کیل س��تادهای امدادرس��انی با 
همکاری کمیته زغال سنگ در ۳استان خراسان جنوبی، 

کرمان و سمنان خبر داد.
پذیرش متقاضیان پروانه اشتغال با آزمون �

رییس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران در بخش 
دیگری از س��خنانش با اشاره به ۳۶ هزار عضو این سازمان 
گفت: بی��ش از ۱۰ هزار نفر از این تعداد، فارغالتحصیلان 
رش��ته های معدن، زمین شناسی و نقشهبرداری هستند 
که در ۴س��طح ۱، ۲، ۳ و ارش��د، س��طح بندی شده و پس 
از تایید صلاحیتش��ان در کمیت��ه تایید صلاحیت وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تجارت پروان��ه اش��تغال گرفتهاند. از 
س��ال ۹۶ نیز به دس��تور وزارتخانه آزمون پروانه اشتغال 
 برگزار ش��د که هزار نفر ش��رکت کردند و ۹۹۰ نفر قبول

 شدند. 
اسماعیلی در ادامه با بیان اینکه بر اساس قرارداد منعقد 
ش��ده بین س��ازمان فنی و حرفه ای و س��ازمان ایمیدرو، 
نظام مهندس��ی مع��دن ایران ب��ه عنوان ناظ��ر آموزش 
مهندس��ان معدن مطرح اس��ت، گفت: تعیین صلاحیت 
برای متقاضیان صدور پروانه اش��تغال، تعیین صلاحیت 
فنی و مالی، ارزیابی ریس��ک معادن کش��ور، ساماندهی 
محدوده های معدنی و بازرس��ی معادن، از جمله وظایف 

این سازمان است.
وی افزود: س��ال گذش��ته 
و ۹۱۹  ه��زار   ۵

مس��ئول فنی در معادن به کار گرفته ش��دند که به نوعی 
بیان کنن��ده تع��داد معادن فعال کش��ور اس��ت و تعداد 
پروانههای اشتغال صادر شده و تمدید شده معدنی کشور 

در سال گذشته ۴ هزار و ۶۵۱ مورد بوده است.
تاب آوری در مقابل تحریم ها �

ریی��س س��ازمان نظام مهندس��ی مع��دن، منکر بروز 
مش��کلات در بخش معدن در ص��ورت اعمال تحریم های 
جدید امریکا نش��د اما تاکید کرد: بخ��ش معدن میتواند 

تابآوری خوبی داشته و در برابر مشکلات پاسخگو باشد.
نادعلی اس��ماعیلی دهج، درباره تاثی��ر وضع تحریم ها 
ب��ر بخش معدن افزود: بخش مع��دن از جمله بخش های 
اقتصادی کش��ور اس��ت ک��ه کمترین تاثی��ر را از موضوع 

فشارهای اقتصادی خواهد پذیرفت.
وی با بی��ان اینکه این بخش تاکنون در ۲ دوره مختلف 
از فشار تحریم ها و شرایط سخت اقتصادی سربلند بیرون 
آمده است، یادآور شد: دوره نخست، ایام دفاع مقدس بود 
که با وج��ود قدیمی بودن قوانین مع��ادن و دولتی بودن 
عمده آنها، توانستیم مواد مورد نیاز کشور را تامین کنیم.

اسماعیلی دهج برای نمونه به راه اندازی کارخانه تولید 
شمش سرب در زنجان و تامین بخشی از طلای مورد نیاز 
کش��ور با راه اندازی معدن طلای موته در آن زمان اش��اره 

کرد.
به گفته این مسئول، در دوره ۸ساله تحریم های گذشته 
نیز بخش معدن، نقش و وظیفه خود را به بهترین ش��کل 
ممک��ن انجام داد، به طوری که علاوه بر تامین عمده مواد 
اولیه مورد نیاز کش��ور، در بخش��هایی همچون کاش��ی، 

سیمان و فولاد صادرات داشتیم.
وی در پاسخ به این پرس��ش درباره وضع تعرفه بر مواد 
خام معدنی، آن را به منزله نوعی خودتحریمی برش��مرد و 
گفت: در شرایط کنونی باید با تحلیل دقیق شرایط، ابتکار 
عمل به خرج داده، از خودگذش��تگی داشته و تصمیمات 

مناسبی اخذ کنیم.

بهره بـرداران، حقـوق مسـئولان فنـی را  �
می دهند

رییس س��ازمان نظام مهندسی معدن ایران در پاسخ به 
پرس��ش دیگر صمت درباره اینکه مسئولان فنی معادن، 
حقوقش��ان را از کجا دریافت می کنند نیز گفت: مسئولان 
فنی معادن که در حقیقت اعضای سازمان نظام مهندسی 
مع��دن هس��تند، حقوقش��ان را از بهره ب��رداران معادن 
دریافت می کنن��د و ۲ درصد آن را به عنوان حق عضویت 
ب��ه س��ازمان های نظام مهندس��ی استانش��ان پرداخت 
می کنند. البته در بس��یاری موارد حق الزحمه آنها توسط 

بهرهبرداران پرداخت نشده است. 
اس��ماعیلی افزود: در این باره تمهیداتی در نقش��ه راه 
معدن��ی در نظر گرفته ش��ده اما از آنجا که س��ازمان نظام 
مهندسی از بهرهبرداران دریافتی ندارد نمی تواند حقوق 

مسئولان فنی معادن را پرداخت کند.
وی گفت: در این باره پیش��نهاد ش��د صندوقی تشکیل 
ش��ود و از بهرهبرداران درخواس��ت ش��ود حقوق ۱۲ ماه 
مسئولان فنی را به این صندوق واریز کنند و سازمان نظام 
مهندس��ی، حقوق آنه��ا را از این صندوق پرداخت کند اما 
پیشنهاد خوبی نبود و مخالفت کردم. پیشنهاد دادم زمانی 
که بهرهبرداران با مسئولان فنی قرارداد ۳ماهه میبندند 
همان ابتدا حقوق ۳ ماه نخس��ت آنها را به سازمان معینی 
واریز کنن��د و با تایید س��ازمان نظام مهندس��ی، حقوق 

مسئولان فنی پرداخت شود.
او تاکید کرد: مس��ئولان فنی نیز در قبال گزارش��هایی 
که از معادن میدهند مس��ئولند و در صورت بروز هرگونه 
حادثه ای باید پاس��خگو باش��ند. در صورتی که گزارشها 
را درس��ت ارائه ندهند، به ش��ورای انتظامی که به همین 
منظور تش��کیل شده و متش��کل از نماینده قوه قضاییه، 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت و ۲نف��ر از اعضای نظام 
مهندس��ی معدن است، معرفی ش��ده و در نهایت ممکن 

است پروانه اشتغالشان باطل شود.

 نظام مهندسی معـدن ایـران
 مجری گردشگری معدنی 

رییس سازمان نظام مهندسی معدن اعلام کرد 
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حمل ۴7۰۰ تن آهن 
اسفنجی در راه آهن یزد 

مدیرکل راه آهن یزد اظهار کرد: ۴هزار و ۷۰۰تن 
آه��ن اس��فنجی در راه آه��ن یزد حمل ش��د. این 
محموله با درخواست صنایع بالادستی فولاد از مبدأ 
ایستگاه گندله سازی اردکان به مقصد فولاد آلیاژی 

ایران حمل شد. 
به گزارش ایرنا، سید مصطفی داودی با بیان اینکه 
آهن اسفنجی با رعایت نکات ایمنی و تمهیدات لازم 
در مسیر خط آهن اردکان � یزد، حمل شد، تصریح 
کرد: به دلیل ماهیت آهن اسفنجی و قرار گرفتن آن 
در گروه کالاهای خطرناک، رعایت نکات ویژه ایمنی 
و حمل ونقل ریلی این کالا، امری اجتنابناپذیر است. 
وی یادآور ش��د: نخستین محموله آهن اسفنجی 
در این اس��تان تیر۹۶ با حمل آزمایش��ی بهوسیله 

ناوگان ریلی این اداره کل انجام شده بود. 
آهن اسفنجی، محصولی است با شکل ظاهری به 
صورت قطعات کروی متخلخل یا اسفنجگونه که از 
احیای مستقیم س��نگ آهن)گندله( حاصل میشود 
و بدون نیاز به ذوب، اکس��یژن آن حذف می ش��ود، 
دارای عی��ار ۸۴ ت��ا ۹۵ درص��د اس��ت و جایگزین 
مناس��بی برای ضایعات آهن مورد نی��از واحدهای 

فولادسازی است. 
راه آهن یزد با س��هم حدود ۴۰ درصد حمل ونقل 
بار در ۱۶س��ال گذش��ته در جایگاه نخس��ت کشور 
ق��رار دارد.  ۸۰ درص��د مواد معدن��ی و ۷۰ درصد 
بارهای ترانزیتی جمهوری اس��لامی ایران به وسیله 
این اس��تان با قطار جابهجا می ش��ود.  در مسیر راه 
آهن یزد که پر ترددترین مسیر کشور است، روزانه 
۱۳۰رام قطار مسافری و باری عبور می کند و به طور 
میانگین بیش از ۴۰هزار تن بار از بخش های معدنی 

و سایر بخش ها از این راه جابه جا می شود. 

بیشترین معادن استان 
بوشهر را دشتستان و 

دشتی دارند
بیش��تر ۱۲۸ واحد معدنی در اس��تان بوشهر در 

شهرستان های دشتستان و دشتی فعال هستند. 
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، رییس سازمان 
صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان بوش��هر گفت: از 
مجموع ۳۴۷ معدن مصالح ساختمانی مجوزدار این 
استان ۱۲۸ معدن فعال، ۱۰۶ معدن غیرفعال و بقیه 

آن نیز بدون بهرهبردار است. 
سیدحسین حس��ینی محمدی افزود: سالانه ۷۲ 
درصد ظرفیت اس��می از معادن فعال استان بوشهر 
برداش��ت ش��ده، به گون��ه ای ک��ه از ۱۵ میلیون و 
۸۰۰ ه��زار تن ظرفیت پروانه بهره برداری، س��الانه 
۹ میلیون تن اس��تخراج می ش��ود.  وی گفت: طرح 
مطالعاتی اکتش��اف مواد معدنی بیتومین و فسفات 
در استان عملیاتی شده که اکنون بیش از ۹۷ درصد 

پیشرفت دارد. 
حس��ینی محم��دی افزود: پ��س از پای��ان طرح 
مطالعات��ی، موادمعدنی این معادن ب��ه بهره برداران 

واجد شرایط واگذار خواهد شد. 
وی ب��ا بیان اینکه شهرس��تان های دشتس��تان و 
دش��تی دارای بیش��ترین معادن در استان هستند، 
گف��ت: ۶۵ مع��دن در دشتس��تان و ۵۷ مع��دن در 
دش��تی قرار دارد که محصولات ش��ان از نظر کیفی 

مورد توجه قرار دارد. 

انعقاد قرارداد صادرات 
سنگ »مرمریت« چهارمحال 

و بختیاری
مدیرعامل مجتم��ع معدن مرمریت آبی اس��تان 
چهارمحال و بختیاری گفت: قرارداد صادرات ۳هزار 
تن س��نگ مرمریت آبی از چهارمحال و بختیاری با 

کشورهای خارجی بسته شد. 
به گزارش ایسنا، »حسین هادی« اظهار کرد: این 
قرارداد چند روز گذشته با تاجران چین، گرجستان 

و عراق منعقد شد. 
وی اف��زود: اف��زون ب��ر ۳ه��زار ت��ن از ای��ن نوع 
س��نگ کمیاب با کاربری نمای س��اختمان، عتیقه 
و زیورآلات تزئینی نیز تا نیمه نخس��ت امس��ال به 

کشورهای هدف ارسال می شود. 
هادی، ظرفیت تولید س��الانه سنگ مرمریت آبی 
این اس��تان را بی��ش از ۱۰ هزار تن ب��رآورد کرد و 
ادامه داد: در ص��ورت حمایت دولت از آماده کردن 
زیرساخت ها و پرداخت تسهیلات، کارخانه فرآوری 
محصول نیز امسال در منطقه راه اندازی خواهد شد. 
مدیرعام��ل مجتم��ع مع��دن س��نگ مرمری��ت 
آب��ی چهارمحال و بختیاری، اش��تغال مس��تقیم و 
غیرمس��تقیم این معدن منحصر ب��ه فرد خاورمیانه 
را ک��ه س��ال ۱۳۹۲ در چهارمح��ال و بختیاری به 
بهره ب��رداری رس��ید ۷۰ نفر اعلام ک��رد و گفت: با 
س��اخت و تجهی��ز کارخانه فرآوری، امس��ال زمینه 

اشتغال ۱۵۰ نفر دیگر محقق خواهد شد. 
مجتم��ع مع��دن »مرمری��ت« آب��ی چهارمحال 
و بختی��اری در منطق��ه ف��لارد ل��ردگان در ۲۰۰ 

کیلومتری شهرکرد قرار دارد.

خبر

ح��دود ۷ هزار واح��د کوچک در بخش معدن کش��ور فعالند که به 
گفته رییس خانه معدن ایران در صورت جذب سرمایه گذاران کوچک 
و متوس��ط اروپایی می توانند نقش تعیین کننده ای در ایجاد اشتغال و 

تولید ثروت داشته باشند.
به گ��زارش ایرنا »محمدرض��ا بهرامن« درباره آین��ده بخش معدن 
پس از خروج امریکا از برجام و تلاش این کش��ور برای برقراری مجدد 
تحریم ه��ا اظه��ار کرد: تمرکز س��رمایه ها در مع��دن و صنایع معدنی 
کوچک و فراهم کردن شرایط همکاری مشترک با واحدهای کوچک و 
متوسط اروپایی می تواند راهگشای بخش معدن در شرایط فعلی باشد.

وی با تاکید بر اینکه سیاس��ت گذاران باید این تهدید)خروج امریکا 
از برج��ام( را با ش��کار زمان ب��ه یک فرصت در بخ��ش معدن تبدیل 
کنند، اف��زود: باید از ثروت های خدادادی کش��ور برای جلب و جذب 
س��رمایه های جدید اس��تفاده کرد که در این پیوند، قوانین و مقررات 

کشور نقشی تعیین کننده دارد.
ریی��س خانه معدن ایران گفت: قوانین و مقررات طوری باید باش��د 
که ورود سرمایه به بخش معدن و صنایع معدنی را تسهیل کند. امروز 

کمتر کشوری را در جهان سراغ داریم که بخش معدن آن بتواند بخش 
خصوصی را ۱۰۰ درصد جذب کند اما قانون اساس��ی ایران این اجازه 

را صادر کرده است.
بهرام��ن اظهار ک��رد: امروز نیاز داریم در نشس��ت های سیاس��ی و 
دس��تگاه دیپلماسی، نمایندگانی از بخش خصوصی نیز حضور یابند تا 

ظرفیت های سرمایه گذاری در کشور را معرفی و تبیین کنند.
این فعال صنفی بخش معدن با رد این ایده که تعرفه گذاری دولت، 
یک مانع بازدارنده در مس��یر توس��عه بخش معدنی است، تاکید کرد: 
عوامل تعرفه ای نمی تواند برای بخش معدن ۱۰۰ درصد بازدارنده باشد 
ام��ا باید در کن��ار دولت قرار بگیریم تا بتوانیم عوامل تش��ویقی را نیز 
تعریف کنیم و س��رمایه گذاری ها به س��مت تولید مواد با ارزش افزوده 

بالا هدایت شود.
ریی��س خان��ه معدن ایران ادام��ه داد: اکنون دول��ت تعرفه ای برای 
صادرات سنگ آهن، سرب و روی و بخشی از کرومیت ها قرار داده اما 
در مقابل باید همزمان مش��وق هایی را نیز تعریف کند تا سرمایه ها به 

سمت تولید مواد با ارزش افزوده بالا سوق یابد.

وی تاکید کرد: امروز دولت و بخش خصوصی باید اعتماد متقابل به 
یکدیگر داشته باشند تا برای توسعه این بخش بتوانیم یک نسخه واحد 

که مورد تایید مجلس و سیاستگذاران کشور است، بپیچیم.
بهرامن در ادامه درباره برقراری دوباره تحریم های امریکا اظهار کرد: 
امروز نیازمند تمرکز سرمایه گذاری های معدنی در واحدهای کوچک و 
متوسط هستیم. اشتباه ما این است که همواره واحدهای بزرگ کشور 

را در نظر می گیریم.
این مس��ئول صنفی بخش معدن افزود: نق��ش اتاق های بازرگانی و 
تشکل ها، همراه با سیاست های دولت در خارج از کشور می تواند موثر 

باشد.
ریی��س خانه معدن ایران اظهار ک��رد: اروپایی ها هنوز به طور کامل 
درب��اره خروج از بازار ایران صحبتی نکرده اند زیرا واحدهای کوچک و 
متوس��ط آنها به طور کامل در کشور فعالند و حتی برخی شرکت های 
تامین کننده ماشین آلات که در گذشته در ایران حضور نداشتند، امروز 
س��عی در حفظ بازار خود دارند. بهرامن با یادآوری نیاز متقابل اروپا و 
ایران به یکدیگر اظهار کرد: اتصال واحدها و صنایع کوچک و متوسط 

دو طرف به یکدیگر می تواند آثار مطلوبی به دنبال داشته باشد.
وی افزود: معتقد نیس��تم در چنین شرایطی باید به چین و روسیه 
متمایل ش��ویم زیرا ممکن اس��ت آس��یب هایی برای اقتصاد به دنبال 

داشته باشد.
بهرامن تاکید کرد: امروز نیازمند بازارهای متنوع و متعدد و شریکان 
مختلف از سراس��ر جهان هس��تیم تا ریس��ک فعالیت های خود را به 

کمترین میزان ممکن برسانیم.

رییس خانه معدن ایران --------- اروپا در صنایع کوچک معدنی ایران سرمایه گذاری کند

مدیرعامل ش��رکت مس در بازدی��د از معدن مس درآلو گفت: 
با پیگیری های انجام ش��ده، طرح معدن مس درآلو به عنوان یکی 
از مهم ترین طرح های توسعه ای شرکت مس که با هدف افزایش 
ظرفیت کنس��انتره در حال انجام است، از پیشرفت ۴۰درصدی 

برخوردار شده است.
به گزارش مس پرس، محمدرضا بنی اسدی راد، با اعلام این خبر 
اظهار کرد: خوش��بختانه تمام مسائل مربوط به تامین مالی این 

پروژه حل شده و هیچ نگرانی از این بابت وجود ندارد.
مدیرعامل ش��رکت مس افزود: در حال نهای��ی کردن قرارداد 

خری��د باقیمانده تجهیزات کارخانه تغلیظ با FLS هس��تیم که 
امیدواریم در روزهای آینده، نهایی شود.

وی اظه��ار کرد: ع��لاوه بر این، یک��ی از مهم ترین تاکیدات ما 
درباره این پروژه، تکمیل س��ازه کارخانه تغلیظ تا پایان شهریور 
امس��ال است تا امکان پیش��برد پروژه در ۶ماه دوم سال جاری و 
در ش��رایط س��خت آب و هوایی منطقه فراهم شده و از سرعت 

پروژه کاسته نشود.
وی افزود: همه تلاش ش��رکت مس و تیم اجرایی شرکت این 
است که معدن مس درآلو تا اوایل سال ۹۹ به بهره برداری برسد.

توان تولید ۱۰۰ هزار تن کنسانتره در معدن مس درآلو
عض��و هیات مدیره ش��رکت مس نیز در بازدی��د از معدن مس 
درآلو گفت: معدن م��س درآلو دارای ۱۵۰ میلیون تن ذخیره با 
عیار متوس��ط ۰/۳۹ درصد است که با راه اندازی کارخانه تغلیظ 

آن در سال ۱۳۹۹ توان تولید ۱۰۰ هزار تن کنسانتره را دارد.
عل��ی محمدی، عضو هیات مدیره ش��رکت مس ب��ا بیان این 
مطلب و با تاکید بر اینکه درحال حاضر این پروژه جزو مهم ترین 
طرح های توس��عه ای ش��رکت مس اس��ت، گفت: برای پیشبرد 
هرچه س��ریع تر ای��ن پروژه مصوب کرده ای��م در هفته پایانی هر 

ماه، تمام عوامل پروژه با حضور مدیرعامل ش��رکت مس، میزان 
پیشرفت معدن مس درآلو را بررسی کنند تا موانع اجرایی این 

پروژه هر چه سریع تر برطرف شود.

پیشرفت ۴۰درصدی طرح توسعه معدن مس درآلو

 مدیرعامل بورس کالا از لزوم مقابله با دلالان و سوداگرانی 
می گوید که با پوش��یدن لباس تولیدکنن��دگان، باعث افزایش 
تقاضای کاذب محصولات پتروش��یمی و فلزی در بازار و کمبود 

مواد اولیه برای تولیدکنندگان واقعی می شوند.
به گزارش ایرنا، نوس��انات نرخ ارز در ماه های اخیر، از یکس��و 
به معاملات محصولات فلزی و پتروش��یمی در بورس کالا رونق 
داده و از س��وی دیگر انتقادهایی را مبن��ی بر افزایش قیمت ها 
و کمب��ود عرضه به دنبال داش��ته اس��ت. عرض��ه محصولات 
پتروشیمی و فلزی با نرخ ارز ۴۲۰۰ تومانی که باعث ارزانی آنها 
نسبت به کشورهای همس��ایه می شود، سبب جولان دلالان و 
سوداگرانی ش��د که اقدام به صادرات این محصولات می کنند. 
البت��ه پ��س از این مش��کلات، دولت تصمیم گرف��ت صادرات 
محصولات پتروش��یمی را س��اماندهی کرده و جلوی دلالان را 
بگیرد بر این اس��اس، صادرات به تولیدکنندگان محدود ش��د. 
بنابراین، مقرر ش��د برای جلوگیری از هرگونه تخلف احتمالی، 
ص��ادرات مواد اولیه صنایع پایین دس��تی از س��وی واحدهای 
تولیدی عرضه کنن��ده در بورس کالا و با ارائه تاییدیه رس��می 
به اش��خاص حقیقی و حقوقی از واحده��ای تولیدی محصول 
انجام شود؛ در غیر این صورت از صادرات محموله های موضوعی 

جلوگیری می شود.
با توجه به حاش��یه ها و ابهاماتی که درباره عرضه مواد فلزی و 
پتروشیمی در بورس مطرح شده بود، برای جویا شدن از وضعیت 
معاملات بورس کالا به س��راغ »حامد سلطانی نژاد« مدیرعامل 
ب��ورس کالای ایران رفتیم. حامد س��لطانی نژاد در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادی ایرنا می گوید: برخی که فقط نام تولیدکننده 
پایین دستی را یدک می کشند، اقدام به خام فروشی مواد اولیه 
از ب��ورس می کنند که این موضوع، باعث تقاضای کاذب در بازار 
ش��ده است. این افراد محصولات را با نرخ پایین خریداری کرده 
و به نرخ بالاتر در سایر کشورها می فروشند. وی می گوید: حتی 
نوس��ان نرخ ارز باعث ش��ده برخی مس را با نرخ پایین از بورس 
کالا خریداری کرده و س��پس با تبدیل کردن به قراضه، آن را با 

نرخ بالاتر به کارخانه بفروشند.
مشروح این گفت وگو به شرح زیر است: 

عرضـه  � رونـد  در  مشـکلاتی  تازگـی  بـه 
محصولات در بورس کالا رخ داده که دسترسی 
تولیدکننـدگان واقعـی بخش پایین دسـتی را با 
موانعـی مواجه کرده، برای حل این مسـئله چه 

تدابیری اندیشیده شده است؟
بس��یاری از این اتفاقاتی که رخ می دهد مربوط به خود بورس 
نیس��ت و ریشه در سایر بخش ها دارد. بورس یک بازار و فضایی 
برای معاملات ش��فاف است. در شرایط کنونی با توجه به اینکه 
قیمت های پایه بورس براس��اس ارز تک نرخی بررس��ی و تایید 
می شود س��بب پایین آمدن نرخ پایه شده اس��ت و در مواردی 
قیمت ها به س��طح دیماه و بهمن ماه سال گذشته برگشته؛ این 
امر سبب شده اس��ت که تقاضای تولیدکنندگان بخش 

پایین دستی افزایش یابد.
از س��وی دیگر، با توجه ب��ه اینکه نظارت 
لازم بر معاملات محصولات نهایی بعد 
از بورس کالا توس��ط دستگاه های 
نگرفت��ه  مس��ئول ص��ورت 
اس��ت عده ای اق��دام به 
سوءاس��تفاده از ای��ن 
موض��وع ک��رده و 
با اس��تفاده از 
خلاءه��ای 
 ، د جو مو

محصولات را ب��ه صورت خام صادر می کنند. این افراد که فقط 
نام تولیدکننده را یدک می کش��ند و اقدام به خام فروشی مواد 
اولیه می کنند، بخش��ی از تقاضای کاذبی هستند که وارد بازار 

شده است.
ورود ای��ن تقاض��ای کاذب س��بب بروز چالش ب��رای برخی 
از مصرف کنن��دگان واقع��ی ش��ده اس��ت. ب��ه عب��ارت دیگر 
درحال حاضر، مش��کل عمده ای در بخ��ش عرضه وجود ندارد، 

بلکه بحران تقاضا سبب ایجاد مشکلات در بازار شده است. 
برخـی انتقادهـا بـه سـامانه بهیـن یـاب بـاز  �

می گردد که نتوانسته است صف تولیدکنندگان 
واقعی بخش پایین دسـتی از دلالان را مشـخص 
کنـد، برای رفع این مشـکل، چـه اقدامی انجام 

شده است؟
در حوزه محصولات پتروش��یمی، خریداران از طریق سامانه 
بهین یاب به بورس معرفی می ش��وند. این س��امانه با هدف این 
راه اندازی ش��د که تولیدکنندگان واقعی شناسایی و به بورس 
معرفی ش��ود. با توجه به وجود تقاضای بیش از تولید در برخی 
کالاها در این سامانه، برای بهبود بهین یاب مذاکراتی با وزارت 
صنعت داش��ته ایم که امیدواریم به کارآمدتر ش��دن آن کمک 

کند.
در هفته های گذشته پیشنهادهایی نیز داده شده است که در 
حوزه محصولات مختلف عملکرد سال های گذشته شرکت ها 
ملاک فعالیت در امس��ال باش��د. این ط��رح، در »مس کاتد« و 
»پلی اتیلن ترفتالات« بطری انجام ش��ده اس��ت و برای س��ایر 
کالاها نیز باید بررس��ی ها صورت گیرد تا ملاکی برای تشخیص 

تولیدکننده واقعی از غیرواقعی مشخص شود.
بـورس کالا بـرای برخـورد بـا متخلفـان و  �

شفاف سازی عرضه کالا به بخش پایین دستی چه 
اقداماتی را انجام می دهد؟

_ ش��رکت های پایین دس��تی، باید اظهارنامه مالیاتی ارائه 
کنن��د تا اگر تخلف��ی صورت گرفته و کالا را ب��رای تجارت و نه 
تولید خریداری کرده اند آش��کار شود. البته عموم صنایع پایین 
دس��تی ما صنایع شریف و تولیدکنندگان واقعی اند که طرفدار 

شفافیت نیز هستند.
از جمله تخلف هایی که چندی پیش آش��کار شد، مربوط به 
ش��رکت های ثبت شده در مناطق آزاد بود. این شرکت ها به نام 
تولیدکنندگان بخش پایین دس��تی اقدام به خرید محصولات 
پتروش��یمی می کردند در حالی که واقع��ی نبود و آنها دلالی و 
سوداگری می کردند. پس از شناسایی، این شرکت ها به مراجع 
قضایی معرفی شدند که تاکنون حکم علیه شرکت، قطعی شده 
اس��ت. یکی دیگر از اقدامات، بازدید از ش��رکت های مشکوک 
است که در صورت محرز شدن تخلف، به مراجع قانونی معرفی 

می شوند.
باید توجه داشت که کشف اینگونه تخلف ها به دلیل عملکرد 
ش��فاف در بورس کالاست؛ با این حال تولیدکنندگان و صنایع 
پایین دستی باید کمک کنند و اطلاعاتشان را در اختیار بورس 
ق��رار دهند در غیر این صورت بورس ب��ه تنهایی نمی تواند این 

مسئله را مدیریت کند.
برای ساماندهی عرضه توسط بالادستی ها چه  �

اقداماتی انجام شده است؟
مش��کلات ما در بخش عرضه نس��بت به بخش تقاضا کمتر 
است. اگر مشکل و کاهش عرضه از طرف تولیدکننده بالادستی 
باش��د، توس��ط ضمانت های اجرایی که وجود دارد، می توان با 
آن برخورد کرد. طبق قانون، همه تولیدکنندگان پتروش��یمی 
موظف اند محصولات پتروشیمی خود را در بورس عرضه کنند 
که س��ازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان بر آن 
نظارت می کند. بر این اس��اس، همه محصولات پتروش��یمی و 
بخش��ی از محصولات فلزی باید در بورس کالا عرضه ش��ود. در 
صورت تخلف، س��ازمان حمایت از حق��وق مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان به موضوع رس��یدگی کرده و تش��کیل پرونده 
می دهد و به سازمان تعزیرات معرفی می کند. البته بورس کالا 
به این حد بس��نده نکرده و با کمک شورای رقابت، یک حداقل 
عرضه ای در نظر گرفته ش��ده اس��ت که اگر آن رعایت نش��ود 
مراتب مورد رس��یدگی قرار می گیرد. یکی از ابزارها س��قف 
رقابت اس��ت به محض این که عرضه بالادستی ها کم شود، 
از یک س��و نهادهای نظارتی وارد می شوند و از سوی دیگر، 

بورس کالا سقف های نرخ را برای آنها باز می گرداند. بورس کالا 
از این ابزار در سال گذشته استفاده کرد. 

در مواردی که تولیدکننده نمی تواند نیاز داخل را تامین کند 
با هماهنگی با دس��تگاه های مربوطه از طریق واردات، کس��ری 

جبران می شود تا خللی در عرضه رخ ندهد.
برخـی از فعالان بخـش پایین دسـتی فولاد  �

می گویند، حجم عرضه توسط بالادستی کم شده 
تا از این طریق، نرخ را بالا ببرند؟ 

روند عرضه ش��رکت ها مش��خص اس��ت و همه دستگاه های 
نظارت��ی بر آن نظارت دارن��د در صورتی که این امر اتفاق افتاده 
باش��د و تولیدکننده ای از قدرت انحصاری اش اس��تفاده کند و 
بخواه��د ب��ا کاهش عرضه قیمت س��ازی کند، ش��ورای رقابت 
می تواند به موضوع ورود پیدا کرده و بررس��ی کند. آمار عرضه و 
معاملات محصولات منتش��ر شده و با توجه به تاریخچه موجود 

می توان بررسی و قضاوت کرد.
ادعا شـده کـه برخـی محصولات بـا قیمتی  �

گرانتـر از بازارهـای جهانـی در بـورس کالا به 
فروش رسیده است؟

_ نرخ از سوی خریداران و در مرحله رقابت در تالار معاملات 
ثبت می ش��ود. به طور قطع خریداران عوامل مختلف تاثیرگذار 
در نرخ را مورد بررسی قرار می دهند و سود و زیان خود را تحلیل 

کرده و در نهایت اقدام به خرید محصولات می کنند.
پس باید از خریداران پرس��ید چرا با این نرخ کالا را خریداری 
کردی��د؟ برخی نرخ تمام ش��ده واردات را با ن��رخ محصولی که 
در کش��ور به فروش می رس��د، مقایسه و س��پس اقدام به ثبت 
نرخ می کنند. عده ای دیگر نیز اگر پیش بینی کنند قیمت های 
آینده صعودی باشد، امروز با نرخ بالاتری می خرند. قیمت های 
پایه محصولات در بورس در تناسب با قیمت های جهانی است. 
البت��ه نرخ باید متعادل باش��د به گونه ای که ن��ه آنقدر ارزان که 
صنایع بالادستی متضرر شوند و نه آنقدر گران که صنایع پایین 
دستی بامش��کل مواجه ش��وند. اما به یک نکته باید توجه کرد 
که مسئولیت کاس��تی های موجود در فناوری صنایع که باعث 
می ش��ود هزینه تمام شده آنها بالا باشد، برعهده بورس نیست؛ 

باید همه این موارد از هم جدا شود.
برخی اخبار حکایت از آن دارد که افرادی  �

مـواد اولیـه خریـداری شـده از بـورس کالا را 
بـه جـای اسـتفاده در داخل بـا قیمتـی بالاتر به 

کشورهای همسایه می فروشند؟
درست است؛ اکنون برخی در بخش پتروشیمی، محصولات 
را می خرن��د و ب��ه نرخ بالاتر در س��ایر کش��ورها می فروش��ند. 
همچنین مشخص ش��ده است که مس را با نرخ پایین از بورس 
کالا خریداری کرده و س��پس با تبدیل کردن به قراضه، آن را با 
نرخ بالاتر به کارخانه می فروشند. گفته می شود تقاضا برای مس 
در ماه های اخیر به یکباره هش��ت برابر شده؛ آیا مشخص است 
که چه میزان از این تقاضا در بخش پایین دس��تی استفاده شده 

و چه میزان صادر و یا قراضه می شود؟
هنوز هیچ مرجعی این موضوع را بررسی نکرده است

پیشـنهاد شـده که در شـرایط کنونی، نیازی  �
بـه عرضـه محصـولات در بـورس کالا نیسـت و 
مصرف کننـدگان به درب کارخانه مراجعه کرده 
و محصـول را خریـداری کننـد؟ آیا ایـن ایده، 

قابل عملیاتی شدن است؟
_ ای��ن تصور غلطی اس��ت که تولیدکنن��دگان بخش پایین 
دستی به راحتی می توانند از درب کارخانه مواد اولیه را تحویل 
بگیرند، مگر در گذش��ته این گونه نب��ود؟ در آن دوران، آیا مواد 
اولیه را به تولیدکنندگان پایین دس��تی می دادند یا افرادی که 
روابط ویژه ای داشتند، دریافت می کردند. در صورت خروج این 
محصولات از بورس کالا، بازار توصیه و سفارشات داغ می شود؛ 
اف��راد صاح��ب نفوذ با تماس تلفن��ی و یا دادن نامه، س��فارش 
می کنند که محصولات به افراد خاصی داده شود که نتیجه آن، 
دس��ت خالی تولیدکنندگان واقعی بخش پایین دستی خواهد 
بود.  وظیفه بورس کالا فقط کش��ف نرخ نیست بلکه تخصیص 
بهینه و عادلانه کالا به صنایع پایین دستی نیز از وظایف تعیین 
ش��ده بورس کالا در اقتصاد کش��ور است.  به طور قطع خروج از 
بورس کالا بازگشت به عقب خواهد بود؛ در صورت حذف بورس، 

فساد دامن بازارهای مختلف را فراخواهد گرفت.

مدیرعامل بورس کالا: 

شناسایی دلالانی 
 که 

 در بورس
 لباس تولیدکننده 

پوشیده اند



صنایع معدنی
 شنبه
 9 تیر1397 
 16 شوال 1439  
 30ژوئن 2018 
 سال اول  شماره 7

استحکام سیمان با نانو 
پلاکت هایی از ریشه سبزی ها

پژوهش��گران دانش��گاه لنکس��تر انگلیس با اضافه 
ک��ردن نانوپلاکت های ریش��ه س��بزی ها، س��یمان را 

تقویت کرده اند.
به گ��زارش مهر، این پژوهش به رهبری پروفس��ور 
محمد صافی انجام ش��د. به گفته او، این پلاکت های 
اس��کاتلندی  ش��رکت  هم��کاری  ب��ا  س��لولزی)که 
CelluComp تولید ش��ده اند( در حقیقت ورقه های 
نانویی هستند که از ریشه هویج و چغندر قند ساخته 

شده اند.
این بخش س��بزی ها در صنعت مواد غذایی دورریز 
به ش��مار می آیند. هنگامیکه ریش��ه این سبزی ها به 
ترکی��ب س��یمان اضافه می ش��ود، پلاکت ه��ا مقدار 
هیدرات س��یلیکات کلس��یم را می افزایند. این ماده، 
محصول اصلی هیدراسیون سیمان »پورتلند« است و 

در اصل عامل تقویت سیمان به شمار می آید.
در آزمایش��گاه، افزودن پلاکت ها سبب شد سیمان 
به شدت قدرتمندتر شود، به طوری که برای دستیابی 
به اس��تحکام معین��ی، ۴۰ کیلوگرم س��یمان پرتلند 

کمتری استفاده شد.
این بدان معناس��ت ک��ه به س��یمان کمتری برای 
س��اخت یک سازه نیاز اس��ت. چنین روندی به حفظ 
محیط زیست کمک می کند زیرا تولید سیمان، یکی از 

منابع اصلی ایجاد گاز دی اکسید کربن است.
علاوه بر تم��ام نمونه ها، افزای��ش پلاکت ها، تراکم 
میکروس��اختار س��یمان را نیز می افزای��د و درنتیجه 

مقاومت سازه در برابر خوردگی بیشتر می شود.

سیمان و کاشی، بیشترین 
سهم صادرات استان سمنان

رییس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان 
س��منان با اش��اره به فعالیت ۲۸ واح��د صادراتی در 
استان، گفت: مس��ائل ارزی و حمل ونقل از مهم ترین 

موانع توسعه صادرات است.
به گزارش مهر، بهروز اس��ودی در دومین نشس��ت 
کارگروه توسعه صادرات استان سمنان در استانداری، 
ضمن بیان مشکلات پیش روی توسعه صادرات افزود: 
تغیی��رات نرخ  ارز و موض��وع حمل ونقل از عمده ترین 

مشکلات در بخش صادرات استان است.
وی با اش��اره به اینکه بررسی و رفع موانع صادراتی 
از اولویت های کاری کارگروه توس��عه صادرات است، 
تصریح ک��رد: در پی عارضه یابی از ۲۸ واحد صادراتی 
اس��تان دریافتیم مس��ائل ارزی، حمل ونقل، مالیات، 
بازاره��ای صادراتی و دیگر موارد خاص، از مش��کلات 
صادراتی است که بیشتر واحدها با آن درگیر هستند.

رییس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان 
س��منان افزود: در اس��تان حدود ۲۸ واحد صادراتی 
وجود دارد. واحدهای سیمان و کاشی که سهم بزرگی 
در صادرات اس��تان دارند با مشکلات شدید صادراتی 
رو به رو هس��تند که بر صادرات اس��تان تاثیر بسزایی 

دارد.
اسودی با اشاره به تاثیر تغییر اخیر نرخ  و مبادلات 
ارزی بر تبادلات تجاری اس��تان س��منان اظهار کرد: 
شاخص ترین نیازمندی های واحدهای صادراتی استان 

از نظام ارزی و شبکه بانکی، باید تبیین شود.
وی در پایان و در آخرین دس��تور کار این نشست، 
خاطرنش��ان کرد: اس��ترداد مالی��ات ارزش افزوده از 
دیگر مش��کلات پی��ش روی صادرکنندگان اس��تان 
سمنان اس��ت که در این جلسه، بحث و تبادل نظر و 

راهکارهای مقتضی ارائه شد.

بومی سازی تجهیزات سنگین 
در صنعت مس

جلس��ه تولید مجتم��ع مس سرچش��مه به منظور 
بررس��ی تولید این مجتمع در ۳ماه نخس��ت امس��ال 
با حضور محمدرضا بنی اس��دی راد مدیرعامل شرکت 
مس، علی محمدی عضو هیات مدیره ش��رکت مس و 
مدیران ارشد مجتمع مس سرچشمه در مجتمع مس 
سرچشمه برگزار شد. به گزارش مس پرس، مدیرعامل 
ش��رکت مس در این جلس��ه با بیان اینکه چشم انداز 
تولیدی ش��رکت مس برای امسال و همچنین در افق 
۱۴۰۰ بسیار روشن و شفاف است، گفت: خوشبختانه 
در ۳ ماه گذشته موفق شدیم برنامه های تولید شرکت 
مس را بر اس��اس برنامه پیش بینی شده و حتی بالاتر 
از آن در مجتمع های مس سرچش��مه، ش��هربابک و 
س��ونگون محقق کنیم. وی با اش��اره به شرایط فعلی 
کشور و امکان بازگشت تحریم ها، بر ایجاد یک نهضت 
در زمینه بومی س��ازی قطع��ات و تجهیزات در داخل 
کش��ور تاکید و اظهار کرد: هم اکنون ظرفیت بس��یار 
بالایی در مجتمع های شرکت مس در حوزه مهندسی 
و بومی سازی وجود دارد، ازاین رو باید بخش مهندسی 
مجتمع ها با جدیت بیش��تری در ای��ن زمینه به ویژه 
بومی سازی تجهیزات س��نگین اقدام کنند. در بخش 
دیگری از این جلس��ه، گ��زارش مدیران مجتمع مس 
سرچشمه درباره میزان استخراج از معدن سرچشمه، 
تولید کنس��انتره از کارخانه ه��ای تغلیظ، آند تولیدی 
کارخان��ه ذوب و کاتد تولیدی پالایش��گاه و لیچینگ 
مس سرچشمه با هدف تحقق برنامه های تولیدی سال 

۹۷ مورد بررسی قرار گرفت.

اخبار

محموله ه��ای مرب��وط به تجهی��زات پ��روژه فولادس��ازی فولاد 
سپیددش��ت از گمرگ بندرعباس ترخیص و وارد س��ایت شدند که 

با ورود این تجهیزات، کار نصب آنها آغاز شد.
به گزارش چی��لان، محمود ارباب زاده، مدیرعامل ش��رکت فولاد 
سپیددش��ت چهارمح��ال و بختی��اری اعلام کرد: با توج��ه به ورود 
تجهیزات پروژه فولادس��ازی سپیددشت به س��ایت، عملیات نصب 

تجهیزات کارخانه آغاز شده است.
ارب��اب زاده اظهار ک��رد: محموله های مربوط ب��ه تجهیزات پروژه 
فولادس��ازی اعم از واحد اکسیژن، سیس��تم آب، واحد ریخته گری، 

کمپرس��ور، جرثقیل ه��ای س��نگین ۸۰ تن��ی و... از ش��رکت های 
ام سی سی)MCC( چین و شرکت ام ام ای )MME( اروپا از گمرگ 

بندر عباس ترخیص و وارد سایت شدند.
وی اف��زود: نصب تجهیزات ای��ن پروژه طب��ق برنامه ریزی انجام 
ش��ده، از روزهای گذشته آغاز شده اس��ت. مدیرعامل شرکت فولاد 
سپیددش��ت چهارمحال و بختیاری تصریح کرد: امیدواریم با تسریع 
در کار پیمانکاران و جبران تاخیر ایجاد ش��ده، واحد فولادس��ازی تا 
پایان امسال به بهره برداری برسد. ارباب زاده با اشاره به برنامه تولید 
۶۵۰ تا ۷۰۰ هزار تنی آهن اس��فنجی، خاطرنشان کرد: در ۳ ماهه 

امسال، ۱۵۵ هزار تن آهن اسفنجی در واحد احیای مستقیم شرکت 
فولاد سپیددشت تولید شد و از برنامه تولید جلوتر هستیم. وی ادامه 
داد: در سال گذشته در این واحد، ۴۸۰ هزار تن آهن اسفنجی تولید 
شد. از اواس��ط خرداد سال جاری، محموله های مربوط به تجهیزات 
پروژه فولادسازی MCC و ش��رکت MME از گمرگ بندرعباس 
ترخیص و وارد س��ایت ش��دند. این تجهیزات که مرب��وط به واحد 
اکس��یژن، هوای فشرده و آبرسانی پروژه است در کشور چین توسط 
شرکت MCC ساخته شده و جرثقیل های سنگین در اروپا توسط 
ش��رکت MME تامین و پس از بازرسی و کنترل های مربوط، وارد 

پروژه ش��ده اند که برنامه ریزی های لازم جهت نصب این تجهیزات، 
انجام شده و پس از آماده سازی مقدمات لازم نصب خواهد شد. لازم 
به یادآوری اس��ت که کارخانه آهن اس��فنجی سپیددشت که واحد 
احیا مس��تقیم آن به عنوان نخس��تین طرح از واحدهای هفت گانه 
استانی فولاد کش��ور با حمایت ها و پشتیبانی شرکت فولاد مبارکه، 
در آذر ۱۳۹۵ به بهره برداری رس��ید، در س��ال ۱۳۹۶ ۴۸۰ هزار تن 
آهن اس��فنجی تولید داش��ت که بر این اساس در سال گذشته، ۹۵ 
درصد اهداف ش��رکت محقق شده است. براساس برنامه ریزی انجام 
شده، امسال نیز برنامه راه اندازی بخش فولادسازی اجرایی می شود.

واحد فولادسازی سپیددشت تا پایان امسال به بهره برداری می رسد

 س�ارا اصغری: به��ار پرهیاهوی ب��ازار فلزات 
اساس��ی در حالی به پایان رسید که با افزایش قیمت  
بیش از حد متعارف نس��بت به س��ال های گذش��ته 
روبه رو ب��ود؛ افزایش قیمتی که از یک س��و متاثر از 
افزایش  قیمت  جهان��ی بود اما آنچه بیش از پیش به 
افزایش قیمت  دامن زد، شرایط داخلی کشور بود. از 
آن جمله می توان به اخت��لاف بهای ارز دولتی با ارز 
آزاد اشاره کرد که س��بب ورود دلالانی به بازار شده 
که از بازار گل آلود این روزها قصد ماهیگیری دارند. 

خریداران ناشناس مس �
یکی از فلزاتی که حدود ۳۰ درصد افزایش نرخ در 

۳ ماه نخست سال جاری داشت، مس بود. 

درب��اره افزایش ن��رخ این فلز س��رخ، مجید دیانت 
مع��اون فروش ش��رکت ملی مس باهن��ر اظهار کرد: 
شرکت هایی که بین شرکت ملی مس و کارخانه های 
پایین دست آن قرار دارند، انواع محصولات مسی خود 
را افزای��ش نرخ داده اند که این افزایش به چند دلیل 

روی داده است. 
یک��ی از اتفاق هایی که این روزه��ا روی داده، این 
است که برخی مش��تریان ناشناس تماس می گیرند 
و تقاض��ای مس دارند اما نوع محص��ول مثل لوله یا 
ورق ب��ه هیچ وجه برای ش��ان فرقی ن��دارد و در حد 
۲۰۰ ت��ا ۳۰۰ ت��ن هم درخواس��ت می کنند. پس از 
این درخواست های ناشناس، متوجه شدیم که برخی 
افراد س��ودجو محصولات مس��ی را خریداری و ذوب 
کرده و به عنوان ضایعات صادر می کنند. دلیل دیگر 
افزایش ن��رخ مس، اختلاف ن��رخ محصولات مس با 

ضایعات است.
دیانت افزود: شرکت ملی مس از اوایل اردیبهشت، 
کاتد مس را س��همیه بندی کرد و از هفته گذش��ته، 
مفت��ول مس را نیز س��همیه بندی کرده اس��ت. این 
س��همیه بندی را براس��اس خرید س��ال های گذشته 
انجام داده تا مش��خص شود شرکت های پایین دست 

در هر ماه چه اندازه باید خرید کنند.
 ب��رای مثال برای ش��رکت ملی م��س، ۱۶۰۰ تن 
سهمیه تعیین کرده اند که نصف نیاز ما را نیز جوابگو 
نخواهد بود. از ای��ن رو مجبوریم بقیه نیاز خود را به 

کاتد، به وسیله ضایعات تامین کنیم. 
ب��رای این منظور باید در مناقصه ش��رکت کنیم یا 
تهاتری خری��د کنیم. درحال حاض��ر خرید از بخش 
ضایع��ات نداری��م چ��ون خری��د و ف��روش ضایعات 
در کش��ور انجام نمی ش��ود چراکه ضایعات توس��ط 
 دلالان خری��داری ش��ده و به خارج از کش��ور صادر 

می شود.
 این کارشناس حوزه مس در پاسخ به این پرسش 
که آیا محدودیتی برای صادرات قراضه در نظر گرفته 

نش��ده اس��ت، گفت: در این زمینه قرار بود نامه ای از 
س��وی وزارت صنعت، معدن و تجارت نوشته شود اما 
ت��ا جایی که من اطلاع دارم، به صورت عملی اتفاقی 
روی ن��داده و قراض��ه به مقصد ع��راق و بنادر ترکیه 
صادر می ش��ود. این موضوع سبب اختلال در میزان 

تولید ما شده است. 
این موضوع س��بب ش��ده از ابتدای سال قیمت ها 
را افزای��ش دهی��م و در تم��ام محصولات مس��ی و 
برنجی، افزایش نرخ ۳ تا ۴ هزار تومان و برای برخی 
محص��ولات تا ۱۰ ه��زار تومان داش��ته ایم. بنابراین 
محص��ولات مس��ی از ۱۰ تا ۳۰ درصد و ش��اید هم 
بیشتر)بس��ته به نوع محصول( با افزایش نرخ روبه رو 

بوده اند. 
وی ادامه داد: بخش��ی از افزایش قیمت ها تا اواسط 
اردیبهش��ت همچنان به قیمت  جهانی مربوط بود اما 
از اواخر اردیبهش��ت،  به دلیل مسائل داخلی در حال 

افزایش است. 
تقاضا افزایش نیافته است �

دیانت در پاس��خ به این پرسش که آیا در این بازه 
زمان��ی، تقاضا نیز افزایش یافته اس��ت، گفت: میزان 
تقاضا افزایش خاصی نیافته است، به غیر از مشتریان 
ناش��ناس که به تازگی سر و کله آنها پیدا شده است. 
از ای��ن رو ما هم تصمیم گرفته ای��م مثل بورس کالا 
رفتار کنیم چون تع��داد خریداران بورس کالا خیلی 
 زی��اد اس��ت و ب��ه خری��داران غیرواقع��ی کالا داده 

نمی شود. 
ما نی��ز چنین سیاس��تی را در پی��ش گرفته ایم و 
مش��تری جدی��د نمی گیریم چراکه مش��تری واقعی 
نیس��تند و به نوعی دلال به ش��مار می روند، هرچند 
ممکن اس��ت کارگاه تولید صوری هم داش��ته باشند 
ک��ه این محص��ول را از ما خری��داری و ذوب کرده و 

صادر می کنند.
 این مش��کلات مرب��وط به  صنف های ما اس��ت و 
ترجیح داده ایم قیمت ها را افزایش دهیم تا خریداران 

غیرواقعی کمتر شوند. 
وی همچنی��ن در پاس��خ ب��ه این پرس��ش که با 
افزایش قیمت ها آیا به خریداران واقعی فشار تحمیل 
نخواهد ش��د، گفت: چاره ای نیس��ت. ما ش��رایط را 
برای خری��داران تش��ریح کرده ای��م و تصمیم گیری 
با آنهاس��ت. ام��ا یک بحث دیگر، فاصل��ه دلار آزاد و 
دولتی اس��ت، البته شایعه ش��ده که نرخ دلار دولتی 
ه��م ممکن اس��ت افزایش پی��دا کن��د و همینطور 
ش��ایعه ش��ده که نرخ مس هم ممکن است، افزایش 
پی��دا کند. ش��رایط کنون��ی، اضطراری اس��ت و اگر 
افزایش نرخ نداشته باشیم خودمان مجبور می شویم 
 کارخان��ه  را تعطیل کنیم و چ��اره ای جز افزایش نرخ 

نداریم. 

این کارش��ناس مس در پاس��خ به این پرسش که 
آیا بورس کالا قادر به تنظیم قیمت ها نیس��ت، گفت: 
مهم ترین مسئله این است که جنس را به دلار ۴۲۰۰ 
تومان��ی از بورس کالا خرید می کنی��م اما زمانی که 
محص��ول وارد بازار می ش��ود، دلار با نرخ ۶ تا ۷ هزار 
تومانی خرید و فروش می شود و همین فاصله سبب 
شده که ضایعات بازار برای دلالان خیلی جذاب شود. 
دیان��ت تاکید کرد: اگر این اختلاف چند هزار تومانی 
در نرخ دلار وجود نداش��ت، بازار باثبات تری داشتیم 
اما به هر حال در وضعیت کنونی، باید به سمت بازار 

باثبات بیشتر پیش برویم. 
وی ادام��ه داد: در ای��ن زمینه، یک��ی از مهم ترین 
راهکاره��ا، واقعی س��ازی ن��رخ آزاد و کاهش فاصله 
نرخ آزاد و دولتی اس��ت. به هر حال اگر این اختلاف 
کاه��ش یابد باید نرخ دولتی افزایش یافته و نرخ آزاد 

تا حدی کاهش پیدا کند.
 ای کاش دولت دلار را ۵ هزار تومان اعلام می کرد 
تا تک نرخی می ش��د. البته ممکن اس��ت دلار ۴۲۰۰ 
تومانی برای خرید مناسب باشد اما موضوع این است 
که بازار دلالان از فاصله ای که ایجاد ش��ده، استفاده 
زیادی می کند. اگر اختلاف بهای ارز کمتر شود، بازار 
ثبات بیش��تری پیدا می کند چون بورس کالا با نرخ 
بالاتری می فروش��د و دست ما هم برای افزایش نرخ 

بازتر خواهد شد. 
دیانت ادامه داد: برای تنظیم بازار باید ش��وکی به 
بازار ضایعات وارد شود و قیمت ها کاهش پیدا کند تا 
بتوانیم تامین مواد کنیم یا اینکه ش��رکت ملی مس، 
نرخ ها را واقعی کند، س��همیه بندی را بردارد و کمی 
بیش��تر به بازار داخلی توجه کند چراکه این شرکت 

بیشتر به فکر تعهدات صادراتی خود است. 
البته ما مخالف صادرات نیستیم اما بازار داخلی هم 
باید تنظیم شود. البته سال گذشته نیز صادرات انجام 

می شد اما با کمبود روبه رو نبودیم. 
درحال حاض��ر بازار متش��نج اس��ت و انتظار داریم 
دولت و شرکت ملی مس به کمک صنایع پایین دست 
بیایند و سمهیه بندی را برداشته یا نرخ ارز را افزایش 

دهند تا ما هم بتوانیم در بازار باقی بمانیم. 
دلالان آلومینیـوم از فاصلـه نـرخ دلار  �

بهره می گیرند
آلومینیوم نیز جزو صنایع فلزی به شمار می رود که 
تح��ت تاثیر اختلاف ن��رخ ارز دولتی و ارز آزاد، دچار 
نوسان ش��ده اس��ت. این مطلب را علیرضا احمدی، 
معاون برنامه ریزی، توسعه و تحقیقات ایرالکو عنوان 
و اظه��ار کرد: با تعیین دلار ۴۲۰۰ تومانی از س��وی 
دول��ت، فاصله و ش��کاف قیمتی بی��ن دلار دولتی و 
آزاد به وجود آمد که س��بب جذاب ش��دن بازار برای 
دلالان ش��ده اس��ت چراکه صنایع پایین دستی، مواد 

اولیه را با دلار دولتی از بورس کالا خریداری می کنند 
و ب��ه صورت دلار آزاد در بازار به فروش می رس��انند. 
احمدی در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: البته این اتفاق 
برای ب��ازار مس و فولاد هم روی داده اس��ت. از این 
رو برخ��ی دلالان از این فاصله بهره می گیرند و اقدام 

به خرید می کنند. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش که آی��ا بورس کالا 
نظارتی بر خریداران ندارد، گفت: کسی که در بورس 
کالا خرید می کند نمی تواند زیر ۲۰ تن)یک کامیون( 

خرید کند.
 از این رو چنین افرادی، دارای وسع مالی هستند. 
از س��وی دیگر، وظیفه کارخانه یا بورس کالا نیست 
ک��ه خریدار واقع��ی را از غیرواقعی مش��خص کند و 
ممکن است این کار از توان آنها خارج باشد. بنابراین 
برخی خریداران غیرواقعی وارد بورس شده و بازار را 

به دست می گیرند و سبب افزایش قیمت  می شوند. 
سـرب و روی از قافلـه افزایش نرخ جا  �

نمانده اند
س��رب و روی هم جزو فلزاتی هستند که از ابتدای 
س��ال جاری ب��ا افزایش ن��رخ روبه رو ش��ده اند. رضا 
اعتدال، کارشناس س��رب و روی درباره افزایش نرخ 
فلزات عنوان کرد: از ابتدای س��ال، شاهد جهش نرخ 
ارز بودیم و این موضوع س��بب ش��د جو روانی تورم 
بابت افزای��ش قیمت ها در بازار فل��زات به وجود آید. 
اعتدال ادامه داد: سرب و روی هم خارج از این قاعده 

نیستند. 
همچنین اقلام و مواد اولیه ای که در بهای تمام شده 
دخیلند، در چند ماه گذش��ته افزایش یافته اند و این 

موضوع بر قیمت ها تاثیرگذار بوده است.
 در حالت کلی، ش��رکت ها یک حاش��یه سود برای 
خودشان در نظر می گیرند که اگر نرخ تمام شده به دلیل 
 افزایش نرخ دلار بالا رفت، حاشیه سود خود را افزایش

 دهند. 
وی در ادامه خاطرنشان کرد: البته برخی شرکت ها 
ممکن اس��ت به دلیل افزایش قیمت ها، ش��مش دپو 
کنن��د، هرچند وضعیت ب��ازار به گونه ای اس��ت که 
نمی توان ریس��ک کرد و جنس را در انبار نگه داشت. 
عامل دیگری که باعث شده محصول به سرعت وارد 
بازار ش��ود، موضوع نقدینگی اس��ت چون ارز فش��ار 
زیادی بر نقدینگی ش��رکت ها آورده و ش��رکت ها در 
عمل باید پول فروش  را دریافت و تبدیل به مواد اولیه 

کنند تا چرخ تولیدشان بچرخد. 
 عوامل افزایش فولاد آلیاژی  �

فولاد و انواع محصولات فولادی نیز جزو بازارهایی 
بودن��د که با افزایش نرخ روبه رو ش��دند. البته در این 
زمینه، فولاد آلیاژی گوی س��بقت را از س��ایر فلزات 

ربود. 

در این ب��اره بابک نظری، کارش��ناس فولاد عنوان 
ک��رد: افزایش ن��رخ فولاد آلیاژی ب��ه دو دلیل عمده 
روی داده اس��ت؛ نخست اینکه نرخ فروآلیاژها به ویژه 
فروآلیاژهای خاص مانند نیکل، تنگس��تن، مولیبدن، 
مس و... در س��طح جهانی به ۲ت��ا ۲/۵ برابر افزایش 

یافته است. 
عام��ل مهم ت��ر دیگر که ب��ر افزایش ن��رخ آلیاژها 
تاثیرگ��ذار بوده، افزایش بهای دلار اس��ت. نظری در 
ادام��ه توضیح داد: البته هرچند دولت مدعی اس��ت 
تولیدکنن��دگان دلار می گیرند اما اگ��ر بخواهید ارز 
بگیرید و وارد صف ارز ش��وید، زم��ان زیادی گرفته 

می شود. 
از این رو در یک بازه زمانی، نرخ مواد اولیه جهانی 
و از س��وی دیگر نرخ ارز افزای��ش خواهد یافت. این 
دو عامل سبب ش��ده که افزایش ۲برابری فروآلیاژها 

منطقی باشد. 
این کارش��ناس ف��ولاد همچنین در پاس��خ به این 
پرس��ش که آیا روند افزایش��ی ادامه خواهد داشت، 
خاطرنش��ان ک��رد: به ص��ورت کل��ی، قیمت ها روند 
افزایش��ی پیدا کردند که ممکن است همچنان ادامه 

داشته باشد. 
نظری در ادامه توضیح داد: مسئله مهم تری که در 
نرخ فولاده��ای آلیاژی باید موردنظر قرار بگیرد، این 
است که ۷۰ تا ۸۰ درصد فولاد آلیاژی –بسته به نوع 

آن- از قراضه تهیه می شود.
 در یکی دو س��ال گذشته، افزایش نرخ قراضه کم 

نبوده و به ۲برابر رسیده است. 
یکی دو سال پیش، قراضه را کیلویی ۸۰۰ تا ۸۵۰ 
تومان خری��داری می کردیم ام��ا درحال حاضر آن را 
۱۹۰۰ تا ۲۰۰۰ تومان خریداری می کنیم. به عبارت 
دیگر نرخ آن از ۲برابر هم بیش��تر ش��ده اس��ت، زیرا 
پایه آلیاژهای قراضه به علاوه فروآلیاژهای دیگر گران 

شده است.
سخن پایانی  �

بازار فلزات اساس��ی، از بازارهایی است که می تواند 
به شدت بازار پایین دست خود را متاثر سازد؛ صنایعی 
مانند قطعه سازان، خودروسازان، لوازم خانگی و بیش 
از چند صد صنایع کوچک و بزرگ که با زندگی مردم 

در ارتباط مستقیم خواهند بود. 
از ای��ن رو افزایش نرخ در این بازار س��بب افزایش 
محصولاتی خواهد شد که مردم به نوعی مصرف کننده 
آن هستند. در زنجیره فلزات، صنایع بالادست ممکن 
اس��ت از افزایش قیمت ها به نوعی خرسند بوده و از 
صنایع پایین دس��ت به نوع دیگر گلایه مند باشند، اما 
مصرف کننده نهایی که مردم هس��تند را باید در نظر 
گرفت و جدا از س��ود یا زیان زنجیره خود، به تنظیم 

کل بازار و مصرف کننده نهایی اندیشید. 

 دلالان، فلزات بـازار را 
به کدام سو می برند؟ 

بهای فلزات اساسی در بهار امسال رکورد زد



خام فروشی نکنیم

در پنج ماهه نخست ۲۰18 روی داد:
افزایش ۲۴درصدی تولید 

فولاد خام ایران
تولی��د فولاد خ��ام ای��ران طی پنج ماهه نخس��ت 
س��ال۲۰۱۸ )سه ماه زمستان ۱۳۹۶ و دو ماه ابتدایی 
س��ال ۱۳۹۷( با رشد بیش از ۲۴درصدی همراه شد. 
این در حالی اس��ت که در همین مدت رش��د جهانی 

تولید فولاد به ۴.۳درصد رسید.
ب��ه گ��زارش رواب��ط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن و صنای��ع معدن��ی ایران)ایمیدرو(، 
 World Steel(ب��ه نق��ل از انجمن جهان��ی ف��ولاد
Association( ط��ی پن��ج ماه��ه نخس��ت س��ال 
ج��اری می��لادی، ای��ران ۱۰میلی��ون و ۱۴۲هزارتن 
ف��ولاد خام تولید کرد که در مقایس��ه با تولید س��ال 
گذش��ته)۸میلیون و ۱۶۲هزارتن( ۲۴.۳درصد رش��د 
نشان می دهد. همچنین تولید فولاد خام ایران در مه 
۲۰۱۸با رشد ۱۲.۴درصدی به۲ میلیون و ۱۵ هزارتن 
رس��ید. این رقم در مدت مش��ابه س��ال گذشته یک 
میلیون و ۷۹۳هزار تن بود. تولید ۶۴کش��ور فولادساز 
جهان نیز در پنج ماهه نخس��ت سال جاری میلادی 
۷۲۹میلی��ون و ۲۱۶هزارتن ثبت ش��د ک��ه حاکی از 
رشد ۴.۳درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
اس��ت. همچنین میزان تولید فولادس��ازان جهان در 
م��ه ۲۰۱۸ ، ب��ا ۶.۶درص��د افزایش نس��بت به مدت 
مش��ابه سال گذش��ته به ۱۴۸میلیون و ۳۲۲هزار تن 
رس��ید. این رقم در آوریل سال گذشته ۱۵۴میلیون و 
۸۵۶هزار تن ثبت ش��د. طی پنج ماهه نخست ۲۰۱۸ 
به ترتیب چین با تولی��د ۳۶۹میلیون و ۸۵۹هزارتن، 
ژاپن با ۴۴میلی��ون و۲۱۷هزار تن، هند با ۴۴میلیون 
و ۱۲۳هزار تن، آمریکا ب��ا ۳۴میلیون و ۸۴۶هزار تن 
و روس��یه با ۳۰میلی��ون و ۲۷هزارتن ۵کش��ور برتر 

فولادساز جهان بودند.

یک��ی از مباح��ث مهم مط��رح ش��ده در حوزه 
پایین دس��ت صنع��ت آلومینیوم، تهیه م��واد اولیه 
برای صنعتگران اس��ت چراکه تامین کنندگان مواد 
اولیه در کش��ور که همان تولیدکنندگان ش��مش 
آلومینیوم هس��تند، دس��ت به ص��ادرات می زنند 
و در حقیق��ت ب��ه نوع��ی اق��دام به خام فروش��ی 
می کنن��د. آنها با این ادعا که گران تر می فروش��ند، 
خام فروشی می کنند اما براساس آمار گمرک حتی 
ش��مش را ارزان تر می فروش��ند. به عب��ارت دیگر، 
این شرکت ها حاضر نیس��تند شمش را گران تر به 
صنایع پایین دس��ت بفروشند اما حاضرند محصول 
خود را با نرخ پایین تر اما نقدی به فروش برسانند. 
حت��ی در برخ��ی گزارش ها اعلام ش��ده که برخی 
تولیدکنندگان ش��مش آلومینیوم زیر نرخ ال ام ای 
محصول خود را به فروش می رسانند، در حالی که 
صنایع پایین دست این توانایی را دارند که با ایجاد 
ارزش افزوده بیش��تر صادرات انجام دهند. صنعت 
آلومینیوم با تش��کیل یک زنجیره، ای��ن توانایی را 
دارد که نیاز آنها را در زمینه تامین مواد اولیه تامین 
کند، به عبارت دیگر قادر اس��ت با گرفتن شمش و 
تبدیل آن ب��ه ورق، تعهد آنها را در زمینه صادرات 
تامین کند یا با عقد تفاهمنامه  در قوانین گمرکی، 
صادرات را انجام دهد. البته صنایع بالادست مدعی 
هستند که مواد اولیه آنها از جمله کک گران شده 
است، به همین دلیل نرخ تمام شده آنها نیز افزایش 
می یاب��د اما زمانی که با ارزش افزوده بیش��تر بتوان 
صادرات انجام داد می توان این قیمت ها را به نوعی 

پوشش داد. 
اکن��ون با قاطعیت می توان��م ادعا کنم در صنایع 
پایین دس��ت حدود ۵ هزار تن ظرفیت خالی وجود 
دارد که اگر مواد اولیه را با نرخ و ش��رایط مناس��ب 
در اختیار داش��ته باش��ند، می توانند تمام محصول 
خود را صادر کنند. صنایع پایین دس��ت، مش��تری 
و درخواس��ت های زیادی دارند اما چون مواد اولیه 
آنها گران تمام می ش��ود قادر به صادرات نیستند. 
خام فروش��ی کار س��اده ای اس��ت. با وج��ود اینکه 
مش��تری همیش��ه وجود دارد، صنایع پایین دست 
برای به دست آوردن مشتری باید در نمایشگاه های 
خارجی ش��رکت کنند و هم��واره نماینده خارجی 
داش��ته باش��ند. برای مثال اگر مشتری خارجی به 
دلیل قیمت، از پایین دس��ت خرید نمی کند، اعلام 
می کند با چه تناژ و چه قیمتی از چین خرید کرده 
اس��ت. آیا در بالادست هم به همین سبک و سیاق 
کار می ش��ود؟ تولیدی که تنها به دلیل تعهد تامین 
مواد اولیه باشد چگونه تولیدی به شمار می رود؟ در 

این صورت بهتر است اصلا تولیدی انجام نشود. 

صنایع معدنی
 شنبه

 9 تیر1397 
 16 شوال 1439  

 30ژوئن 2018 
 سال اول  شماره 7

امیرحسین بابایی
کارشناس آلومینیوم

یادداشت

خبر

ش��نیده ش��ده که بعضی از طرف های تجاری بین المللی ایرانی 
ن��ه تنه��ا در بخش فولاد بلک��ه در زمینه فل��زات دیگر مثل مس، 
آلومینی��وم و... ب��ر تعاملات تج��اری با ش��رکت های ایرانی، نحوه 
سفارش دادن، سیاست های میان مدت ش��ان در ارتباط با خرید از 

ایران و... بازنگری هایی انجام داده اند.
ب��ه گزارش ات��اق بازرگانی ایران، در حالی ک��ه وضع تعرفه های 
ف��ولاد و آلومینیوم وارداتی از س��وی امری��کا به یک جنگ تجاری 
تمام عیار در سطح جهان تبدیل شده است؛ عضو هیات نمایندگان 
اتاق تهران و مدیرعامل فولاد یزد عنوان کرد: این تعرفه ها هنوز بر 
بازار فولاد ایران تاثیری نداش��ته است. سیدبهادر احرامیان، گفت: 
واقعیت این اس��ت که هنوز وضع تعرفه های فولاد از س��وی امریکا 

روی بازار ایران اثری نداش��ته اما در نهایت وضع این تعرفه ها روی 
فولاد ایران نیز موثر خواهد بود.

او در ادامه خاطرنشان کرد: در جهان چیزی حدود ۳۵۰ میلیون 
تن فولاد مبادله می شود. امریکا حدود ۵۰ تا ۶۰ میلیون تن فولاد 
وارد می کند و این تعرفه ها باعث می ش��ود صادرکنندگان فولاد به 
این کشور، دنبال بازارهای دیگر باشند که ایران هم در آنها حضور 
دارد و این موضوع روی صادرات فولاد ایران اثر خواهد گذاشت زیرا 
رقابت را در بازارهای فولادی که ایران هم در آنها حضور دارد بهم 

می زند؛ البته این کار زمان بر است.
احرامیان در ادامه، در پاس��خ به اینکه آیا خروج امریکا از برجام 
اثری بر بازار فولاد گذاش��ته و تحریم های امریکا چه تاثیری دارد، 

گفت: شنیده شده که بعضی از طرف های تجاری بین المللی ایران 
ن��ه تنه��ا در بخش فولاد بلک��ه در زمینه فل��زات دیگر مثل مس، 
آلومینی��وم و... ب��ر تعاملات تج��اری با ش��رکت های ایرانی، نحوه 
سفارش دادن، سیاست های میان مدت ش��ان در ارتباط با خرید از 
ای��ران و... بازنگری هایی انجام داده ان��د، تغییراتی را اعمال کرده اند 
و در حال س��نجش همکاری  آینده شان هس��تند. حتی تعدادی از 
ش��رکت های معتب��ر جهانی حوزه فولاد مثل دانیل��ی که به دنبال 
سرمایه گذاری یا فروش تجهیزات و فناوری در ایران بودند، به طور 
رسمی اعلام کردند نمی توانند در ایران بمانند. در حوزه تجهیزات 
فولادی، ۳ش��رکت بزرگ فولادی و تعدادی ش��رکت  متوس��ط در 
امریکا حضور دارند که سهم بزرگی از فروش شان  را محقق می کند 

و در این شرایط بازار امریکا را به بازار ایران ترجیح می دهند.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا رفتن این شرکت ها از ایران و 
سرمایه گذاری نکردن آنها به صنعت فولاد کشورمان ضربه می زند، 
گف��ت: نظر من این اس��ت که ما در صنعت ف��ولاد در مرحله ای از 
ظرفیت سازی قرار داریم که ساخت کارخانه های جدید، نیاز اصلی 
ما نیست. هم اکنون در مرحله ای هستیم که باید از ظرفیت های در 

اختیارمان به بهترین شکل استفاده کنیم. 
در این ش��رایط، نبود ش��رکت های بین المللی که کارخانه س��از 
هستند به ما آسیبی وارد نمی کند و در میان مدت مشکلی نخواهیم 
داش��ت. جایی که ما به دلیل تحریم ها با چالش روبه رو می ش��ویم، 

بازارهای صادراتی است.

بازارهای صادرات فولاد ایران با تحریم ها به کدام سو می رود؟

??????
??????

صنعت فولاد کش��ور طی چند ماه گذشته با رشد ۲۷درصد تولید 
فولاد خام روبه رو ش��ده است. در این زمینه کارشناس صنعت فولاد 
کش��ور عنوان ک��رد: این موضوع نش��ان دهنده باز ش��دن بازارهای 
خوب به روی صنایع مادر کش��ور است. به گزارش بورس نیوز، بهادر 
احرامیان، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران درباره رشد ۲۷ 
درصدی فولاد خام در کش��ور و تاثیر آن بر بورس و صنایع وابسته، 
با بیان اینکه هر اندازه میزان تولید مواد معدنی و فولادی بالاتر رود 
بازار بهتری برای تولیدکننده و مصرف کننده وجود خواهد داش��ت، 
گفت: بالا رفتن تولید مواد معدنی نش��ان دهنده آن است که اهداف 

کشور در افزایش تولید و خودکفایی داخلی محقق می شود.
احرامیان درب��اره تاثیر افزایش تولید بر صادرات این محصول هم 
اظهار کرد: صنایع فولادی از نظر شرایط رقابت پذیری با محصولات 

خارجی هم اکنون در شرایط خوبی قرار دارند.
تاثیر ارز دولتی ۴2۰۰ تومانی برای تولیدکنندگان �

این عضو هیات نماین��دگان اتاق بازرگانی تهران درباره تخصیص 
ارز دولت��ی به صنایع فولادی و صنایع وابس��ته، اظهار کرد: وضعیت 
تخصیص ارز دولتی به این محصول هنوز مش��خص نیست و به جز 
تخصیص در چند مورد مثل الکترود، هنوز در حدی که درخواست ها 

در این زمینه بوده، ارز دولتی به تولیدکنندگان داده نشده است.
احرامی��ان با بی��ان اینکه اگر ارز ۴۲۰۰ تومان��ی جا بیفتد و روی 
آن اصرار ش��ود، قیمت ها پایین خواهند آمد گفت: صنایع وابسته بر 

همان مبنا در بازار آزاد به فروش خواهد رسید.
تاثیر نرخ فولاد روی صنایع وابسته �

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران افزود: نوسان نرخ فولاد 
ب��رای صنایع داخلی و خارجی و س��طح نرخ آنه��ا تاثیر چندانی در 
درازمدت ندارد و این ارزها همچون صنایع پایین دستی، خودشان را 
تنظی��م می کنند. احرامیان با بیان اینکه اگر قیمت ها بالا برود برای 

مصرف کنن��دگان هم این اتفاق می افتد، تصری��ح کرد: در هر جای 
جه��ان در یک ب��ازه زمانی، وقتی قیمت ها بالا م��ی رود از خودرو تا 

صنایع وابسته با رشد قیمت رو به رو خواهند شد.

وضعیت مبهم تخصیص ارز دولتی به صنایع فولادی

 سارا اصغری: صنعت آلومینیوم در کشور ما 
جزو صنایع مادر به شمار می رود که اگرچه فناوری 
آن قدیمی اس��ت اما می توان مدعی شد بدون نیاز 
ب��ه واردات و صادرات خاص��ی، چرخ آن در گردش 
خواهد بود. بنابراین خروج امریکا از برجام نمی تواند 
ای��ن صنعت را ب��ا چالش جدی یا بح��ران ویژه ای 

روبه رو کند. 
ما باید از تحریم ها عبور کنیم �

چندین پروژه  در صنعت آلومینیوم از س��ال های 
گذش��ته تعریف ش��ده اس��ت و در یکی دو س��ال 
گذش��ته نیز پروژه های دیگری تعریف ش��ده اند که 
ممکن است تحت تاثیر خروج امریکا از برجام قرار 
گیرند. درباره این موضوع مدیرعامل جدید مناطق 
ویژه اقتص��ادی صنایع انرژی بر لام��رد، ظهار کرد: 
پروژه های مختلفی در صنعت آلومینیوم در دس��ت 
اجراس��ت و به زودی راه اندازی خواهند ش��د. البته 
در زمین��ه خ��روج امری��کا از برجام 
نمی توانیم 

به طور صددرصد مدعی شویم که هیچگونه تاثیری 
بر مس��ائل اقتصادی و پروژه ه��ای داخلی ما ندارد. 
محم��د آشفته آج بیش��ه در ادام��ه تاکید ک��رد: ما 
نمی توانیم خودمان را فری��ب بدهیم و این موضوع 
را انکار کنیم اما در این مس��یر باید بیش از گذشته 

پایمردی کنیم. 
وی یادآور ش��د: در زمینه پروژه هایی که در پیش 
داریم باید برای سرمایه گذاران ایجاد اطمینان کنیم 
و آنه��ا را مورد حمایت قرار دهیم تا به محض ورود 

به ایران نسبت به سودآوری خود به یقین برسند.
مدیرعام��ل جدید مناطق وی��ژه اقتصادی صنایع 
انرژی بر لامرد در ادامه یادآور شد: حتی در شرایطی 
ک��ه امریکا از برجام خارج ش��ده و ب��رای ما خط و 
نشان  کشیده، یک ش��رکت امریکایی قصد دارد در 

پروژه های ما سرمایه گذاری کند.
 آشفته آج بیش��ه در پای��ان تاکی��د ک��رد: م��ا در 
س��ال های گذشته نیز در ش��رایط سخت تحریم ها 
ق��رار داش��ته و در آن دوران نی��ز به س��ر برده ایم. 
 ای��ن ب��ار نی��ز بای��د بتوانی��م از آن عب��ور 

کنیم. 

صنعت آلومینیوم مستقل است �
صنعت آلومینیوم ما به طور مس��تقیم تحت تاثیر 
امریکا ق��رار ندارد زیرا از این کش��ور واردات انجام 
نمی دهیم و به آنجا نیز صادرات نداریم. این مطلب 
را آریا صادق نیت حقیقی، دبیر س��ندیکای صنایع 
آلومینیوم عنوان و اظهار کرد: با این وجود از آنجایی 
که تمام شرکت ها به نوعی تهدید به تحریم شده اند، 
ارتباط ما نیز با جهان کمتر خواهد شد. وی در ادامه 
توضی��ح داد: البته ارتباط جهانی ما در زمینه مالی، 
پول��ی، بانکی و تجاری ضعیف بود که با نبود برجام 
ضعیف تر و پرهزینه تر نیز خواهد شد اما مدت هاست 

واردات آلومینیوم به کشور نداشته ایم. 
حقیقی در پاس��خ به این پرسش که آیا در زمینه 
قطع��ات واحدهای آلومینی��وم نی��ز وارداتی انجام 
نمی ش��ود، گف��ت: تجهیزات و فن��اوری در صنعت 
آلومینیوم کشور، قدیمی است. ما مجبور به استفاده 
از فناوری های دس��ت دوم هس��تیم و به روش های 
دیگ��ری آن را وارد می کنیم ام��ا در کل، روند کار 
سخت تر می ش��ود و کره ای ها هم برای کار با ایران 
زیر فش��ار تحریم ها ق��رار می گیرن��د. همچنین در 
زمینه تهیه م��واد اولیه آلومینی��وم که همان 
با  آلومیناس��ت  پودر 

مش��کل روبه رو خواهیم ش��د و با هزینه های بالاتر 
باید آن را وارد کنیم. 

دبیر س��ندیکای صنایع آلومینیوم در ادامه تاکید 
کرد: در این دوران باید سعی کنیم بیشتر توجه مان  
به داخل معطوف شود یعنی نیاز داخلی کشور را در 
اولویت قرار دهیم و از صادرات مواد خام بپرهیزیم. 
سعی کنیم صنایع داخلی، همدیگر را پوشش دهند 

تا این دوران را راحت تر سپری کنیم. 
حقیقی در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه صادرات 
آلومینیوم چه س��مت و س��ویی پی��دا خواهد کرد، 
گفت: صادرات ما متاس��فانه شمش آلومینیوم است 
که به نوعی خام فروش��ی به شمار می رود. زمانی که 
تحریم ها شدیدتر شوند، واردات مواد اولیه سخت تر 
خواهد ش��د. از این رو بهتر اس��ت کمتر به صادرات 
ش��مش آلومینیوم بپردازیم چراکه سال هاست مواد 
اولیه و شمش آلومینیوم را ارزان تر از آن چیزی که 
در داخل می فروشیم صادر می کنیم و آن را به طور 
عمده به ترکیه می دهیم. این روند اشتباه صادرات، 
بیش از پیش نمود خواهد داش��ت چراکه تحریم ها 
قدرت تولید را به ویژه در صنایع پایین دستی کاهش 

می دهند. 
وی در ادام��ه تاکید ک��رد: در حال حاضر باید به 
تولید داخلی توجه بیش��تری کنیم و کج سلیقگی ها 

را کنار بگذاریم.

آلومینا را می توان از هند تامین کرد �
دبیر س��ندیکای صنایع آلومینی��وم تصریح کرد: 
اگر بتوانی��م پودر آلومینا را در دوران تحریم تامین 
کنی��م، صنعت آلومینیوم قادر خواه��د بود خود را 
پوش��ش دهد. حقیقی در ادامه توضیح داد: به طور 
عم��ده پودر آلومینا را از هن��د وارد می کنیم از این 
رو در این زمینه با مش��کلی روبه رو نخواهیم شد و 
از آنج��ا ک��ه دولت ما از هند مطالبات��ی دارد و این 
مطالب��ات را نیز نمی تواند نق��دی دریافت کند، به 
ج��ای نفتی که ب��ه هندی ها می دهی��م، می توانیم 
مواد اولیه از جمله پودر آلومینا وارد کنیم و به این 
وسیله به بهترین شکل مطالبات ما تامین می شود. 
از س��ویی صنایع م��ادر هم تامین می ش��وند و اگر 
این صنایع، ش��مش مورد نیاز صنایع پایین دس��تی 
را تامی��ن کنن��د، در زمینه های دیگ��ر در صنعت 
آلومینیوم به طور کامل مش��کلی نخواهیم داش��ت 
چراکه در این صنعت خودکفا هستیم.   حقیقی در 
ادامه با توجه به خودکفا بودن صنعت پایین دس��ت 
آلومینیوم خاطرنشان کرد: صنعت داخلی ما قطعات 
مصرفی صنعت آلومینیوم مانند ورق، پروفیل، فویل 
و ش��مش های آلیاژی، قطعات ریخته گری، س��یم، 
کاب��ل و... را به ط��ور کام��ل می توان��د تامین کند. 
بنابراین می توان با مدیریت مناس��ب و پیش��گیری 
از کج س��لیقگی ها و منفعت طلب��ی برخی ها، از این 

صنعت در این شرایط سخت محافظت کرد. 

 چرخ صنعت نقره ای
 بـدون برجام هم می چرخد 
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همکاری دولت و بخش 
خصوصی زمینه ساز توسعه 

بخش زنجیره فولاد کشور
هم��کاری دول��ت و بخ��ش خصوصی ب��رای حل 
مشکلات زنجیره فولاد کشور و توسعه بخش زنجیره 

فولاد لازم و ضروری است.
به گزارش چیلان، مهدی کرباس��یان، رئیس هیات 
عام��ل ایمیدرو در جلس��ه پایش طرح ه��ای زنجیره 
فولاد که با حضور مدیران عامل ش��رکت های بخش 
خصوصی و زنجیره فولاد برگزار ش��د، خاطر نش��ان 
ک��رد: هم��کاری دول��ت و بخش خصوص��ی در رفع 
مش��کلات حوزه زنجیره فولاد می توان��د روند انجام 
پروژه ها را تس��ریع نماید و تاثی��ر تحریم ها را کاهش 

دهد.
وی به اهمیت نق��ش فعالیت های بخش خصوصی 
در توس��عه بخش زنجیره فولاد اش��اره کرد و افزود: 
نقش موثر بخش خصوصی در دستیابی به تولید ۵۵ 
میلی��ون تن فولاد در چش��م انداز ۱۴۰۴ را نمی توان 
نادیده گرفت بنابراین ت��داوم و تقویت همکاری های 
دولت و بخش خصوصی از الزامات رسیدن به اهداف 

برنامه مذکور است.
طی این نشست، مدیران عامل و مجریان طرح های 
زنجیره فولاد به تش��ریح مش��کلات خ��ود در اجرای 
پروژه ها و نیز ارائه گزارش پیشرفت طرح ها پرداختند. 
مشکلاتی همچون تامین مالی، گشایش اعتبار، امور 
بانکی و گمرکی، تامین خ��وراک کارخانه ها و تامین 
آب از جمله مسائل مطرح شده در این جلسه بودند.

کرباس��یان اف��زود: ایمیدرو ت��لاش می کند تا امور 
بانکی، گمرکی و تامین خوراک و دیگر مسائل مطرح 
ش��ده را پیگی��ری و انج��ام این ام��ور را برای بخش 
خصوصی تس��هیل نمای��د چرا که هم��کاری این دو 
بخش می تواند توس��عه بخش زنجیره فولاد کشور را 

به دنبال داشته باشد.
وی اظهار کرد: با توجه به پیشرفت فیزیکی برخی 
پروژه ها، تا پایان امسال ش��اهد راه اندازی تعدادی از 

طرح های زنجیره فولاد خواهیم بود.
کرباس��یان در پاس��خ به ایجاد مش��کلات مالی و 
بانکی برای برخی از شرکت ها تصریح کرد: رسیدگی 
ب��ه وضعیت ارز در کش��ور از مس��ائل مه��م و جدی 

پروژه های بخش معدن و صنایع معدنی است.
ایمیدرو در راستای رسیدگی به مشکلات و تسهیل 
رون��د انجام پروژه های بخش زنجی��ره فولاد اقدام به 
برگزاری سلسله جلساتی برای طرح و رفع مشکلات 
ش��رکت های بخش دولت��ی و خصوصی در این حوزه 

کرده است.

توقف قرارداد 1/۵ میلیارد 
 یورویی دانیلی

 با ایران 
ش��رکت فولادس��ازی دانیلی ایتالیا به دنبال خروج 
امریکا از برجام، تلاش برای یافتن تامین کننده مالی 
سفارش های ۱/۵ میلیارد یورویی را که در ایران برنده 

شده است، متوقف کرد.
به گ��زارش ماین نی��وز، به دنبال خ��روج امریکا از 
برجام، شرکت فولادسازی دانیلی ایتالیا، تلاش برای 
یافت��ن تامین کننده مالی س��فارش های ۱/۵ میلیارد 
یوروی��ی )۱/۸ میلیارد دلاری( را ک��ه در ایران برنده 

شده است، متوقف کرد.
آلس��اندرو تریویلین، مدیرعامل شرکت دانیلی در 
ای��ن باره گفت: ب��ا خروج امریکا از توافق هس��ته ای، 
بانک ها به دلی��ل نگرانی از تحریم ه��ای ثانویه، دیگر 

آماده تامین مالی پروژه های ایرانی نیستند. 
می��لادی)۱۳۹۵ خورش��یدی(،  در س��ال ۲۰۱۶ 
شرکت دانیلی، یک توافق تجاری کلی به ارزش حدود 

۵/۷ میلیارد دلار با ایران به امضا رسانده بود.

 ۳ طرح فولادی در
 استان ایلام

۳طرح فولادی ماداکتو اس��تیل کورد، فولاد گستر 
آتنا و فولاد زاگرس ایوان با تامین مالی بانک صنعت 
و مع��دن در اس��تان ایلام به بهره برداری می رس��ند. 
ب��ه گزارش پایگاه اطلاع رس��انی بانک صنعت، معدن 
و تج��ارت، با بهره ب��رداری از طرح ف��ولادی ماداکتو 
اس��تیل کورد با تس��هیلات ارزی ۲۳ میلیون یورو و 
تس��هیلات ریال��ی ۸ میلیارد تومان ب��رای ۲۵۳ نفر، 
طرح فولاد گس��تر آتنا با تسهیلات ارزی ۲۲ میلیون 
یورو و تس��هیلات ریالی ۱۰ میلیارد تومان برای ۸۰ 
نفر و طرح فولاد زاگرس ایوان با تس��هیلات ارزی ۱۷ 
میلیون یورو و تسهیلات ریالی ۷ میلیارد تومان بانک 
صنعت و معدن برای ۱۰۲ نفر اشتغال مستقیم ایجاد 

خواهد شد.
گفتنی اس��ت طرح ه��ای ماداکتو اس��تیل کورد با 
ظرفیت تولید س��الانه ۷۵۰۰ تن سیمبافت فولادی 
تای��ر ب��ا ۹۸ درصد پیش��رفت فیزیکی، ط��رح فولاد 
گستر آتنا تولیدکننده س��تون ساختمانی فولادی با 
۶۹ درصد پیش��رفت فیزیکی و فولاد زاگرس ایوان با 
ظرفیت س��الانه ۱۵۰ تن شمش فولادی و ۴۸ درصد 
پیش��رفت فیزیکی، مراحل اجرایی خود را پشت سر 

می گذارند.

روزنه ای به اخبار

انجمن جهانی فولاد اعلام کرد، جمهوری اس��لامی ایران در دوره 
۵ ماه��ه ۲۰۱۸ )۱۱ دی ۹۶ ت��ا ۱۰ خرداد ۹۷( در بین ۶۶ کش��ور 
تولیدکننده فولاد به جایگاه یازدهم تکیه زد. چین صدرنشین جدول 

تولید این فلز راهبردی است.
به گزارش ایرنا، اطلاعات منتشر شده از جداول آماری این انجمن 
بیانگر آن اس��ت که جمهوری اس��لامی ایران در ماه می  امسال)۱۱ 
اردیبهش��ت تا ۱۰ خرداد( توانس��ته رتبه دهم را کسب کند. میزان 
تولی��د فولاد خام ایران در این م��اه به بیش از ۲ میلیون و ۱۵ هزار 
تن رسید که سبب شد در جایگاه دهم فولادسازان جهان قرار گیرد.

پی��ش از ای��ن، انجم��ن جهان��ی ف��ولاد از تولی��د ۸میلی��ون و 
۱۲۷ ه��زار ت��ن ف��ولاد خ��ام در دوره ۴ ماه��ه نخس��ت ۲۰۱۸ 
میلادی)۱۳۹۷خورش��یدی( توس��ط ایران خبر داده بود که نسبت 
به دوره مش��ابه س��ال گذش��ته)۶ میلیون و ۳۶۹ هزار تن( افزایش 
۲۷/۶ درصدی داشت. چین به عنوان نخستین و بزرگترین فولادساز 
جه��ان در پنجمین ماه میلادی)مه(، امس��ال بیش از ۸۱/۱ میلیون 
تن تولید داش��ت که رش��د ۸/۹ درصدی نسبت به دوره مشابه سال 
۲۰۱۷ میلادی )۱۳۹۶خورشیدی( را کسب کرد. جمهوری اسلامی 
از نظر آهن اسفنجی نیز در مه۲۰۱۸، بیش از ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار 

تن تولید را ثبت کرد که رش��د ۳۷/۵درصدی نس��بت به ماه مشابه 
در س��ال ۲۰۱۷ میلادی دارد و در این بخش پس از هند رتبه دوم 

جهان را به دست آورد.
هند دومین فولادساز جهان در ۵ ماه نخست۲۰۱۸ میلادی، بیش 
از ۴۴ میلیون و ۴۰۰ هزار تن فولاد خام تولید کرد که در مقایسه با 

دوره مشابه سال گذشته، ۹/۸درصد رشد تولید را ثبت کرد.
انجم��ن جهانی فولاد، می��زان تولید فولاد خام ای��ران در آوریل 
۲۰۱۸)۱۲ فروردین تا ۱۰اردیبهش��ت( را یک میلیون و ۹۵۰ هزار 
تن اعلام کرده بود که بر اس��اس رقم یک میلیون و ۷۳۵ هزار تنی 

ماه مشابه سال گذشته، رشد ۱۲/۴درصدی داشت. ۶۶ فولادساز دنیا 
در ۴ ماه ابتدایی سال ۲۰۱۸ میلادی، بیش از ۵۷۵ میلیون و ۱۵۵ 
هزار تن فولاد خام تولید کردند که در مقایس��ه با دوره مشابه سال 
۲۰۱۷میلادی، رش��د ۴درصدی داش��ت. علاوه بر این، فولادسازان 
عض��و این انجم��ن در آوریل ۲۰۱۸ با رش��د تولی��د ۴/۱درصدی، 
۱۴۸میلی��ون و ۳۲۲ هزار تن فولاد خ��ام تولید کردند، درحالی که 
ای��ن رقم در آوریل ۲۰۱۷ برابر با ۱۴۲میلیون و ۴۳۳ هزار تن ثبت 
ش��ده بود. براس��اس آمار انجمن جهانی فولاد، ۵ کشور چین، هند، 

ژاپن، روسیه و کره جنوبی در صدر فولادسازان جهان قرار دارند.

ایران در جایگاه یازدهم تولید فولاد قرار گرفت

 راه اندازی خط ۵ ایرالکو تا پایان سـال 
قدیمی ترین کارخانه آلومینیوم از فهرست آلاینده ها خارج شد

مدیر کارخانه آلومینیوم ایران در نشست خبری اعلام کرد

اصغری:  س�ارا   
نشس��ت خبری ش��رکت 
ایران)ایرالک��و(  آلومینی��وم 
محم��د  حض��ور  ب��ا  دی��روز 
گ��ودرزی مدیرکارخان��ه آلومینیوم 
ایران)ایرالکو( و مس��ئولان این کارخانه 
در جمع اصحاب رسانه برگزار شد. در این 
نشس��ت خبری، محمد گودرزی به طرح های 
توس��عه ای ایرالکو پرداخ��ت و از راه اندازی خط ۵ 

این کارخانه تا پایان سال خبر داد. 
صنعتـی  � آلومینیـوم،  صنعـت 

استراتژیک 
به گزارش صمت مدیر کارخانه ایرالکو در ابتدای این نشست 
خبری عن��وان کرد: صنع��ت آلومینیوم به عنوان یک��ی از صنایع 
اس��تراتژیک در ایران و جهان مطرح است که صنایع پایین دست از 

آن بهره مند می شوند. 
گ��ودرزی در ادام��ه درباره تاریخچه تاس��یس ایرالکو عنوان کرد: 
ایرالکو در سال ۱۳۴۶ تاسیس و در سال ۱۳۴۸ عملیات اجرایی آن 
آغاز شد، در سال ۱۳۵۱ نیز با دو خط شروع به کار کرد. این شرکت 
ابت��دا با فناوری امریکایی آغاز به کار کرد و مدیریت امریکایی ها نیز 
۵ سال طول کشید اما در سال ۱۳۷۰ با اجرای طرح های توسعه ای، 

۵ خط دیگر با ظرفیت ۱۲۰هزار تن به آن افزوده شد. 
گ��ودرزی در ادامه بیان کرد: همچنین در س��ال ۱۳۷۹ با هدف 
افزایش تولید و بهره وری طرح ساخت کارخانه ۱۱۰ هزار تنی، مورد 

بررسی قرار گرفت که فناوری آن توسط ژاپنی ها آورده شد. 
وی در ادام��ه عن��وان ک��رد: ایرالک��و دو ن��وع فن��اوری دارد؛ 
ی��ک نوع فن��اوری با ۶۷ آمپ��ر و نوع دیگ��ر با ۲۰۰ آمپ��ر. درکل 
 ایرالک��و همچن��ان برنامه ه��ای توس��عه ای ب��رای خ��ود در نظ��ر

 دارد. 
مدی��ر کارخانه ایرالکو در پاس��خ به خبرنگار صمت که سیاس��ت 
ایرالکو در قبال تامین نیاز داخل برای صنایع پایین دستی چیست و 
صادرات به چه ش��کلی ادامه خواهد داشت، گفت: یکی از مهم ترین 
مس��ائل ایرالکو تامین مواد اولیه و پودر آلومیناس��ت چراکه به جز 
آلومین��ای جاجرم، منبع تامین داخلی دیگ��ری وجود ندارد. از این 
رو بخ��ش قاب��ل توجهی از م��واد اولیه را وارد می کنی��م و در قبال 

آن نیز باید ارز بدهیم یا ش��مش 
صادر کنم.

وی با اشاره به اینکه در شرایط حاضر 
که با مش��کل ارز روبه رو هستیم باید اقدام 
به صادرات ش��مش در قبال پ��ودر آلومینا به 
صورت تهاتری کنیم، در پاسخ به این پرسش که 
میزان تهاتر شما چه میزان است، عنوان کرد: میزان 
تهاتر، بستگی به شرایط مناقصه دارد. از این رو تهاترهای 

مختلفی وجود دارد.
وی همچنین با اش��اره به جلس��ه هایی که با مدیران صنایع 
پایین دس��تی برای تامین مواد اولیه برگزار می ش��ود، گفت: عمده 
این صنایع پایین دس��ت از جمله نورد، قطعه سازی و... در خود اراک 
قرار دارند و از این رو اراک مهد آلومینیوم در ایران نام گرفته است. 
بنابراین سعی می کنیم مطالبات صنایع پایین دست را تامین کنیم.

مدیر کارخان��ه ایرالکو در ادامه افزود: با طرح های توس��عه ای که 
در کش��ور در دس��ت اجراس��ت امیدواریم نیاز داخلی به طور کامل 

پوشش داده شود. 
گودرزی همچنین در ادامه با اشاره به میانگین مصرف آلومینیوم 
در کش��ور عنوان کرد: س��رانه مصرف آلومینیوم در کشور حدود ۵ 
کیلوگرم اس��ت و نس��بت به س��طح جهانی که حدود ۲۵ کیلوگرم 
اس��ت در سطح بسیار پایینی قرار دارد. از این رو تاکید و توصیه ما 

بر مصرف بیشتر آلومینیوم است. 
دولت و دس��ت اندرکاران نیز در این زمینه و برای افزایش س��رانه 
مصرف آلومینیوم باید بیش از این به فکر طرح های توسعه ای باشند. 
البته با طرح هایی همچون آلومینیوم جنوب، بخش��ی از نیاز داخل 
پوشش داده خواهد شد و امیدواریم در برنامه های ۱۴۰۴ بتوانیم به 

ظرفیت ۱/۵ میلیون تن آلومینیوم برسیم. 
وی با اش��اره به میزان تولید ایرالکو در س��ال گذشته عنوان کرد: 
سال گذشته ایرالکو ۱۷۲ هزار تن تولید داشت که از این میزان ۵۰ 
ت��ا ۶۰ هزار تن را صادر کرد و بقیه در داخل به مصرف رس��ید. در 
کل ترجیح می دهیم تولیدات، بیش��تر به مصرف داخلی برسد، مگر 
اینکه نیاز به مواد اولیه و واردات داش��ته باش��یم که در این صورت 

باید تهاتر کنیم. 
۸۰ هزار تن بیلت �

مدی��ر کارخانه ایرالکو همچنین در پاس��خ به این پرس��ش که در 
زمین��ه بافت های فرس��وده در اراک و ساخت وس��از، چ��ه میزان به 
تولی��دات ایرالکو اضافه می ش��ود، عن��وان کرد: ایرالک��و در مباحث 
ش��هری، پیگیر موضوع تولید بیلت اس��ت که در این زمینه، بلیت با 
قطر ۱۸ سانت را تولید می کنیم. در این باره ۵۰ هزار تن به ظرفیت 
کارگاه ریخته گری کارخانه اضافه ش��ده اس��ت. در کارگاه قدیم نیز 
۳۰ هزار تن تولید می کنیم و در مجموع ۸۰ هزار تن تولید داریم. 

استفاده از تجربه های گذشته در زمینه تحریم ها 
گودرزی همچنین در پاسخ به خبرنگاران در زمینه تاثیر تحریم ها 
بر کارخانه ایرالکو عنوان کرد: تحریم، شرایط کار را برای ما سخت تر 
خواهد کرد چراکه نخس��تین موض��وع، تامین مواد اولیه خواهد بود 
و در ای��ن زمینه دولت و مس��ئولان باید فکر اساس��ی بکنند. البته 
ای��ن تهدیده��ا را در دوران گذش��ته تجربه کرده ای��م و می توان از 
تجربه های پیش��ین در این زمینه سود جست. در زمینه تامین پودر 
آلومینا، جاج��رم و یک کارخانه که قرار بود در آذرش��هر راه اندازی 
ش��ود )تاکنون راه نیفتاده اس��ت( را داریم. در صورت راه اندازی این 
کارخان��ه، بخ��ش عمده ای از مش��کلات ما برای تامین م��واد اولیه 

برطرف می شود. 
در ه��ر صورت بای��د بتوانیم تحریم ه��ا را دور بزنی��م چراکه اگر 
تحریمی اعمال ش��ود، در زمینه ورود کش��تی ها، تامی��ن ارز و... با 

مشکل روبه رو خواهیم بود. 
2۰۰ آمپر فناوری به روز است  �

مدی��ر کارخانه ایرالکو همچنین در پاس��خ به این پرس��ش که آیا 
فن��اوری ۲۰۰ آمپر در کارخانه، به روز اس��ت، عن��وان کرد: تا چند 
سال گذشته، فناوری روز همین ۲۰۰ آمپر بوده است. البته در ۷ یا 
۸ سال گذشته ش��اهد بودیم که در کشورهای اروپایی و چین، این 
فن��اوری را تا ۵۰۰ و ۶۰۰ آمپر هم ارتق��ا داده اند اما ۲۰۰ آمپر نیز 

جزو فناوری های روز به شمار می رود.
 خروج ایرالکو از فهرست آلایندگی  �

مدیرکارخانه ایرالکو همچنین در پاس��خ به پرسشی درباره میزان 
آلایندگ��ی ش��رکت ایرالکو عنوان ک��رد: من فک��ر می کنم موضوع 
آلودگی ایرالکو یک بحث تمام ش��ده اس��ت چراکه این ش��رکت از 

فهرست کارخانه های آلاینده خارج شده است.
 در گذش��ته آلودگ��ی ایرالک��و زی��ر س��قف خ��ود کارخان��ه بود 
ک��ه ب��رای این حل این مش��کل خط��وط تولی��د را تغیی��ر دادیم 
 و ح��دود ۲۰۰ ت��ا ۳۰۰ میلی��ارد تومان در این زمینه هزینه ش��ده

 است.
 ایرالکو با توجه به اتهام هایی که در زمینه آلودگی به آن وارد شده 
اس��ت می تواند ادعای خسارت کند. در زمینه آندسازی نیز قرار بود 
ش��رکت در سایت ایجاد شود اما به خیرآباد منتقل شد و قرار است 
در قالب یک ش��رکت جدید مستقل به نام »کربن سازی امیرکبیر« 
کار کند. این آندس��ازی با تاخیر روبه رو ش��د و تاخیر ایجادشده به 
 این دلیل بود که قرار شد دولت تسهیلاتی به آن اختصاص دهد که

 نداد.
سهامداری ایرالکو  �

مدیرکارخان��ه ایرالکو همچنین درباره س��هامداری ایرالکو عنوان 
ک��رد: ترکیب س��هامداری ایرالکو ش��امل ۳۰ درصد س��هام عدالت 
می ش��ود که مربوط به دولت است، ۲۰ درصد آن متعلق به موسسه 
مهر اقتصاد ایرانیان، ۳۳درصد مربوط به دو ش��رکت خصوصی و ۱۱ 
درصد نیز متعلق به آقای علی محمدی و بقیه آن متعلق به کارکنان 

و سهامداران خرد است. 
تعرفه آلومینیوم امریکا �

گودرزی در پاس��خ به این پرسش که تعرفه امریکا چه تاثیری بر 
آلومینی��وم داخلی ایران خواهد داش��ت، عنوان ک��رد: به طور کلی، 
تعرفه امریکا س��بب افزایش قیمت جهانی شده است و ممکن است 

بر افزایش نرخ داخلی نیز تاثیرگذار باشد. 
ادامه همکاری با چین  �

مدیر کارخانه ایرالکو در پاس��خ به این پرس��ش که آیا ان اف س��ی 
چین تمایل به همکاری دارد یا خیر، گفت: ش��رکت ان اف سی چین 
همچن��ان تمایل به هم��کاری با ما دارد. البته ما ب��رای تامین مواد 
اولیه، مجبور به همکاری با هندی ها هستیم و آنها ترجیح می دهند 
ب��ا روپی��ه با ما معامله کنند. از این رو اگ��ر نتوانیم ارز آنها را تامین 

کنیم با مشکل روبه رو می شویم. 
ارز متقاضی، نرخ آلومینیوم را افزایش می دهد �

مدی��ر کارخانه ایرالکو همچنین درباره تقاضای ثبت س��فارش ارز 
۴ه��زار و ۲۰۰ تومان��ی گفت: این ارز یک ماه معوق مانده اس��ت و 
اگر به ما اختصاص پیدا نکند، ناچار به صادرات شمش هستیم. وی 
افزود: اگر ارزی که با عنوان ارز متقاضی مطرح می ش��ود و ۶ هزار و 
۵۰۰ تومان است، نرخ آلومینیوم را افزایش دهد و شرایط ناپایداری 
ایجاد کند، ناچار می شویم به سمت صادرات برویم چراکه ۶۰ درصد 

مواد اولیه ما ارزبر است. 
هزینه حمل ونقل ۳ درصد �

گودرزی در پاسخ به پرسش یک خبرنگار درباره توجیه اقتصادی 
طرح های توسعه ای با توجه به دوری از بازارهای وارداتی و صادراتی 

ایرالک��و گفت: اجرای طرح های توس��عه ای در مرکز کش��ور معایبی 
مانن��د هزینه بالای حمل ونقل دارد اما مزایایی مانند تامین آس��ان 
قطعات و تجهیزات برق به عنوان مهم ترین خوراک کارخانه و نیروی 
انس��انی نیز دارد. ضمن اینکه ۳ درصد هزینه تمام شده، مربوط به 

حمل ونقل است. 
اشتغال ۴۴۰۰ نفر در ایرالکو  �

گ��ودرزی در زمینه قیمت ها نیز عنوان ک��رد: اختلاف قیمتی که 
ب��ه تازگی به وجود آمده، به دلیل اختلاف نرخ ریال با دلار اس��ت و 
به همین دلایل بس��یاری از کسانی که شمش آلومینیوم خریداری 

می کنند آن را در بازار آزاد می فروشند و به کارخانه نمی برند. 
مدیر کارخانه ایرالکو با اشاره به اینکه ۴هزار و ۴۰۰ نفر در ایرالکو 
مش��غول به کار هستند، گفت: ۲هزار و ۷۹۰ نفر قراردادی و ۱۶۰۰ 
نفر پرس��نل پیمانکاری هس��تند. همچنین ای��ن کارخانه ۲۰ هزار 

اشتغال غیرمستقیم ایجاد کرده است. 
گودرزی در ادامه س��خنان خود افزود: اس��تراتژی ما این است که 
خام فروش��ی نداشته باشیم. در همین راس��تا کارخانه ۵۰ هزار تنی 
بیل��ت در مجموعه راه اندازی ش��ده که به ۸۰ ه��زار تن نیز افزایش 

خواهد یافت. 
وی از رون��د ج��ذب س��رمایه گذاری داخل��ی و خارج��ی، اب��زار 
نارضایت��ی ک��رد و گف��ت: متقاضی ج��ذب س��رمایه گذاری خارج 
از ایرالک��و هس��تیم تا ارزی از کش��ور خ��ارج نش��ود. همچنین به 
 دنبال این هس��تیم که س��هم تولی��د آلومینیوم آلی��اژی را افزایش 

دهیم. 
گودرزی در پایان سخنان خود به معدن گینه اشاره کرد و افزود: 
مهم ترین چالش بهره ب��رداری از معدن گینه، انتقال مواد معدنی به 
ایران است. برای مثال یکی از راه های پیشنهادی، انتقال مواد معدنی 
به ش��کل سیال و به وسیله خطوط لوله اس��ت اما در این زمینه به 
جمع بندی نرسیدیم. بحث دیگری هم درباره هند مطرح بود اما آن 

هم به نتیجه نرسیده است. 
طرح های توسعه ای ایرالکو  �

در ای��ن نشس��ت خب��ری همچنی��ن علیرض��ا احم��دی، معاون 
برنامه ریزی، توس��عه و تحقیقات ایرالکو به طرح های توسعه ای این 
کارخانه اش��اره کرد و گف��ت: طرح های توس��عه ای ایرالکو از زمان 
تاس��یس آن همواره وجود داش��ته و ادامه خواهد داشت، از این رو 

مشکلی بابت طرح های توسعه ای وجود ندارد. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه با وجود تحریم ه��ا، طرح های 
توس��عه ای با مش��کلی رو به رو نخواهد ش��د، گفت: تم��ام تجهیزات 
طرح های توس��عه ای که برای یکی دو س��ال گذش��ته تعریف شده، 
وارد س��ایت شده اس��ت. تجهیزات خط ۵ نیز که تا پایان سال وارد 
مدار می ش��ود، وارد ش��ده و هم اکنون در حال نصب اس��ت. کارگاه 

ریخته گری نیز راه اندازی شده است. 
احمدی ادامه داد: البته یک سری برنامه و چشم اندازها وجود دارد 
که در سال های آینده تعریف خواهد شد و در این زمینه می توان به 
افزایش ظرفیت ایرالکو، ایجاد نیروگاه و همچنین ایجاد آندسازی در 
خیرآباد اش��اره کرد. قرار است ۲۴۰ هزار تن در خیرآباد به ظرفیت 

خطوط احیا افزوده شود.
 البته در زمینه طرح ها در س��ال های آینده همه چیز بس��تگی به 
شرایط کشور دارد، هرچند در این زمینه مطالعه سنجی خود را انجام 
داده ایم و در کل قرار اس��ت ۲۲۰ هزار تن شمش خالص به ظرفیت 

کارخانه اضافه شود.
وی همچنین در زمینه نحوه عرضه سهام ایرالکو در بورس عنوان 
ک��رد: ما گاهی س��هام را در ب��ورس عرضه می کنیم ام��ا خریداری 
وجود ندارد. یکی از مش��کلات ما در بورس این اس��ت که بیشترین 

خریداران، مصرف کنندگان خرد هستند.
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رضا اعتدال
کارشناس سرب و روی

 فلزات پیش رو
 در بورس

رکورد فولاد مبارکه در 
تولید تختال

گروه ه��ای پیش رو و بنیادی این روزهای س��هام 
در ب��ورس، متعلق به گروه فلزات اساس��ی، معدنی 
و فل��زی، پتروش��یمی و س��رمایه گذاری های چند 
رش��ته ای ش��ده اس��ت که باتوجه به رش��د دلار و 
صادرات��ی بودن گروه های فلزات اساس��ی، معدنی، 
فلزی و پتروش��یمی، ش��رایط بنیادی عالی را برای 
رش��د س��ودآوری و همچنی��ن بازدهی مناس��ب، 

پیش روی سهامداران قرار داده است.
ورود نقدینگ��ی قوی و پول هوش��مند پدیده ای 
اس��ت که در چند روز گذش��ته بیش از ۱۰ درصد 
ش��اخص ب��ورس را افزایش داده و هر روز س��قف 
تاریخی جدی��دی را ثبت می کند. البته سیاس��ت 
نظ��ام و دولت و حتی س��ازمان ب��ورس، این روزها 
حمایتی است و تجربه قبلی کمک می کند تا تمام 
ش��رایط ورود بیش��تر پول به بورس مهیا شود اما 
ی��ک نکته مهم در این بین حائز اهمیت اس��ت که 
هر س��همی را کی و به چه اندازه باید خرید؟ به نظر 
می رسد این جو روانی مثبت باعث رشد همه سهام 
شده اس��ت اما هر س��همی هم ارزش خرید ندارد 
چ��ون پس از فروک��ش کردن تب خری��د و عادی 
شدن بازار، سهام ارزشمند قابلیت سودآوری دارند 
و اینجاست که سهام بنیادی، توان بازدهی بالاتر را 

نسبت به سهام غیرسودآور خواهند داشت.
از ای��ن رو مهم ترین نکته ای ک��ه باید توجه کرد 
این اس��ت که چه سهمی فارغ از جو بازار می تواند 
بیشتر از سود با ریسک صفر، بازدهی داشته باشد. 
در ای��ن زمینه چندین عام��ل می تواند کمک کند 
تا س��هم بنیادی و س��ودآور را شناسایی کنیم که 
به این ش��رح است: ش��اخص کل و ش��رایط کلی 
بازار، ش��رایط اقتصادی و سیاسی، شاخص گروه یا 
صنعت، شاخص p/e، شاخص eps، شاخص ارزش 
ویژه، ترکیب سهامداران، شرایط آتی صنعت، حجم 
و ارزش معاملات، طرح های توس��عه ای، مقررات و 
قوانین صنعت، س��وددهی سال های گذشته، زمان 
پرداخت سود تقسیمی، نحوه تامین مالی، شفافیت 
ش��رکت و نحوه افش��ای اطلاع��ات، ارزش جاری 
ش��رکت، شاخص نس��بت فروش به س��ود خالص، 
ش��اخص نسبت فروش به س��ود عملیاتی، گزارش 
حس��ابرس و بازرس قانونی و پیش بینی شرکت از 

آینده و وضعیت سودآوری. 
اینها قس��متی از عمده مواردی اس��ت که برای 
بررس��ی بنیادی بودن هر س��هم باید بررسی شوند 
تا جلوی ریس��ک و خطر تصمیم های اشتباه گرفته 

شود.

تخت��ال  تولی��د  ب��ه  موف��ق  مبارک��ه،  ف��ولاد 
 APIگری��د ب��ا  میلی مت��ر  ضخام��ت۲۵۰  ب��ا 

MS(۵LX۶۰( شد.
کارکن��ان بلندهم��ت ف��ولاد مبارک��ه در ناحیه 
فولادسازی و ریخته گری م���داوم در راست������ای 
عم������ل ب��ه راهب����ردهای ش������رکت مبنی 
بر اس��تفاده حداکثری از ظرفیت های نصب ش��ده، 
توس��عه سبد محصولات شرکت و تامین حداکثری 
نیاز کش��ور ب��ه انواع محص��ولات ف��ولادی، برای 
نخستین بار موفق به تولید تختال با ضخامت۲۵۰ 

میلی متر با گریدMS(۵LX۶۰ API( شدند.
 ب��ه گزارش صمت از اصفهان، محمدرضا بناییان 
مفرد مدیر ناحیه فولادس��ازی و ریخته گری مداوم 
فولاد مبارک��ه ضمن تایید این خب��ر گفت: تولید 
ای��ن محصول با گرید داخلی ۵۹۴۶ گاز ترش ویژه 
لوله های انتقال گاز به س��فارش شرکت اکسین در 
دستور کار قرار گرفت. در همین راستا پس از تهیه 
کارت ساخت در واحد متالورژی و روش های تولید 
و تایید آن در ناحیه فولادسازی، اقدامات لازم برای 

ایجاد شرایط تولید این گرید انجام شد.
وی در تش��ریح برخ��ی از ای��ن اقدام��ات گفت: 
ب��رای تولید این گرید باید ذوب اولیه در کوره های 
ق��وس الکتریکی، پ��س از طی فرآین��د واحدهای 
 )DS( و س��ولفورزدایی )LF( متال��ورژی ثانوی��ه
و گاززدای��ی )RH( به ریخته گری مداوم ارس��ال 
ش��ود که در واحد متالورژی ثانویه به حدود ۵ تن 
افزودنی ها و فروآلیاژ نیاز اس��ت و عناصری از قبیل 
 -)Nb( تیتانیوم)Ti(-نیوبیوم   -)MO(مولیب��دن
وانادیوم)V(- کروم)Cr( و به ویژه کربن، س��ولفور 
و هی��دروژن، کنت��رل و طی فرآین��دی در انتهای 

عملیات، کلسیم تریتمنت افزوده می شود.

یادداشت

خبر

 شادی آباد نیمه تعطیل
نمی فروشیم چون نمی توانیم جایگزین کنیم

گزارشی میدانی از بررسی عوامل اصلی 
رکورد در بازار آهن  آلات تهران

 س�ارا اصغری: بازار آهن تهران در شادآباد، یکی 
از قدیمی تری��ن بازارهای آهن آلات و لوازم و ابزار آهنی 
اس��ت. برای گرفتن یک گزارش میدان��ی از این بازار و 
حال و هوای این روزه��ای بازار آهن با عکاس روزنامه، 
راهی ش��ادآباد می ش��ویم؛ بازاری که نه تنها بازار آهن 
ته��ران، بلکه به نوعی بورس آهن آلات ایران به ش��مار 
م��ی رود. از بزرگ��راه آزادگان که رد می ش��ویم از دور 
رسته بازار و بلوک هایی که کنار هم قرار گرفته اند، پیدا 
می ش��ود. از داخل خودرو می بینیم که بیشتر مغازه ها 
در بلوک های مختلف، کره کره ها را پایین کش��یده اند و 
گویی هنوز بازار باز نش��ده اس��ت. به همکارم می گویم 
شاید بازار ساعت ۱۰ به بعد باز می شود و ما کمی زودتر 

از کسبه آمده ایم.
به ابتدای بازار که می رسیم، یکی از مغازه داران همان 
بلوک در حال جابه جایی لوله های پروفیلی اس��ت. از او 
می پرس��یم بازار چرا نیمه تعطیل اس��ت؟ سرش را به 
حالت تاس��ف تکان می دهد که اوضاع بازار اصلا خوب 
نیست و می گوید یک زمانی ساعت ۱۰ صبح وارد بازار 
که می شدید، گویا جنگ شده بود و ماشین، به ماشین 
ب��رای بردن بار راه نمی داد ام��ا اگر حالا یک وانت برای 
دیدن بار دیدید به ما هم نش��ان بدهید. از او علت نیمه 
تعطیل ش��دن بازار را می پرسیم. در حالی که همچنان 
مش��غول جابه جا کردن بارش اس��ت می گوید مالیات، 

کسبه را فرار داده است. 
از دلال ها استعلام نرخ می کنیم �

وارد نخس��تین بل��وک که یک بلوک صنعتی اس��ت 
می ش��ویم. بیشتر مغازه ها باز اس��ت اما کسبه ها بیکار 

به نظر می رسند. وارد دفتر یکی از کسبه می شویم. نام 
تابلوی آنها برادران اس��ت. زمانی که خودمان را معرفی 
می کنی��م، صاحب مغازه به احترام ما بلند می ش��ود و 
گویی مش��تاق است که حرف و درد دلش را برای کسی 
بگوی��د و به گمانش اگر یک خبرنگار هم باش��د که چه 
بهتر. یکی از برادران بابایی می گوید، چند س��الی است 
که بازار دچار نوسان اس��ت اما امسال از زمانی که دلار 
نوس��ان ش��دید پیدا کرده، قیمت ها به شدت افزایش 
یافته، البته افزایش برخی کالاها به دلار ربطی ندارد اما 
همه به نوعی مدعی هس��تند که دلار گران شده است و 

ما هم مجبوریم جنس مان را گران تر بفروشیم. 
وی از پش��ت پنجره، دس��تش را دراز می کند و ادامه 
می دهد: رس��ته ما، صنعتی فروشی اس��ت و اوضاع ما 
کمی بهتر از رس��ته ساختمانی هاس��ت. به این دلیل، 
بیشتر رده های ساختمانی به رسته واحدهای صنعتی 
رو آورده ان��د. البت��ه بار صنعتی که م��واد اولیه آن ورق 
است، در داخل موجود نیست و ما این ورق ها را از آلمان، 
اتریش، ترکی��ه و... وارد می کنیم که با این اوضاع دلار، 

هزینه واردات بسیار زیاد شده است. 
از او می پرس��م در چند ماه گذش��ته، قیمت ها تا چه 
اندازه افزایش یافته است؟ به حافظه اش رجوع می کند 
و می گوی��د: در صنف ما کیلویی ۵۰۰ ت��ا ۶۰۰ تومان 
گران ش��ده اس��ت. بابای��ی می گوید ما م��واد اولیه که 
همان ش��مش است را می خریم و به تبدیل کننده برای 

مصارف صنعتی می دهیم. 
وی ب��ه موضوع اعتص��اب کامیون دارها نیز اش��اره 
می کن��د و می گوی��د: رانندگان کامی��ون که اعتصاب 

کردند اجناس ما نیز به نوعی گران شد زیرا جنس ها در 
محل می ماند. درحال حاضر هم ثبات نرخ وجود ندارد. 
مش��تری که زنگ می زند باید اس��تعلام ن��رخ بگیریم. 
از او می پرس��م مرجع نرخ برای ش��ما چه کسی است؟ 
می خن��دد و می گوی��د: کارخانه ها ب��ه عمده فروش ها 
می فروش��ند و عمده فروش ه��ا نیز برای م��ا می آورند. 
عمده فروش ه��ا در تعیین قیمت، بیش��ترین س��هم را 
دارند. می گویم: یعنی دلالی؟ س��رش را تکان می دهد 
و تایی��د می کند و ادامه می دهد: »عمده خر« داریم که 
یکباره خرید ۳ماه یک کارخانه را خریداری می کند و تا 
۳ ماه نرخ در دست اوست که ممکن است اصلا کالایش 
را نفروش��د. اول اینکه کارخانه نباید جنس��ش را به هر 
کس��ی بفروشد اما می فروش��د. دوم اینکه باید نظارتی 
وجود داشته باش��د که وجود ندارد. برای کارخانه مهم 
نیس��ت جنسش را به چه کس��ی می فروشد. تنها اصل 
مهم برای کارخانه دارها این اس��ت که جنس ش��ان را 

نقدی بفروشند. 
از او می پرس��م : از س��ازوکار بورس کالا خبر دارید و 
می دانید کارخانه دارها باید بیشتر جنس شان را در آنجا 
به فروش برسانند؟ او می گوید:  البته بورس یکشنبه ها 
دایر است که از آنجا می توان خرید کرد اما تاثیر زیادی 
ندارد و خری��د و فروش های اصلی به این صورت انجام 
می ش��ود. در حقیقت بازار دست کس��ی است که پول 
بیشتری داشته باشد. کسی را می شناسیم که هزار تن 

شمش دارد اما نمی فروشد. 
می پرس��م: از کجا برای نرخ استعلام می گیرید؟ این 
بار به صراحت می گوید: دلال ها نرخ را تعیین می کنند. 

چک م��دت دار و قیمت خوب��ی هم می دهن��د. در هر 
صنفی، یک فرد شاخص است که زنگ می زنیم و نرخ را 
از او می گیریم. می خندد و می گوید: دلال ها با انصاف تر 
از کارخانه دارها هستند، بار را می دهند و بعد از ۲۰ روز 
پ��ول را می گیرند اما کارخانه داره��ا تا پول نقد نگیرند 
جنس را تحویل نمی دهند. متاسف می شود و می گوید 
موضوع این اس��ت که بازار از ریشه خراب شده و کاری 

برایش نمی توان کرد. 
مالک جنس های انبار کیست؟ �

در ح��ال گفت وگ��و، برادر دیگر بابایی ه��ا وارد دفتر 
می ش��ود. بع��د از احوالپرس��ی کوت��اه ب��ا او و معرفی 
خودم��ان، اوضاع بازار را از او ه��م پرس وجو می کنیم. 
او ه��م تایید می کند که اگر کل بازار را بگردید خودتان 
متوجه می ش��وید خبری در آن نیست. او هم می گوید، 
جنس هست اما خریدار نیست. اگر خریداری هم باشد 
و فروش هم داش��ته باشیم، دیگر توان خرید نداریم که 
دوباره بخریم و س��ر جای آن بگذاری��م. دلار را ببینید 
نزدیک ۹ هزار تومان ش��ده است. جالب اینجاست که 
وقتی دلار ارزان می شود می گویند فولادسازی، داخلی 
اس��ت اما زمانی که گران می شود، می گویند فولاد هم 
وابس��ته به خارج اس��ت. موضوع این است که مرجعی 
برای تاثیرگ��ذاری دلار بر محص��ولات فولادی وجود 
ندارد. ما هم که در بازار مانده ایم، امنیت شغلی نداریم. 
دوباره تاکید می کند: کل��ی جنس در انبار خوابیده اما 
مال��ک آنها به هی��چ وجه حاضر به فروش نیس��ت. اگر 
ش��ما فهمیدید این جنس ها مال چه کسی است به ما 

هم بگویید.

او یادآوری می کند که ما کاسب هستیم و جواز کسب 
داریم اما س��همیه آهن برای فروش به ما نمی دهند. ما 
هم با س��رمایه خودمان خرید می کنیم و روی هر کیلو 
۵۰ ت��ا ۱۰۰ تومان می کش��یم و می فروش��یم. پس از 
انقلاب س��همیه ای بود اما اکنون باندبازی ش��ده است. 
اینجا ۱۴ بلوک دارد که از بلوک ۵ به بعد بس��ته ش��ده 

است.
اگر بفروشیم دیگر به جایش قادر به خرید نیستیم

از دفت��ر برادران بیرون می آیم و در ادامه همان بلوک 
راه می افتی��م. ب��ه نظرم عکاس روزنامه، س��وژه جدید 
بازار آهن برایش جذاب است اما من بیشتر به فکر بازار 
و س��رانجام آن هس��تم. از یکی از کس��به که بیرون از 
مغازه اش ایستاده می پرسم وضعیت فروش شما چگونه 
است؟ لبخند تلخی می زند و می گوید: یک بار کیلویی 
۱۰۰ تومان فروختیم که ضرر کردیم فقط به این دلیل 
که روز گذشته، معامله را انجام دادیم و روز بعد با گران 
ش��دن هر کیل��و ۱۰۰ تومان، دیگر ق��ادر به جایگزین 

کردن بار نبودیم. 
آن طرف  نیز یک پیرمرد که گویی فروش��نده همین 
بازار اس��ت متوجه بحث ما می شود و می گوید: بارهای 
وارداتی بسیار گران شده است. از او می پرسم مگر تمام 
آهن آلات ما داخلی نیست؟ می گوید: نه دخترم. بیشتر 
از یک فولادس��از تولیدکننده ورق نداریم که س��همی 
از آن هم به ما نمی رس��د. ما ورق های مان را از روس��یه 
وارد می کنیم که با گران شدن دلار، به قیمت ورق  های 
روس��ی ه��م خیلی اضافه ش��ده اس��ت. از طرفی اصلا 
خریداری در بازار نیس��ت و هیچ ک��س حاضر به خرید 
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بدون حمایت دولت، 
صادرات سیمان بیش از 

این رشد نخواهد کرد

عراق، بازار س��نتی س��یمان ایران، دیگر از ایران 
س��یمان وارد نمی کن��د. البته بازاره��ای صادراتی 
دیگ��ری جایگزی��ن عراق ش��ده اند. ام��ا هنوز هم 
صادرات سیمان با مشکلات و مسائل خود رو به رو 
است. افزایش نرخ دلار و خروج امریکا از برجام هم 

در صادرات سیمان، مشکلاتی ایجاد کرده است.
به گ��زارش س��یمان خب��ر، مرتض��ی لطفی در 
گفت وگو با س��ایت خبری اتاق تهران در خصوص 
آخرین وضعیت صادراتی سیمان کشور مواردی را 

مطرح کرد که در ادامه آمده است.
وضعیت صادرات سیمان چگونه است؟ �

با توجه به ظرفیت س��ازی عراق و قطع صادرات 
س��یمان ایران به این کشور، افغانستان و پاکستان 
جایگزین بسیار خوبی برای پر کردن خلا صادرات 

به عراق شده اند.
 س��ال گذش��ته کل کش��ور توانس��تند ۹ تا ۱۱ 
میلی��ون تن س��یمان ص��ادر کنن��د. بنابراین فکر 
می کنند که با توجه به میزان ظرفیت قابل توجهی 
ک��ه امروز به ۸۸ میلیون تن در کش��ور رس��یده و 
بیش��ترین مصرف داخلی رقمی معادل ۵۰ میلیون 
تن است، صنعت سیمان باید در ارتباط با صادرات 

تلاش کند و برنامه ریزی کند.
چـه اقداماتـی بـرای صادرات بیشـتر  �

سیمان صورت گرفته است؟
اخیرا جلس��ه در انجمن صنفی تش��کیل شد. در 
این جلسه آقای ش��ریعتمدار، وزیر صنعت شرکت 
داش��تند. در این جلس��ه درب��اره زیرس��اخت ها، 
مش��وق های لازم برای این صنعت بحث ش��د. در 
حوزه حمل ونقل و با توجه به اینکه سیمان کالایی 
محلی است و ش��عاع صادراتی اش نمی تواند بیشتر 
از ۳۰۰ کیلومتر باش��د، تقاضا ش��د در قالب یارانه 

حمل ونقل کمکی به این صنعت شود. 
بنابرای��ن انجم��ن کارش را خوب ش��روع کرده 
و اخی��را ه��م قرارداده��ای ۲ میلیون تن��ی برای 
 فروش کلینکر به کش��ورهای مختلف منعقد کرده

 است.
 اگر محدودیت در صادرات سیمان داشته باشیم، 
اما در صادرات حوزه کلینکر ظرفیت خوبی در قالب 

متقاضیان بین المللی داریم.
امیدوارم ب��ا توجه به مصرف انرژی بالای صنعت 
سیمان، شرایط برای مصرف این مقداری که تولید 
می کنیم در داخل کشور فراهم شود. به اعتقاد من 
ب��ه منظور حفظ ظرفیت ها مجبوریم تولید و صادر 
کنی��م. چرا که ارزش اف��زوده ای در حوزه صادرات 

وجود ندارد. 
ب��ه همین دلیل هم بخش��ی از انرژی کش��ور به 
این ترتیب صادر می ش��ود. ولی در هرصورت برای 
اینکه ظرفیت سازی ش��ده و امروز هم ۸۸ میلیون 
تن در کشور ظرفیت وجود دارد باید برای صادرات 

اقدامات بیشتری انجام داد. 
درحال حاض��ر مصرف داخلی رقم��ی معادل ۵۰ 
میلیون تن اس��ت. به این ترتیب برای ۳۰ میلیون 

تن ظرفیت معطل را بایستی برنامه ریزی کنیم.
 ام��ا درحال حاض��ر از آن ۳۰ میلی��ون تن، تنها 
توانس��ته ایم ۱۰ میلیون تن ص��ادر کنیم. بنابراین 

باید برنامه ریزی صادراتی را توسعه دهیم.
دولـت چـه اقدامـی برای صـادرات  �

انجام داده است؟
بدون ش��ک، بدون حمایت دولت حوزه صادرات 

بیش از این رشد نخواهد کرد.
بـا توجه بـه خروج امریـکا از برجام و  �

افزایش نرخ دلار، مشکلی برای پرداخت 
سیمان صادراتی وجود ندارد؟

کماکان به دلیل تحریم ها و مشکلاتی که ترامپ 
ایجاد کرده، در مبادلات ارز و پول مشکل داریم. به 
همین دلیل هم با بعضی کش��ورها به صورت ریالی 
معامله می کنیم. دولت بایس��تی برای این موضوع 

هم تصمیمی بگیرد. 
بیش��تر ص��ادرات س��یمان ایران به کش��ورهای 
همسایه صورت می گیرد، اساسا به این ترتیب باید 
ب��ه بازار ۳۰۰ میلیون نفری فکر نکرد، نه فقط بازار 

۸۰ میلیون نفری.
موانع صادرات سیمان چیست؟ �

برس��ر راه ص��ادرات موانع��ی دی��ده می ش��ود. 
زیرس��اخت وجود ندارد. حمل ونق��ل زمینی هم با 

موانع همراه است. 
حمل ونق��ل دریایی با توجه به نرخ س��وختی که 
کشتی ها اس��تفاده می کنند، اصلا مقرون به صرفه 
نیست و امکان رقابت را از بین می برد. این مسائلی 
است که صادرات سیمان امروز با آن دست و پنجه 

نرم می کند.

گفت وگو

 شادی آباد نیمه تعطیل
نمی فروشیم چون نمی توانیم جایگزین کنیم
گرانی دلار عامل اصلی رکود این روزهای بازار محصولات فولادی

نیست. 
مالیات، کمر کسبه را شکسته است �

وارد مغ��ازه پروفیل فروش��ی آقای��ی به ن��ام اکبری 
می ش��ویم و اوضاع بازار را از او هم پرس وجو می کنیم. 
او ه��م تاکی��د می کند که ح��دود یک ماه اس��ت هیچ 
مش��تری در بازار نیست و اگر هم باش��د با این افزایش 
قیمت ه��ا دیگر قادر به جایگزین کردن جنس در مغازه 
نیس��تیم. برای مثال ما یک بار را کیلویی ۳۱۵۰ تومان 
خری��د کرده ایم اما جایگزی��ن آن را باید ۳۶۰۰ تومان 
بخریم. چگونه می توانیم بخریم؟ برای مثال به مشتری 
هفته پیش ن��رخ ۳۴۵۰ تومان دادیم اما دیروز با کمال 
ش��رمندگی زنگ زدی��م و گفتیم ن��رخ ۳۶۰۰ تومان 
ش��ده است. مش��تری هم مانده اس��ت که چه کار کند 
چون ب��ه ۳تن بارش ح��دود ۶۰۰ هزار توم��ان اضافه 
می شود. او به سایر رس��ته ها اشاره می کند و می گوید: 
تابلوس��ازها را ببینید. بعضی های شان می گویند ۳ ماه 
اس��ت قرارداد نبسته اند. یخچال س��ازها هم می گویند 
اصلا بار نمی فروش��یم. جنس می آوری��م اما خریداری 
وج��ود ندارد. به مالیات هم اش��اره می کند و می گوید، 
از طرف دیگر این مالیات کمر فروش��نده ها را شکسته 
است. به مغازه هایی که بس��ته شده اند اشاره می کند و 
می گوید: این مغازه هایی که بس��ته ش��ده اند را ببینید، 
۹۰ درصد مغازه ها به خاطر مالیات ارزش افزوده بس��ته 
شده اند و صاحب شان سراغ کار دیگری رفته اند. برخی 
هم دفت��ر یا خانه ای در جای دیگ��ری اجاره کرده اند و 
تلفنی معامل��ه می کنند تا مالی��ات پرداخت نکنند. ار 
او می پرس��م مگ��ر ۹ درص��د ارزش افزوده برای ش��ما 

فروشنده ها خیلی سنگین می ش��ود؟ او می گوید: اگر 
۱۰ میلی��ون تومان خرید و ف��روش کنیم ۹ درصد آن 
را بای��د بابت ارزش اف��زوده پرداخت کنیم. موضوع این 
است که بسیاری از خریدهای ما به صورت نقدی انجام 
نمی ش��ود، البته از کارخانه، نق��دی خرید می کنیم اما 
مشتری بر اساس روال عادی، چک های ۱۰ تا ۱۵ روزه 
به ما می دهد. به خاطر همین چک ها هم ممکن اس��ت 

فروشنده کلی ضرر کند. 
از او می پرس��م کارخان��ه ت��ا چه ان��دازه محصولات 
خودش را در چند ماه گذش��ته گران کرده است؟ پاسخ 
می دهد: اسفند سال گذشته، محصولی که ما خریداری 
می کردیم، حدود ۲۸۵۰ تومان بود اما هم اکنون ۳۶۰۰ 
تومان به ما می فروش��ند و مدعی هستند که دلار گران 
ش��ده و بار را ه��م گران کرده اند. درب��اره ورق هایی که 
از روس��یه وارد می کنند نی��ز می گوید: ورق هایی که ما 
خریداری می کنیم از روس��یه وارد می شوند. در داخل 
کش��ور تنها فولاد مبارکه این ورق ه��ا را تولید می کند 
اما تولید این ش��رکت به اندازه ای نیست که نیاز داخل 
را تامی��ن کند. بیش��تر ورق ها از روس��یه و قفقاز وارد 
می ش��ود. این واردات هم براس��اس افزایش بهای دلار 
افزایش پیدا کرده اس��ت. او هم تاکید می کند که همه 
به نوعی مدعی هس��تند دلار گران ش��ده و محصولات 
خود را گران می فروش��ند. دیروز هر کیلو آهن را ۳۵۰۰ 
تومان می فروختند اما ظهر ۳۵۵۰ تومان و عصر ۳۶۰۰ 
تومان شد. از او هم می پرسم که شما از کارخانه استعلام 
می گیری��د؟ می گوید: بل��ه. ما قیمت ه��ا را از کارخانه 
می گیری��م. کارخانه ها اگر قیمت را۳۶۰۰ تومان اعلام 

کنند ما هم۳۶۵۰ تومان می فروشیم. 
در ادام��ه، می پرس��م که هر بلوک مربوط به رس��ته 
خاصی از آهن آلات اس��ت؟ او پاس��خ می دهد: کل بازار 
۱۴ بلوک دارد که تمام رس��ته ها در آن به نوعی پخش 
ش��ده اند و اگر به هر بلوک س��ر بزنید، از ترانس فروش 
ت��ا تس��مه فروش، پروفیل ف��روش و... ت��ا میلگ��رد و 
تیرآهن ف��روش را می بینید. البت��ه از بلوک ۵ به پایین 

بیشتر مغازه ها تعطیل شده اند. 
یواش یواش بازار در حال جمع ش��دن اس��ت. از دفتر 
آقای اکبری که بی��رون می آیم از مغازه داری که داخل 
مغازه سر در گوش��ی اش برده، اوضاع بازار را می پرسم. 
او هم می گوید از یک طرف گران ش��دن دلار قیمت ها 
را افزایش داده و از س��وی دیگر مالی��ات ارزش افزوده، 
بیش��تر واحدها را به تعطیلی کشانده است. ۹۰ درصد 
واحدها به خاطر مالیات ارزش افزوده تعطیل ش��ده اند 
که اگر این روند ادامه داش��ته باشد تا ۲سال آینده، این 

بازار به طور کامل تعطیل می شود. 
به رده تیرآهن فروشان که می رسیم سوت و کورتر از 
رده های دیگر اس��ت. یک مغازه دار تیرآهن فروش به ما 
می گوید، بازار به شدت گران شده یعنی جنس در انبار 
موجود است اما خریداری وجود ندارد. قیمت ها ۲برابر 
ش��ده است. اس��فند، هر کیلو تیرآهن ۱۵۰۰ تا ۱۶۰۰ 
تومان بود اما درحال حاضر هر کیلو ۳۵۰۰ تومان شده 
اس��ت. مهم ترین موضوعی که بازار را خراب کرد، رکود 

مسکن و مالیات ارزش افزوده است. 
بـرای خـروج از رکـود بایـد عوامـل  �

مختلف را دید

در انتهای بازار، سراغ مسئول یا فرد صنفی را در بازار 
می گیریم که آقای کوچک پ��ور را به معرفی می کنند. 
به س��راغ او می رویم و او هم خ��ودش را به عنوان عضو 
هی��ات مدی��ره بازار آهن آلات ش��ادآباد ب��ه ما معرفی 
می کند. درباره اوضاع راکد ش��ادآباد و علت هایش با او 
به صحبت می نش��ینیم. آقای کوچک پور می گوید بازار 
یک ظرفیت��ی دارد و اکنون وضعیت ب��ازار به گونه ای 
اس��ت که در حال خارج ش��دن از ظرفیت است. از این 
رو بیشتر واحدها تعطیل شده اند و کسانی هم که باقی 
مانده اند با سرسختی تمام در بازار باقی مانده اند چراکه 
کاسبی در بازار بس��یار مشکل شده است، در حالی که 
کس��انی که بیرون از بازار هس��تند، گمان می کنند ما 
کاسبان س��ود زیادی نصیب مان می شود. اما واقعا بازار 
ما کساد است.  از او می پرسم چند وقت است که بازار به 
این کس��ادی گرفتار شده است؟ او می گوید: از سال ۹۱ 
به بعد بازار به حالت رکود درآمده اس��ت و البته امسال 
بدتر از سال های گذش��ته است. مشکل این است که با 
گران شدن جنس، فروشنده که امروز می فروشد برای 
فردا قادر نیست بار جدید وارد بازار کند. کاسبی به این 
معناست که جنس��ی را به فروش می رسانیم و در ازای 
آن جنس خریداری می کنیم. دیروز ما نبشی فروختیم 
اما امروز دیگر قادر نیستم جای آن خریداری کنم چون 
طی یکی دو روز گذش��ته هر کیلو ۳۰۰ تومان به قیمت 

آن اضافه شده است. 
به او می گویم بس��یاری از واحده��ا از میزان مالیات 
گله من��د بودن��د اما به هر ح��ال مالیات را ه��م باید به 
گونه ای پرداخت. آیا شما گمان می کنید که این میزان 

مالیات زیاد اس��ت و فروش��نده های این صنف قادر به 
پرداخ��ت آن نیس��تند؟ او ابتدا به پرس��ش من صحه 
می گذارد اما در ادامه تاکید می کند، به هر حال مالیات 
هم یکی از راه های درآمدزایی دولت اس��ت و باید آن را 
پرداخت کرد اما موضوع این اس��ت که باید همه چیزی 
به درس��تی حسابرسی شود تا س��ر جای خودش قرار 
بگیرد ن��ه اینکه از ۴ پایه ۳ پایه س��رجای خودش قرار 
نداش��ته باشد اما انتظار داشته باش��یم پایه مالیات سر 
جای خود باش��د. بنابراین وقتی ب��ازار این اندازه دچار 
رکود اس��ت مالیات گرفتن جز اینک��ه به تعطیلی بازار 

بینجامد، کارآیی دیگری نخواهد داشت. 
در جلسـه های اتـاق از مـا دعـوت به  �

عمل نمی آید
از او درب��اره اتحادی��ه آه��ن آلات می پرس��م که آیا 
اتحادی��ه آه��ن آلات کمکی به این صنف��ی نمی کند؟ 
کوچک پور می گوید  البته اتحادیه نیز درگیر مسائل این 
صنف است اما کسانی که در اتاق بازرگانی هستند باید 
بیش��تر به فکر ما باش��ند و دولت نیز باید در این زمینه 
کمک کند اما مسئله این است که دولت هیچ راهکاری 
برای این رک��ود ندارند.  وی در پایان تاکید می کند، در 
کل چندی��ن عوامل در وضعیت و بهبود بازار تاثیرگذار 
هستند که باید در کنار هم در قرار بگیرند تا رکود از بازار 
رخت بربندد. از س��وی دیگر در جلسه  هایی که در اتاق 
بازرگانی برگزار می ش��ود نیز بای��د از ما دعوت به عمل 
آ ورند، درحالی که در اتاق از ما دعوت نمی شود.  از بلوک 
چهاردهم آهن فروش��ان ش��ادآباد که خارج می شوم ، 

نگرانم که باید بازار را به دست چه کسی بسپاریم؟
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پیشرفت فیزیکی 9۵ فولاد 
اسفراین 

طرح فولاد اسفراین که با تسهیلات بانک صنعت 
و معدن در حال اجراس��ت به پیشرفت فیزیکی ۹۵ 
درصد رس��ید و آخرین مراحل اجرایی خود را می 

گذراند.
به گ��زارش پایگاه اطلاع رس��انی بانک صنعت و 
معدن، ط��رح فولاد اس��فراین با تس��هیلات بانک 
صنعت و معدن در اس��تان خراسان شمالی به بهره 

برداری خواهد رسید.
ب��ا بهره ب��رداری از این طرح ف��ولادی که با ۸۹ 
میلیون یورو تسهیلات ارزی این بانک تامین مالی 
شده، برای ۱۴۵ نفر اشتغال مستقیم ایجاد خواهد 

شد.
گفتنی است طرح فولاد اسفراین با ظرفیت تولید 
س��الانه ۱۸۰ هزار تن فولاد آلیاژی و با ۹۵ درصد 
پیش��رفت فیزیکی، آخرین مراحل اجرایی خود را 

پشت سر می گذارد.
لازم به ذکر است، مجتمع صنعتی اسفراین جزو 
طرح هایی اس��ت که طبق اصل ۴۴ قانون اساسی 

امسال در فهرست  واگذاری ها قرار گرفته است.

پیشرفت فیزیکی ذوب 
آهن بیستون به 8۰ درصد 

رسید
طرح ذوب آهن بیستون با پیشرفت فیزیکی ۸۰ 
درصد مراحل پایانی عملیات اجرایی خود را پشت 

سر می گذارد.
پیش��رفت فیزیک��ی ط��رح ذوب آهن بیس��تون 
به ۸۰ درصد رس��ید. ب��ه گزارش  چی��لان، طرح 
ذوب آهن بیس��تون با تس��هیلات بان��ک صنعت و 
 معدن در استان کرمانش��اه به بهره برداری خواهد

 رسید.
طرح یاد شده با ۵۲ میلیون یورو تسهیلات ارزی 
و ۲۰ میلی��ارد تومان تس��هیلات ریال��ی این بانک 
تامین مالی ش��ده و با بهره برداری از آن برای ۲۵۳ 

نفر اشتغال مستقیم ایجاد خواهد شد.
گفتنی است طرح ذوب آهن بیستون با ظرفیت 
۲۰۰ ه��زار تن فولاد اس��فنجی و ش��مش و با ۸۰ 
درصد پیشرفت فیزیکی مراحل پایانی اجرایی خود 

را پشت سر می گذارد.

حسن یونسیان مدیرعامل 
شرکت ملی فولاد ایران شد

طی حکمی از سوی رئیس هیئت عامل ایمیدرو، 
 حس��ن یونس��یان مدیرعامل ش��رکت مل��ی فولاد 

شد.
 ب��ه گ��زارش  چیلان ، دکتر مهدی کرباس��یان، 
رئیس هیئ��ت عامل ایمیدرو طی حکمی حس��ن 
یونس��یان را به عنوان مدیرعامل شرکت ملی فولاد 

ایران منصوب کرد.
 یونس��یان پیش از این عض��و غیر موظف هیئت 
مدیره شرکت ملی فولاد و مشاور هیئت عامل بود. 
یونسیان به نمایندگی از شرکت تهیه و تولید مواد 
معدنی ایران به عنوان عضو غیرموظف هیئت مدیره 
شرکت ملی فولاد ایران منصوب شده بود و در عین 
حال به عنوان مشاور بازرگانی و تامین مالی رئیس 
هیئت عامل نیز منصوب شده است. یونسیان پیش 
از این مدیریت اقتصادی و توس��عه سرمایه گذاری 

ایمیدرو را برعهده داشت.

بازنشستگان فولاد حقوق 
خود را تا دهم هر ماه 

دریافت می کنند
با پیگیری های صورت گرفته و جلسه های مکرر 
با رئیس صندوق فولاد کش��ور، حق��وق خرداد ماه 

بازنشستگان فولاد واریز شد. 
به گزارش چیلان، محمدمهدی زاهدی، نماینده 
م��ردم کرمان و راور در مجلس ش��ورای اس��لامی 
گف��ت: با پیگیری های صورت گرفته و طی حمایت 
صندوق و کانون بازنشس��تگی فولاد استان کرمان 
و جلس��ه هایی که ب��ا محمدجواد عس��کری مدیر 
عام��ل صندوق بازنشس��تگی فولاد کش��ور برگزار 
ش��ده بود و قول مس��اعد  عس��کری مقرر شد که 
نهایت تا ده��م هر ماه حقوق بازنشس��تگان فولاد 
 واریز ش��ودکه چه��ارم خرداد ماه ای��ن کار صورت

 گرفت.
وی خاطرنشان کرد: با پیگیری های انجام شده و 
طی قول عس��کری در جهت پرداخت ده ها میلیارد 
تومان، تفاهم نامه ای بین بیمه ملت و علوم پزشکی 
انجام شده اس��ت و بازنشستگان فولاد می توانند از 

بیمه و مزایای بیمه ملت استفاده کنند.
نماین��ده مردم کرمان و راور در مجلس ش��ورای 
اسلامی عنوان کرد: لازم به ذکر است بازنشستگان 
ف��ولاد خدم��ات درمانی خ��ود را به ص��ورت آزاد 
پرداخت می  کردند ک��ه به دلیل وجود بیماری های 
تنفس��ی و ریوی در بین اکثر بازنشس��تگان فولاد، 

هزینه های درمانی آنها، سرسام آور است.

اخبار

به منظور تسهیل در بازس��ازی مناطق زلزله زده و کمک به آسیب 
دیدگان فولاد و آهن ارزان قیمت در اختیار آنها قرار می گیرد.

به گزراش  چیلان ، رضا خواجه ای رئیس س��تاد بازس��ازی مناطق 
زلزله زده اس��تان کرمانش��اه در رابطه با افزایش چند روز اخیر قیمت 
فولاد و آهن آلات مورد نیاز در مناطق زلزله زده استان کرمانشاه گفت: 
به منظور اینکه مردم مناطق زلزله زده برای س��اخت خانه های خود با 
مشکل روبه رو نشوند، فولاد ارزان قیمت در اختیار آنها قرار می دهیم.

وی اف��زود: ع��لاوه بر ف��ولاد و آهن آلات، اس��کلت های فلزی پیش 
س��اخته نیز برای س��اخت و س��از در مناطق زلزله زده در نظر گرفته 
شده است، که آنها نیز با قیمت هایی پایین تر از سطح بازار در اختیار 

آسیب دیدگان قرار خواهد گرفت.
رئیس ستاد بازس��ازی مناطق زلزله کرمانشاه عنوان کرد: همچنین 

علاوه بر فولاد و اس��کلت های پیش ساخته ارزان قیمت، ۸ تن سیمان 
نیز توس��ط بنی��اد متضعفان به صورت رای��گان در اختیار زلزله زدگان 

قرار می گیرد.
خواجه ای با بیان اینکه هزینه پی کنی در ش��هر سرپل ذهاب رایگان 
است، گفت: در تمام مناطق زلزله زده نظارت، مهندسی، نقشه برداری و 

هزینه های مربوط به شهرداری برای زلزله زدگان رایگان است.
محب��ت جمالی نیا فرماندار س��رپل ذهاب نیز پیش ت��ر در رابطه با 
افزای��ش قیمت مصالح س��اختمانی گفته ب��ود؛ اداره صنعت، معدن و 
تجارت بر تولیدات داخل شهرس��تان نظ��ارت کامل دارد و در صورت 
مش��اهده احتکار و گران فروشی به ش��دت با متخلفان برخورد خواهد 
کرد. فرماندار سرپل ذهاب با اشاره به افزایش قیمت فولاد و آهن گفت: 
افزایش قیمت آهن آلات از طرف سازمان بورس کشور، نگرانی هایی را 

برای ساخت و ساز در مناطق زلزله زده ایجاد کرده است.
جمالی نی��ا افزود: ب��ه منظور جلوگی��ری از افزای��ش قیمت مصالح 
س��اختمانی در مناطق زلزله زده باید بر قیمت های حمل و نقل کالا به 
ویژه اقلام مورد نیاز زلزله زدگان نظارت شود. وی اعلام کرد: به منظور 
جلوگیری از سوء استفاده سودجویان و گران فروشی به زودی در مقابل 
تمام مصالح فروشی های شهر س��رپل ذهاب فهرست قیمت های تایید 
شده نصب خواهد شد. خواجه ای در بخش دیگری از صحبت های خود 
با بیان اینکه ۳۵ هزار واحد خسارت دیده نوع اول و نوع دوم در مناطق 
زلزله زده استان کرمانش��اه وجود دارد، گفت: از این تعداد ساخت ۱۲ 
هزار واحد روس��تایی و هشت هزار واحد شهری در مناطق زلزله زده با 
اولویت دنبال می شود. رئیس ستاد بازسازی مناطق زلزله زده کرمانشاه 
با بیان اینکه تاکنون ۲۸ هزار واحد مس��کونی در شهرها و روستاهای 

زلزله زده آواربرداری ش��ده اند، گفت: ۱۲ س��تاد اجرایی بنیاد مس��کن 
انقلاب اس��لامی در مناطق زلزله زده اس��تان بر روند بازسازی مناطق 
زلزل��ه زده نظارت دارد. خواجه ای با اش��اره به اینک��ه تاکنون ۲۴ هزار 
و ۵۰۰ واح��د زلزل��ه زده پی کنی و ۱۸ هزار واحد فنداس��یون بندی 
ش��ده اند، اظه��ار کرد: ۱۲ هزار واحد مس��کونی در مناط��ق زلزله زده 
اس��کلت های خود را علم ک��رده و هفت هزار واحد نیز دارای س��قف 
ش��ده اند. وی تعداد واحدهای نیاز به تعمیر در مناطق زلزله زده را ۶۰ 
هزار واحد عنوان کرد و گفت: تاکنون تعمیر ۵۲ هزار واحد مس��کونی 

آسیب دیده آغاز شده و ۴۲ هزار واحد نیز آماده سکونت شده اند.
رئیس س��تاد بازسازی مناطق زلزله زده اس��تان کرمانشاه گفت: ۹۴ 
هزار واحد مسکونی آسیب دیده به منظور دریافت تسهیلات به بانک ها 

معرفی شده و ۷۵ هزار واحد عقد قرارداد کرده اند.

فولاد ارزان قیمت در اختیار زلزله زدگان قرار می گیرد

ب��ا احی��ای دوباره ش��رکت آلومینیوم پ��ارس س��اوه، ۶۵ درصد 
آلومینیوم فلت کشور در این کارخانه تولید می شود. 

ب��ه گ��زارش ایلنا، ش��رکت آلومینیوم پارس س��اوه از س��ال ۹۳ 
ورشکس��ته ش��ده بود ک��ه ب��ا اقدام��ات اداره کل تصفی��ه و امور 

ورشکستگی قوه قضاییه، احیا شد. 
مدیرعامل این واحد تولیدی در جریان بازدید مدیر کل تصفیه و 
امور ورشکستگی قوه قضاییه از این شرکت، با بیان اینکه این شرکت 
ماهانه بیش از یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان زیان می داد، گفت: 
از ش��هریور ۹۴ با تغییر مدیریت و ترفندهای مدیریتی، مش��کلات 

برطرف ش��د و کارخانه به چرخه س��وددهی بازگش��ت.  گودرزی با 
بیان اینکه از س��ال ۹۵ س��وددهی کارخانه آغاز شد، افزود: در سال 
۹۶ سود این کارخانه بیش از ۷ میلیارد تومان بوده است. وی اضافه 
کرد: در حال حاضر حدود ۶۵ درصد آلومینیوم فلت کش��ور در این 

کارخانه تولید می شود. 
گودرزی گفت: حفظ اشتغال و تولید بالا و با کیفیت، عوامل مهم 

در احیای این کارخانه بود. 
نعم��ت الله حاجعلی، مدی��ر کل تصفیه و امور ورشکس��تگی قوه 
قضایی��ه هم در جریان این بازدید با بیان اینکه حمایت از واحدهای 

تولی��دی ورشکس��ته از مهم ترین اهداف این اداره کل در راس��تای 
تحقق سیاس��ت های اقتصاد مقاومتی اس��ت، گفت: این کارخانه بر 
اساس قانون باید تعطیل می شد و کارگران آن بیکار می شدند اما در 
راستای فرمایشات رهبر معظم انقلاب برای ایجاد تولید و اشتغال و 
تحقق اقتصاد مقاومتی و با دس��تور مسئولان قوه قضاییه، اقداماتی 
در راس��تای احیای این کارخانه انجام ش��د.  وی ب��ا بیان اینکه در 
حال حاضر این کارخانه در ۳ش��یفت بیش از ۷۰۰ نفر مشغول کار 
هس��تند، افزود: علل افزایش نرخ ورشکس��تگی کارخانه ها در چند 
س��ال اخیر، ش��رایط بد اقتصادی، تحریم، رکود، تورم، نظام پولی و 

بانکی و صادرات بی رویه است.  مدیر کل تصفیه و امور ورشکستگی 
ق��وه قضاییه ب��ا بیان اینکه ای��ن اداره کل در فرآیند ورشکس��تگی 
دخیل نیس��ت، گفت: پس از ورشکس��تگی با تصفیه و فروش اموال 
شرکت ورشکسته، بدهکاری آن را به بستانکاران پرداخت می کنیم.  
حاجعل��ی اف��زود: ما پیش از تصفیه با همت مضاعف و در راس��تای 
سیاس��ت های کلی نظام و اقتصاد مقاومتی، سعی بر احیا و بازسازی 
کارخانه ه��ا داریم که افتخار و وظیفه ما اس��ت.  وی اضافه کرد: در 
همین راستا در ۳ سال گذشته حدود ۵۰ کارخانه احیا شدند و بیش 

از ۶ هزار کارگر به کارهای خود بازگشتند. 

 س�ارا اصغری : در یکی دو سال گذش��ته با افزایش قیمت  
جهان��ی انواع محصولات ف��ولادی و به دنب��ال آن افزایش قیمت 
محصولات داخلی، نقدینگی در واحدهای فولادی به ویژه واحدهای 
ب��زرگ در وضعیت مطلوبی قرار گرفت، هرچند واحدهای کوچک 
به وی��ژه نوردکاران به لح��اظ نقدینگی در وضعی��ت مطلوبی قرار 
نداش��ته و ندارند اما نکته حائز اهمیت این است که اگر تحریم ها 
دوباره علیه کشور اعمال شود، نقدینگی واحدهای فولادی ممکن 

است با مشکلاتی بیش از پیش روبه رو شود. 
بزرگان فولاد مشکل نقدینگی ندارند �

واحدهای فولادی بزرگ از جمله فولاد مبارکه، فولاد خوزستان 
و فولاد هرمزگان به لحاظ نقدینگی در شرایط مطلوبی قرار دارند 
چراکه این واحدها بخش��ی از تولیدات ش��ان را به مصرف داخل و 

بخشی را به صادرات اختصاص داده اند. 
ای��ن موضوع را مجید محمودی، کارش��ناس فولاد در گفت وگو 
ب��ا صمت عن��وان و اظهار ک��رد: البته ب��ه تازگی مش��کلاتی در 
زمین��ه صادرات برای واحدها ایجاد ش��ده مبنی بر اینکه ارزی که 
تولیدکننده به واس��طه صادرات وارد کش��ور می کنند را باید به ارز 

۴۲۰۰ تومانی تبدیل کنند.
 در ای��ن صورت واحدها ترجیح می د هند ارز 

آنها خارج از کشور بماند و در مقابلش قطعات الکتریکی و... را وارد 
کنند. محمودی در ادامه خاطرنشان کرد: در حال حاضر نقدینگی 
واحدهای فولادی برای فعالیت جاری جوابگو است اما این میزان 

نقدینگی برای فعالیت های توسعه ای آنها مناسب نیست.
 این واحدها چند س��ال گذش��ته نیز برای توسعه خود به دنبال 
فاینانس های خارجی بودند. واحدهایی چون گل گهر برای فازهای 

توسعه ای خود فاینانس های معتبر خارجی گرفته اند.
 اگر فاینانس ها سرجای خودشان باقی بمانند، با مشکل کمبود 
نقدینگی روبه رو نخواهند ش��د چون محصول شان هم در داخل و 
هم در خارج از کش��ور به فروش می رسد اما اگر فاینانس  خارجی 
باوجود تحریم ها عقب نش��ینی کند، واحدهای فولادی با مش��کل 
هزینه  توس��عه روبه رو خواهند ش��د زیرا اگر قرار باشد منابع شان 
را صرف توس��عه کنند، روال جاری و فرآیند نقدینگی ش��ان بهم 

خواهد ریخت. 
نوردکاران با مشکل نقدینگی روبه رو هستند  �

این کارشناس فولاد در ادامه خاطرنشان کرد: واحدهای کوچک 
و به وی��ژه نوردکاران با مش��کل کمبود نقدینگی روبه رو هس��تند 
چراک��ه این واحدها باید م��واد اولیه را بخرند و تبدیل به محصول 
ک��رده و وارد ب��ازار کنند. از این رو بیش��تر این واحدها مش��کل 
نقدینگی دارند چون منابع اولیه کافی و نقدینگی لازم برای خرید 

شمش را ندارند. 

از س��وی دیگر واحدهایی که ش��مش می فروش��ند اگر فروش 
نقدی نداشته باشند ترجیح می دهند آن را صادر کنند. واحدهای 
کوچ��ک خصوصی و به ویژه نوردکاران زی��ر ظرفیت کار می کنند 

چون به اندازه ظرفیت شان قادر به تامین شمش نیستند.
 بیش��تر واحدهای نوردی به دلیل کمبود نقدینگی از ۳ شیفت 
به ۲ و حتی یک شیفت رس��یده اند اما واحدهای بزرگ با مشکل 

نقدینگی روبه رو نیستند. 
محمودی در پاسخ به این پرسش که آیا نمی توان برای واحدهای 
کوچک تسهیلاتی در نظر گرفت، گفت: می توان تسهیلاتی را برای 
ای��ن واحده��ا در نظر گرفت اما موضوع این اس��ت که بانک ها در 
ش��رایط خوبی قرار ندارند. البته بیش��تر و حتی می توان ادعا کرد 
تمام واحدهای نوردی به نوعی مقروض هس��تند و بیش��تر املاک 
 آنها در گرو بانک اس��ت، بنا بر این برای گرفتن تس��هیلات وثیقه

 ندارند. 
وی در ادامه خاطرنش��ان کرد: البته برای حل مشکلات کمبود 
نقدینگ��ی نوردکاران چند بار پیش��نهاد داده ایم که اگر واحدهای 
نوردی کوچک، یک سندیکا برای تهیه مواد اولیه و فروش تشکیل 
بدهند بخش��ی از مشکلات شان حل خواهد شد چراکه بیشتر این 
واحدها از یک س��و با کمبود مواد اولیه و شمش و از سوی دیگر با 

مشکل فروش روبه رو هستند. 
برای تامین مواد اولیه و فروش، آنها باید بتوانند یک س��ندیکای 
قوی تش��کیل دهند و به وسیله س��ندیکا درخواست 

تس��هیلات کنند، در این صورت وضعیت بهتر می شود. نوردکاران 
باید به وسیله سندیکا با بخش بالادست خود منافع مشترک ایجاد 

کنند. 
بهای مواد اولیه مشکل ساز می شود �

همچنین مس��عود محم��د، کارش��ناس فولاد درب��اره وضعیت 
نقدینگی واحدهای فولادی در گفت وگو با صمت اظهار کرد: بازار 
داخلی فولاد نس��بت به قیمت  تمام شده در وضعیت خوبی به سر 

می برد و از سوی دیگر برخی واحدها مشغول صادرات هستند.
 با توجه به این شرایط، نقدینگی فولادسازان در وضعیت مطلوبی 
قرار دارد، اما به دلیل اینکه بهای مواد اولیه در حال افزایش است 
ممکن اس��ت برای تامین مواد اولیه با مشکل روبه رو شوند. محمد 
در ادامه خاطرنش��ان کرد: بیش��تر خریدها از قبل انجام شده، به 
 همین دلیل نقدینگی واحدهای فولادی در وضعیت مطلوبی قرار

 دارد. 
وی با اش��اره به این موضوع که اگر تحریم ها دوباره علیه کشور 
اجرا شوند، وضعیت چگونه خواهد شد، گفت: در صورت  بازگشت 
تحریم ها واحدها مجبور به تهیه مواد خود از بازار سیاه هستند که 
در نتیجه ممکن است قیمت  محصولات آنها افزایش پیدا کند. این 
کارشناس فولاد در ادامه یادآور شد: موضوع دیگر، کمبود الکترود 
گرافیتی اس��ت که در ایران کارخانه تولیدکننده آن را نداریم. اگر 
در زمینه الکترود تحریم ش��ویم برای تامین آن با مش��کل رو به رو 
خواهیم شد. اگر این تحریم ها از ۲۰ مرداد اجرا شود تمام واحدها 

به مشکل برخواهند خورد. 

نقدینگی این روزهای

 واحدهای فـــــولادی

با اقدام قوه قضاییه انجام شد              بازگشت آلومینیوم پارس ساوه به چرخه تولید
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امیربیژن یثربی
 استاد دانشگاه

ثبت رکورد تاریخی برای 
نمادهای گروه فلزی و معدنی

محبوب ترین اسامی به کار 
رفته در نام شرکت های 

معدنی

ب��ا افزای��ش نقدینگی و صف ه��ای طولانی برای 
خرید س��هام در خیابان حافظ، ب��ازار بورس اوراق 
بهادار تهران ش��اهد رکورد جدیدی با رش��د بالای 
۳ هزار واحد و ثبت ش��اخص کلی بیش��تر از ۱۰۲ 
ه��زار واحد در ۲۷ خرداد ب��وده که بالاترین مقدار 
ش��اخص کلی از زمان ش��روع فعالیت تالار بورس 

تهران بوده است.
در هفته گذشته، بیشترین حجم خریدها به گروه 
رایانه ها و گروه هایی نظی��ر فلزات پایه، محصولات 
ش��یمیایی و اس��تخراج کانه های فل��زی اختصاص 
داشته که می تواند خبر خوبی در جذب سرمایه های 
سرگردان و سوق دهی آنها به سمت معدن و صنایع 
معدنی باش��د. فولاد مبارک��ه و ذوب آهن اصفهان 
از جمل��ه ش��رکت هایی بودند که بیش��ترین تعداد 
معامله ها را به خود اختصاص دادند اما دلیل اصلی 
آن، ارتباط مس��تقیم با سیاست جدید ارزی بانک 
مرکزی، اعلام دلار تک نرخی و همچنین س��خت تر 
شدن دسترسی به سایر ارزهای متداول )منابع قابل 
اعتماد برای حفظ ارزش س��رمایه( در بازار دارد. از 
جمله این موارد می ت��وان به افزایش بیش از ۴۰۰ 
هزار تومانی نرخ س��که در کمتر از ۲هفته، جهش 
قیمت ها در بازار مس��کن و بازار خودرو اشاره کرد 
که باعث هجوم خریداران به بازار س��هام به عنوان 
س��رمایه گذاری مطمئن برای حفظ ارزش سرمایه 
در مقابل نبود قطعیت در س��ایر بازارهایی است که 

به آنها اشاره شد. 
بنابرای��ن س��رمایه گذاری در این ب��ازار به نوعی 
حمایت از تولیدکننده داخلی نیز به ش��مار می آید 
که در هماهنگی و پیوند با ش��عار س��ال به عنوان 
»حمای��ت از کالای ایرانی« اس��ت، هر چند برخی 
تحولات اقتصادی در بازارهای جهانی هم در رش��د 
اخی��ر بازار بورس در ایران بی تاثیر نبوده اس��ت. به 
عن��وان مثال، تولید فولاد در چین با وجود افزایش 
تقاضای جهانی کاهش یافت که در نتیجه این نبود 
تع��ادل، بهای ف��ولاد در بازاره��ای جهانی افزایش 
یافت و باعث جذب سرمایه ها به سهام شرکت های 

تولیدکننده فولاد در کشور شد.

بر اس��اس بررسی شرکت »ماینینگ اینتلیجنس«، 
بیشتر شرکت های معدنی، کلمه »طلا« را در نام شان 

دارند.
به گزارش ایس��نا به نقل از ماینینگ، بیش از هزار 
شرکت معدنی مانند »بریک گلد« و »کندور گلد« از 

کلمه طلا در نام خود استفاده می کنند.
بر پایه آمار ش��رکت ماینین��گ اینتلیجنس که نام 
بیش از ۱۳هزار شرکت معدنی را بررسی کرده است، 
پس از طلا؛ زغال سنگ و مس پرکاربردترین کلمات 

در نام گذاری شرکت های معدنی هستند.
افزودن نام یک کالا به نام شرکت، راه مناسبی است 
تا به سرمایه گذاران نشان دهیم شرکت مربوط در چه 
زمینه ای فعال اس��ت. با این حال بیش��تر ش��رکت ها 
ترجی��ح می دهن��د از ی��ک کالا در نام گ��ذاری خود 

استفاده نکنند.
با افزای��ش نرخ فلزات مورد اس��تفاده در س��اخت 
باتری، ممکن است به نظر برسد شرکت های بیشتری 
از کلم��ات کبالت، لیتی��وم، نیکل ی��ا گرافیت در نام 
خود اس��تفاده خواهند کرد ام��ا افزایش اخیر در این 
نوع نام گذاری مشاهده نش��ده است. در سال گذشته 
میلادی ۸ ش��رکت که تازه تاسیس شدند یا نام خود 
را تغیی��ر دادند، از کبالت، لیتیوم، نیکل یا گرافیت در 
نام شان اس��تفاده کردند که نسبت به میانگین سالانه  

در۴ سال گذشته، تغییری نداشته است.

وضع تعرفه بر کالاهای 
امریکایی از سوی روسیه 

روس��یه در اقدام��ی تلافی جویان��ه، ب��ر کالاه��ای 
امریکایی تعرفه وضع می کند.

به گزارش چیلان، »ماکسیم ارشکین« وزیر اقتصاد 
روس��یه درباره اق��دام تلافی جویانه این کش��ور گفت: 
روس��یه در واکنش ب��ه اعمال تعرفه ب��ر آلومینیوم و 
فولاد از سوی واشنگتن، به زودی بر واردات کالاهای 

امریکایی به این کشور تعرفه وضع خواهد کرد.

یادداشت

روی خط خبر

 رتبه 21 ایمیدرو
در تولید جـهانی فـولاد

انجمن جهانی فولاد اعلام کرد

 ثم�ن رحیم�ی راد: ایمیدرو در فهرس��ت 
صدگان��ه ای که انجم��ن جهانی ف��ولاد از برترین 
تولیدکنندگان فولاد خام جهان در س��ال گذشته 

منتشر کرد، جایگاه ۲۱ را به خود اختصاص داد. 
به گ��زارش صم��ت انجم��ن جهانی ف��ولاد در 
وب س��ایت خود فهرست ۱۰۰ شرکت تولیدکننده 
برت��ر ف��ولاد خ��ام جه��ان را در س��ال گذش��ته 
میلادی)۲۰۱۷( معرفی کرده اس��ت. حجم تولید 
این ش��رکت ها در سال گذش��ته بیش از ۳میلیون 
تن بود. س��ازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران)ایمیدرو( به عنوان یکی از اعضای این 
انجمن، رتبه ۲۱ را در بین این شرکت ها دارد. این 
در حالی اس��ت که رتبه ایمیدرو در س��ال ۲۰۱۶ 
می��لادی ۲۵ بود. همچنین داده های منتشرش��ده 
در این فهرس��ت نش��ان می دهد تولید فولاد خام 
ایمی��درو از ۱۴/۰۲ ت��ن در س��ال ۲۰۱۶ میلادی 
به ۱۵/۶۰ میلیون تن در س��ال گذشته رشد کرده 
است. این ارقام نشانگر رشد ۱۱/۲ درصدی است. 

در صدر ۲۰ تولیدکنن��ده برتر فولاد خام جهان 
که در فهرس��ت یادش��ده پی��ش از ایمی��درو قرار 
می گیرند، »آرس��لور میتال« قرار دارد. این شرکت 
در لوکزامبورگ اس��ت و در سال گذشته میلادی 
همانند س��ال ۲۰۱۶، بیشترین فولاد خام جهان را 
تولید کرد. حجم تولید آن در س��ال های ۲۰۱۷ و 
۲۰۱۶ میلادی به ترتیب ۹۷/۰۳ و ۹۵/۴۵ میلیون 

ت��ن بود. دومین تولیدکننده بزرگ فولاد جهان در 
س��ال گذشته، گروه »بائو« در چین با حجم تولید 
۶۵/۳۹ میلیون تن بود. این شرکت در سال ۲۰۱۶ 
میلادی نیز دومین تولیدکننده به شمار می آمد و 

حجم تولید آن ۶۳/۸۱ میلیون تن بود. 
ژاپن��ی  ش��رکت  بائ��و  از  پ��س 
»نیپون استیل انَدس��ومیتومومِتال« ق��رار دارد. این 
ش��رکت رتبه خود را از چهارمی��ن تولیدکننده در 
س��ال ۲۰۱۶ میلادی به س��ومین در سال گذشته 
ارتقا داد. حجم این ش��رکت نیز از ۴۴/۶۵ میلیون 
تن در س��ال ۲۰۱۶ به ۴۷/۳۶ میلیون تن در سال 

گذشته رشد کرد. 
گروه چینی »اچ بی آی اسِ« در س��ال گذشته با 
۴۵/۵۶ میلیون تن تولی��د، چهارمین تولیدکننده 
بزرگ فولاد خام جهان بود. این ش��رکت در س��ال 
۲۰۱۶ میلادی ب��ا ۴۶/۱۸ میلیون تن تولید، رتبه 

سوم را داشت. 
ش��رکت پوس��کو در کره جنوبی در س��ال های 
۲۰۱۷ و ۲۰۱۶ می��لادی رتبه پنجم را داش��ت و 
حجم تولید آن در سال گذشته ۴۲/۱۹ میلیون تن 

و در سال ۲۰۱۶، ۴۱/۸۰ میلیون تن بود. 
رتبه شش��م بزرگترین تولیدکنندگان فولاد خام 
جهان براس��اس فهرس��ت انجمن جهانی فولاد در 
سال های ۲۰۱۶ و ۲۰۱۷ میلادی به شرکت چینی 
»ش��اگانگ« اختصاص دارد. تولید این شرکت در 

س��ال های یاد ش��ده به ترتی��ب ۳۸/۳۵ و ۳۳/۲۵ 
میلیون تن ب��ود. همچنین رتبه هفت��م را در این 
دو سال ش��رکت چینی »آن اسِتیل« داشت و رقم 
تولید آن در این سال ها به ترتیب ۳۵/۷۶ و ۳۳/۱۹ 
میلیون تن بود. در رتبه هشتم این فهرست شرکت 
ژاپنی »جی اف ای استیل« قرار دارد و حجم تولید 
آن در سال های ۲۰۱۷ و ۲۰۱۶ به ترتیب ۳۰/۱۵ 
و ۳۰/۲۹ میلی��ون ت��ن بود. نهمی��ن تولیدکننده 
بزرگ فولاد خام جهان در س��ال گذش��ته و سال 
پیش از آن نیز ش��رکت چینی »شوگانگ« بود که 
سال گذش��ته را با حجم تولید ۲۷/۶۳ میلیون تن 
و سال ۲۰۱۶ را با حجم تولید ۲۶/۸۰ میلیون تن 

پشت سر گذاشت. 
ش��رکت هن��دی »تاتااس��تیل« رتب��ه دهم این 
فهرس��ت را در سال های یادشده به خود اختصاص 
داد و همچنین رقم تولید خود را از ۲۴/۴۹ میلیون 
تن در س��ال ۲۰۱۶ به ۲۵/۱۱ میلیون تن در سال 

گذشته افزایش داد. 
یازدهمین تولیدکنن��ده بزرگ فولاد خام جهان 
در س��ال گذشته میلادی که در سال ۲۰۱۶، رتبه 
۱۲ را داشت، ش��رکت امریکایی »ناکور« است که 
حج��م تولید آن در س��ال های ۲۰۱۷ و ۲۰۱۶ به 
ترتی��ب ۲۴/۳۹ و ۲۱/۹۵ میلی��ون تن بود. پس از 
ناک��ور در رتبه ۱۲ این فهرس��ت، ش��رکت چینی 
»شاندوگ اس��تیل« قرار دارد که برعکس ناکور در 

س��ال ۲۰۱۶ رتبه یازدهم را داش��ت. در واقع رتبه  
این دو شرکت در سال های ۲۰۱۷ و ۲۰۱۶ جابه جا 
شد. حجم تولید شاندوگ در سال گذشته میلادی 
۲۱/۶۸ و در سال ۲۰۱۶، ۲۳/۰۲ میلیون تن بود. 
شرکت »هیوندای استیل« در کره جنوبی در این 
دو سال س��یزدهمین تولیدکننده بزرگ جهان به 
ش��مار می آمد که تولید خود را از ۱۹/۸۶ میلیون 
تن در س��ال ۲۰۱۶ میلادی به ۲۱/۲۳ میلیون تن 

در سال گذشته افزایش داد. 
رتبه ۱۴ این فهرست را در سال گذشته میلادی، 
شرکت چینی »جیان لانگ« با ۲۰/۲۶ میلیون تن 
تولید در اختیار داش��ت. رتبه این شرکت در سال 
۲۰۱۶ می��لادی ۱۷ و حج��م تولی��د آن ۱۶/۴۵ 

میلیون تن بود.
 ش��رکت چینی والین که در رتبه ۱۵ فهرس��ت 
بزرگترین تولیدکنندگان فولاد خام جهان در سال 
گذشته میلادی قرار گرفت، نسبت به سال ۲۰۱۶ 
میلادی که رتبه ۲۰ را داش��ت، رشد چشمگیری 
را تجرب��ه کرد. این ش��رکت همچنی��ن رقم تولید 
خ��ود را از ۱۵/۴۸ میلی��ون ت��ن در س��ال ۲۰۱۶ 
 به ۲۰/۱۵ میلیون تن در س��ال گذش��ته افزایش

 داد. 
»مانشان اس��تیل« با ۱۹/۷۱ میلی��ون تن تولید 
ش��انزدهمین تولیدکننده بزرگ فولاد خام جهان 
در سال گذش��ته میلادی بود. جایگاه این شرکت 

نس��بت ب��ه س��ال ۲۰۱۶ می��لادی دو گام اف��ت 
داشت. مانش��ان در آن سال با ۱۸/۶۳ میلیون تن 

چهاردهمین تولیدکننده جهان بود. 
ش��رکت »ناوولیپِس��ک اس��تیل« در روسیه در 
س��ال گذش��ته هفدهمی��ن و در س��ال ۲۰۱۶، 
ش��انزدهمین تولیدکننده بزرگ فولاد خام جهان 
ب��ود و حج��م تولی��د آن از ۱۶/۶۴ میلیون تن در 
س��ال ۲۰۱۶ به ۱۷/۰۸ در س��ال ۲۰۱۷ میلادی 
رش��د کرد.  هجدهمین تولیدکنن��ده بزرگ فولاد 
خام جهان در دو س��ال یادشده، ش��رکت برزیلی 
»گِردای اس. ایِ« بود که رقم تولید آن در سال های 
۲۰۱۷ و ۲۰۱۶ می��لادی به ترتی��ب به ۱۶/۵۰ و 
۱۵/۹۵ میلیون تن رس��ید.  »جِی اسِ دبلیو استیل 
لیمیتِد« نام ش��رکت هندی اس��ت ک��ه با ۱۶/۰۶ 
میلیون تن تولید در س��ال گذش��ته میلادی، رتبه 
۱۹ و ب��ا ۱۴/۹۱ میلیون تن تولید، رتبه ۲۱ را در 
س��ال ۲۰۱۶ میلادی داشت.  و در نهایت رتبه ۲۰ 
این جدول و جایگاه، پیش از ایمیدرو به ش��رکت 
چینی »بنِکسی اس��تیل« اختصاص دارد. رتبه این 
ش��رکت در سال ۲۰۱۶میلادی، ۲۲ و حجم تولید 
آن در سال های ۲۰۱۷ و ۲۰۱۶ میلادی به ترتیب 

۱۵/۷۷ و ۱۴/۴۰ میلیون تن بود. 
در ادامه، اسامی ش��ماری از شرکت هایی که در 
سال گذشته میلادی بیشترین فولاد خام جهان را 

تولید کردند، فهرست می شود. 

شرکت هایی که در سال گذشته میلادی بیش از 3 میلیون تن فولاد خام تولید کردند

حجم تولید در سال 2017 میلادی در واحد میلیون تنحجم تولید در سال 2016 میلادی در واحد میلیون تنکشورنام شرکت
رتبه در 
سال 2016

رتبه در 
سال 2017

عضویت در انجمن جهانی فولاد

هست۹۵/۴۵۹۷/۰۳۱۱لوکزامبورگآرسلور میتال
هست۶۳/۸۱۶۵/۳۹۲۲چینگروه چاینا بائو

هست۴۴/۶۵۴۷/۶۳۴۳ژاپننیپون استیل انَدسومیتومومِتال
هست۴۶/۱۸۴۵/۵۶۳۴چینگروه اچ بی آی اسِ

هست۴۱/۸۰۴۲/۱۹۵۵کره جنوبیپوسکو
نیست۳۳/۲۵۳۸/۳۵۶۶چینگروه شاگانگ
هست۳۳/۱۹۳۳/۷۶۷۷چینگروه آن اسِتیل

هست۳۰/۲۹۳۰/۱۵۸۸ژاپنشرکت جی اف ای استیل
هست۱۶/۸۰۲۷/۶۳۹۹چینگروه شوگانگ
هست۲۴/۴۹۲۵/۱۱۱۰۱۰هندگروه تاتااستیل
هست۲۱/۹۶۲۴/۳۹۱۲۱۱امریکاشرکت ناکور

نیست۲۳/۰۲۲۱/۶۸۱۱۱۲چینگروه شاندوگ استیل
هست۱۹/۸۶۲۱/۲۳۱۳۱۳کره جنوبیشرکت هیوندای استیل

نیست۱۶/۴۵۲۰/۲۶۱۷۱۴چینگروه جیان لانگ
نیست۱۵/۴۸۲۰/۱۵۲۰۱۵چینگروه والین

هست۱۸/۶۳۱۹/۷۱۱۴۱۶چینمانشان استیل
هست۱۶/۶۴۱۷/۰۸۱۶۱۷روسیهناوولیپِسک استیل

هست۱۵/۹۵۱۶/۵۰۱۸۱۸برزیلگِردای اس.ایِ
هست۱۴/۹۱۱۶/۰۶۲۱۱۹هندجِی اسِ دبلیو استیل لیمیتِد

نیست۱۴/۴۰۱۵/۷۷۲۲۲۰چینبنِکسی استیل
هست۱۴/۰۲۱۵/۶۰۲۵۲۱ایرانایمیدرو

هست۱۵/۵۲۱۵/۳۳۱۹۲۲چینشرکت فولاد چین
نیست۱۳/۶۸۱۵/۱۱۲۷۲۳چینفانگدااستیل
نیست۱۳/۸۶۱۴/۹۸۲۶۲۴چینریژائو استیل

هست۱۴/۳۸۱۴/۸۰۲۳۲۵هنداستیل آتوریتی آو ایندیا لیمیتِد )سِیل(
هست۱۴/۲۲۱۴/۴۳۲۴۲۶امریکاشرکت فولاد امریکا

هست۱۲/۳۰۱۴/۲۰۳۰۲۷چینبائوتواستیل
هست۱۳/۵۳۱۴/۰۳۲۸۲۸روسیهاوِراز

هست۱۷/۲۴۱۳/۲۲۱۵۲۹آلمانتیسِن کروپ
مَگنیتوگورسک آیرِن اند استیل وُرکز 

)ام ام کِی(
هست۱۲/۵۴۱۲/۸۶۲۹۳۰روسیه

نیست۱۱/۰۵۱۲/۳۰۳۲۳۱چینلیوژو استیل
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صادرات گاز به عمان، 
صنعت فولاد کشور را 

تهدید می کند

یکی از مش��کلات کشور ما، نبود هماهنگی لازم 
میان بخش های مختلف و توجه نکردن به اولویت ها 
در برنامه ریزی های اقتصادی است که نمونه بارز آن 
را در تصمیم برای صادرات گاز به عمان می بینیم.

به گ��زارش خبرگزاری تس��نیم، کیوان جعفری 
طهرانی کارش��ناس حوزه معدن و فولاد با اشاره به 
س��هم مش��خص ایران در بازار محصولات معدن و 
صنایع معدنی و ش��رایط جدید حاصل از بازگشت 
تحریم ها گفت: در این ش��رایط سایر رقیبان دست 
روی دس��ت نخواهند گذاش��ت و بی��کار نخواهند 
ماند. بر این اس��اس، از دس��ت رفتن سهم ایران در 

بازارهای صادراتی، موضوعی جدی است.
جعف��ری طهرانی افزود: هرچند فارغ از مس��ئله 
تحریم ها، صادرات ۱۵ تا ۲۰ میلیون تنی فولاد در 
افق ۱۴۰۴)سال ۲۰۲۵ میلادی( را در برنامه داریم 
اما نباید فراموش کنیم کش��ورهای آس��یای غربی 
به ویژه هندوس��تان و کشورهای خاورمیانه و شمال 
افریقا به ویژه شیخ نشین های خلیج فارس، طرح های 
جامع ف��ولاد و آلومینیوم را در برنامه دارند و نباید 

از آنها غافل شد.
وی اضاف��ه ک��رد: ابرپ��روژه طرح جام��ع فولاد 
هندوستان با تولید ۲۲۰ میلیون تن در افق ۲۰۲۵ 
و ۳۰۰ میلیون ت��ن در افق ۲۰۳۱ میلادی)۱۴۱۰ 
خورش��یدی(، طرح جامع ف��ولاد ۱۵ میلیون تنی 
خورش��یدی(   ۱۴۰۹(۲۰۳۰ اف��ق  در  عربس��تان 
که ب��ا بازنگری در آن به ۲۰ میلی��ون تن افزایش 
می یابد، طرح جامع فولاد قطر هرچند عدد آن قابل 
توجه نیس��ت، فعالیت بحرین در طرح جامع تولید 
آلومینیوم، فعالیت مص��ر در طرح جامع فولاد ۱۵ 
میلی��ون تنی، برنامه های ام��ارات متحده عربی در 
تولید فولاد و همچنین طرح توسعه تولید آلومینیوم 
این کشور از ۱/۵ میلیون تن فعلی به ۶ میلیون تن 
در اف��ق ۲۰۲۵ میلادی)۱۴۰۴ خورش��یدی( برای 
تبدیل این کش��ور به بزرگترین تولیدکننده شمش 
آلومینیوم جهان و همچنی��ن طرح جامع فولاد از 
سوی سلطان نش��ین عمان، از جمله این طرح ها و 
پروژه هاست که هر یک رقیبی برای صنعت فولاد و 

آلومینیوم کشور به شمار می آیند.
این اس��تاد دانش��گاه با اش��اره ب��ه علاقه مندی 
ش��رکت های خارجی برای سرمایه گذاری در بخش 
فولاد عم��ان، معضل بزرگ پیش��برد این هدف را 
برخوردار نبودن از گاز طبیعی برشمرد و گفت: این 
کشور با طرح انتقال خط لوله گاز از ایران در عمق 
ی��ک کیلومتری زیر دریا به بن��در صحار، به دنبال 

تحقق هدف یاد شده است.
جعفری طهرانی افزود: ایران در این طرح به دنبال 
درآمدزایی به وس��یله فروش گاز است اما فراموش 
نکنیم که این پروژه همچون »شمشیر دولبه« عمل 
خواه��د کرد زیرا به محض دس��تیابی عمان به گاز 
طبیع��ی، می تواند به توس��عه کارخانه های فولادی 
خ��ود پرداخته و برنامه تولید ۲۶ میلیون تن فولاد 

در افق ۲۰۳۰ میلادی را عملی کند.
وی تصری��ح کرد: نداش��تن اف��ق تصمیم گیری 
مناس��ب برای بکارگیری راه حل یک مسئله و اخذ 
تصمیم ه��ای مقطعی، یکی از ضعف های اساس��ی 
تصمیم سازی در کشورمان است که در این زمینه، 
صادرات گاز به عمان مشابه وضع عوارض صادراتی 
ب��ر مواد معدنی خام، با از دس��ت رفت��ن بازارهای 
صادراتی صنایع بالا دس��تی معدنی و فولادس��ازان 

کشورمان همراه خواهد شد.
این کارشناس حوزه معدن و فولاد گفت: با توجه 
به مس��ائل یاد شده، به نظر می رسد صادرات ۱۰ تا 
۱۱ میلی��ون تنی فولاد در اف��ق ۱۴۰۴ به واقعیت 

نزدیک تر باشد.
گفتنی اس��ت خط لوله انتقال گاز ایران به عمان 
ه��ر چند به ظاهر برای دسترس��ی ای��ران به بازار 
LNG طراحی شده است و هدف این طرح، عرضه 
روزانه ۴۳ میلیون متر مکعب گاز ایران به عمان به 
وسیله خط لوله برای مدت ۱۵ سال است اما هدف 
جانبی آن، تامین گاز مورد نیاز صنایع فولادسازی 
و حتی آلومینیوم س��ازی)در آینده( در منطقه آزاد 

صحار است.
پ��روژه انتق��ال گاز ایران به عم��ان در دو بخش 
خشکی در خاک ایران)ایس��تگاه های تقویت فشار 
و اندازه گیری( و خاک عمان)تسهیلات و تجهیزات 
دریافت کننده گاز( و یک بخش دریایی)خط لوله ای 
ب��ه طول حدود ۲۰۰ کیلومتر و به قطر ۵۶ اینچ در 

عمق آب ۱۳۴۰ متری( تعریف شده است.
 محل خ��روج این خط لوله از ای��ران در منطقه 
س��احلی کوه مبارک و ورود آن ب��ه عمان در بندر 

صحار است. 

خبر

گزارش تصویری 

??????

استخراج قلع در اندونزی 
منبع: گاردین 

سال انتشار: 1391 خورشیدی )2012 میلادی(

گزارش تصویری 

 بزرگترین باتری لیتیوم یون جهان  را می سازد

 باتری ه��ای لیتیوم ی��ون که م��اده معدنی لیتی��وم، عنصر اصلی 
سازنده آنها به شمار می آید، یک خانواده از باتری های شارژی هستند 
که در وقت تخلیه، یون های لیتیوم از الکترود منفی به سمت الکترود 

مثبت و در هنگام شارژ شدن وارونه حرکت می کنند. 
ب��ه گزارش صمت، ای��ن باتری ها در س��اخت اب��زار های تکِ مانند 
گوش��ی های تلفن همراه، لپ تاپ، تبلت، خودروهای برقی و ابزاری از 
این دس��ت کارآیی دارند و از آنجا که تولید و اس��تفاده از این ابزار رو 
به توس��عه است، اس��تفاده از باتری های لیتیوم یون در آنها نشانه نیاز 
روزافزون بازار آینده به لیتیوم اس��ت. ع��لاوه بر ابزار های تکِ، صنعت 
انرژی های تجدیدپذیر نیز برای توس��عه، نیاز به باتری های لیتیوم یون 
دارد. در همین راس��تا بی بی سی انگلیس��ی، خبر از ساخت بزرگترین 
باتری لیتیوم یون جهان می دهد و بر همین اس��اس ش��رکت کانادایی 
خودروس��از تسِ��لا به دنبال س��اخت بزرگترین بات��ری لیتیوم یون در 
استرالیاست و الون ماس��ک، میلیاردر ۴۶ ساله کانادایی امریکایی که 
رییس این ش��رکت است با نیوئن، ش��رکت برق فرانسه وارد مشارکت 
ش��ده تا بزرگترین باتری لیتیوم یون را برای ذخیره انرژی تجدیدپذیر 

در استرالیای جنوبی بسازد.
این مگاپروژه دربردارنده یک باتری ۱۲۹ مگاواتی اس��ت که در یک 
مزرعه بادی مس��تقر ش��ده و انتظار می رود بتواند برق را در سراس��ر 
جنوب اس��ترالیا با ثب��ات و کیفیت بهتری عرضه کن��د. این ایالت به 
تازگی از قطعی  برق متاثر ش��ده ک��ه برآمده از بادها و توفان های گرم 
منطق��ه اس��ت. در بدترین مورد، در اثر توفان در س��ال گذش��ته یک 
خاموش��ی ۸س��اعته اتفاق افتاد که به مدت ۲ هفته به صنایع کش��ور 
آسیب رساند و باعث نارضایتی عمومی شد. جِی ویتِریل، نخست وزیر 
این ایالت اس��ترالیا نیز چندی پیش، از قطعیت این قرارداد خبر داد و 
آن را جزئی مهم و کلیدی از طرح ۵۵۰ میلیون دلاری دولت در زمینه 
توسعه انرژی عنوان کرد. تسِلا بر این باور است که می تواند مشکلات 
اس��ترالیای جنوبی در زمینه انرژی را حل کند. این ادعایی اس��ت که 
»ماس��ک« ۳ ماه پیش در پس��تی در توییتر منتشر کرد. وی می گوید 
ای��ن پروژه برای او بیش از ۵۰ میلیون دلار هزینه دارد و باید تا ۱۰۰ 
روز آینده به انجام برس��د. این باتری ۳ برابر قدرتمندتر از انواع مشابه 

کنونی آن است.
براس��اس برنامه ریزی های انجام ش��ده، این پروژه باید تا پایان سال 
جاری میلادی )اواسط دی امس��ال( این توانایی را داشته باشد که به 
۳۰۰ هزار ساختمان مسکونی برق رسانی کند. همچنین انتظار می رود 
در جریان فاز ساخت وس��از آن برای افراد محلی، فرصت های ش��غلی 
ایجاد شود، هر چند پس از پایان ساخت وساز از آنجایی که این شبکه 
به طور خودکار طراحی ش��ده، چندان اشتغالزا نیست. در همین راستا 
گفتنی است تسلا به راحتی یک مزرعه باتری در مقیاس شبکه ۸۰۰ 
مگاوات س��اعتی را در کالیفرنیای جنوبی تکمیل کرد که این پروژه را 
در ۹۰ روز به انجام رس��اند و ب��ه طور تقریبی ۱۰۰ میلیون دلار برای 

آن هزینه کرد.
ماده لیتیوم که در س��اخت باتری ه��ای لیتیوم یون کاربرد دارد، فلز 
قلیایی نقره ای سفید و نرمی است که در شرایط استاندارد دما و فشار، 
سبک ترین فلز و کم چگالی ترین عنصر جامد به شمار می آید و مانند 
دیگر فلزهای قلیایی، بس��یار واکنش پذیر و آتشگیر است که به دلیل 
واکنش پذیری بالا هرگز نمی توان آن را به شکل عنصر آزاد در طبیعت 
پیدا کرد و همواره در بخشی از یک ترکیب شیمیایی که بیشتر یونی 
است، یافت می شود. لیتیوم در چند مورد از کانی های پگماتیتی یافت 
می ش��ود اما از آنجا که قابلیت حل ش��دن در آب دارد، به صورت یون 
در آب اقیانوس ه��ا و به ش��کل نمک در آب ها و رس دیده می ش��ود. 
در رویک��رد تجاری، لیتیوم را از برق کاف��ت آمیخته ای از لیتیوم کلرید 
و پتاس��یم کلرید به دست می آورند. علاوه بر س��اخت باتری، لیتیوم و 
ترکیب ه��ای آن کاربرده��ای دیگری دارند و از جمله آن س��اخت در 
شیشه و سرامیک پایدار در برابر گرما و آلیاژهای با مقاومت بالا نسبت 
به وزن است که در فضاپیماها کاربرد دارد. این ماده معدنی همچنین 
نیروی کششی بسیاری دارد و به دلیل وزن کم، گزینه بسیار مناسبی 
برای باتری های کم وزن و پرانرژی ش��مرده می ش��ود. لیتیوم همراه با 
سرب، آلیاژی را تولید می کند که در ساختن بلبرینگ چرخ های قطار 

به کار گرفته می شود و در صنایع داروسازی نیز به کار می آید. 

تسلا
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وقتی مس از الماس 
سخت تر می شود

ترکیب مس با سایر فلزات، به ساخت آلیاژهایی 
می انجام��د که برخ��ی از آنه��ا دارای ویژگی های 

منحصربه فردی هستند. 
مس بریلیوم یکی از این آلیاژهاس��ت که سختی 
و رس��انایی اش، آن را به فلزی بی نظیر تبدیل کرده 

است.
به گ��زارش عص��ر مس آنلای��ن، م��س بریلیوم 
ترکیبی منحصربه فرد از قدرت، س��ختی و مقاومت 

در برابر خوردگی است.
 یکی از ویژگی های مهم این آلیاژ این اس��ت که 
م��س بریلیوم را می توان با یک فرآیند س��اده گرم 
ک��ردن، نرم و با یک فرآیند س��رد کردن، به فلزی 

سخت تبدیل کرد. 
آلیاژهای مس بریلیوم س��خت ترین و قوی ترین 
آلیاژه��ای م��س هس��تند و می توانند ت��ا ۱۴۰۰ 
مگاپاس��کال فش��ار را تحم��ل کنن��د. از این نظر 
آلیاژه��ای مس بریلیوم با آلیاژهای فولاد با کیفیت 

بسیار بالا شباهت دارند.
با این حال مس بریلیوم دارای ویژگی هایی است 
که آن را نس��بت ب��ه فولاد نیز برتری می بخش��د. 
مهم تری��ن مزیت ه��ای م��س بریلیوم نس��بت به 
فولاد، ش��امل مقاومت بیش��تر در برابر خوردگی، 
قدرت رس��انایی الکتریکی و حرارتی بالا و مقاومت 
کششی است و به همین دلیل از مس بریلیوم برای 
س��اخت فنره��ا، کابل های فنری و دیگ��ر مواردی 
ک��ه نیاز اس��ت محصول صنعتی تح��ت تنش ها و 
 کرنش های مکرر دچار تغییر شکل نشود، استفاده 

می شود. 
مس بریلیوم همچنین فلز بس��یار مناس��بی در 
صنایع ریخته گری اس��ت. به ط��ور کلی، آلیاژهای 
ح��اوی ۱/۷ ت��ا ۱/۹ درصد بریلی��وم چنانچه برای 
دو س��اعت در محدوده دم��ای ۳۱۵ تا ۳۵۰ درجه 
سانتی گراد قرار گیرند، ویژگی ایده آلی برای بیشتر 

مقاصد تجاری پیدا می کنند.
 از س��وی دیگر بریلیوم جرق��ه نمی زند؛ بنابراین 
پیچ گوش��تی، آچ��ار، انبردس��ت، چاق��و و دیگ��ر 
ابزارآلات س��اخته ش��ده با مس بریلی��وم به دلیل 
وج��ود همین ویژگی ضد جرق��ه بودن در صنایعی 
 ک��ه خط��ر انفج��ار در آن زیاد اس��ت، اس��تفاده 

می شود.
به طور کلی کاربرده��ای مس بریلیوم را می توان 
در چ۴حوزه تقسیم بندی کرد؛ فنر و سایر تجهیزات 
حس��اس به فش��ار و تنش، قالب های ریخته گری، 
الکترودهای جوشکاری و ابزارهای ضدجرقه. در هر 
کدام از این تجهیزات، میزان خاصی از مس بریلیوم 
اس��تفاده می شود که بس��ته به کاربرد آن از ۱/۵ تا 

۳ درصد است.
 بریلی��وم با کبالت و نیکل نی��ز می تواند ترکیب 
ش��ود و آلیاژهای دیگری را بسازد اما مس بریلیوم 
یکی از محکم ترین و ایده آل ترین آلیاژهای صنعتی 

است.
م��س بریلی��وم در کن��ار ویژگ��ی منحصربه فرد 
خود، بیش��تر ویژگی های مس خال��ص را نیز دارد. 
به همی��ن دلیل آلیاژهای بریلی��وم مس، یک لایه 
اکس��ید محافظ روی س��طح خ��ود دارن��د که در 
 برابر اکسیداس��یون و زنگ زدگ��ی از آنها مقاومت 

می کند. 
ب��ا این حال می ت��وان مس بریلی��وم را به راحتی 
در معرض بیش��تر مایعات آلی، ازجمله محصولات 
نفتی، روغن های تصفیه ش��ده و حلال های صنعتی 

قرار داد.

تلاش برای افزایش طول 
عمر معدن بیشا

شرکت کانادایی نوسن در تلاش است طول عمر 
معدن مس و روی بیشا در اریتره را تا سال ۱۴۰۱ 

خورشیدی)۲۰۲۲ میلادی( افزایش دهد.
به گزارش مس پرس، طرح توسعه معدن یادشده 
و تبدی��ل آن به معدن روباز که به وس��یله جریان 
نقدی این عملیات، تامین مالی خواهد شود موجب 
افزایش تولید ۳/۳ میلیون تنی سنگ معدن با عیار 
ب��الا و تولید درمجموع ۴۷۰ میلی��ون پوند)حدود 
۲۱۳ هزار ت��ن( روی و ۵۲ میلیون پوند)حدود۲۳ 

هزار و ۶۰۰ تن( مس خواهد شد.
پیتر کوکیلس��کی، مدیرعامل این شرکت در این 
باره گفت: طرح توس��عه یادش��ده به کمک آخرین 
پیش��رفت های متالورژی در این مع��دن و با توجه 
 به قیمت ه��ای مطلوب روی و م��س انجام خواهد

 شد. 
وی همچنین اعلام ک��رد: دوره طولانی تر تولید، 
زمان بیشتری برای ارزیابی ذخایر زیرزمینی معادن 
آشِلی و هارِنا فراهم می کند. در ماه اوت)نیمه مرداد 
تا نیمه شهریور( سال گذشته، شرکت نوسن پس از 
بررسی برنامه های توسعه ای، طول عمر این معدن 
را از س��ال ۱۴۰۴ خورش��یدی)۲۰۲۵ میلادی( به 
اواسط س��ال ۱۴۰۰ خورش��یدی)۲۰۲۱ میلادی( 

کاهش داد. 
ش��رکت دولتی مع��ادن ملی اریت��ره، مالک ۴۰ 

درصد سهام معدن بیشا است.

خبر 

از سوی موسسه یونیدرو

دوره آموزشی »اصول تجارت بین المللی مواد معدنی« برگزار می شود
 ثم�ن رحیمی راد: موسس��ه یونی��درو، دوره 
آموزش��ی اصول تجارت بین الملل��ی مواد معدنی را 
برگزار می کند. در همین زمینه، روز چهارشنبه ۳۰ 
خرداد نشس��تی در محل این موسسه در دانشکده 
متالوژی دانشگاه تهران برگزار شد و ابعاد گوناگون 
این دوره مورد بررس��ی قرار گرفت. این نشس��ت با 
حضور کیوان جعفری طهران��ی مدرس دوره، امید 
اصغری عضو هیات علمی دانشکده مهندسی معدن 
دانش��گاه تهران، کوروش ش��عبانی مدی��ر آموزش 
س��ازمان نظام مهندس��ی مع��دن اس��تان تهران و 
همچنین مهشید فروهی به عنوان نماینده یونیدرو 
برگزار ش��د و حاضران، اقتضائات برگزاری این دوره 

را از دیدگاه خود مطرح کردند. 
راهکاری برای پر کردن خلأ کسـب و  �

کار 
به گ��زارش صمت، فروهی در ابتدای س��خنرانی 
خود در این نشس��ت ب��ه معرف��ی دوره پرداخت و 
گف��ت: با توجه به چالش هایی که در حوزه کس��ب 
و کار و ب��ازار معادن و صنایع معدن��ی وجود دارد، 
دوس��تان متخصص، این خلا و آس��یب های برآمده 
از آن را تش��خیص داده و به این نتیجه رسیدند که 
یکی از ابزار کمرنگ کردن این آس��یب ها، برگزاری 
دوره هایی هدفمند اس��ت. در همین راستا از اوایل 
سال جاری، گروهی در یونیدرو با همین چشم انداز 

تشکیل شد.
وی افزود: نخس��تین دوره یونیدرو، اصول تجارت 
بین المللی مواد معدنی نام گرفت که از ۲۵ تیر سال 
جاری به مدت ۶ هفته در ۵۴ س��اعت در ساختمان 
یونیدرو در دانشکده متالوژی پردیس دانشکده فنی 
دانش��گاه تهران آغاز می شود و تا پایان مرداد ادامه 
دارد. این دوره، روزهای سه ش��نبه به صورت نیمی 
از روز و روزهای چهارش��نبه ب��ه صورت تمام وقت 

برگزار می شود. 
ظرفی��ت آن نیز بین ۵۰ تا ۶۰ نفر اس��ت و برای 
دانش��جویان داوطلب ش��رکت در این دوره تخفیف 

۲۰ درصدی در نظر گرفته ایم.

نماینده یونیدرو در بخش��ی دیگر از سخنان خود 
اظه��ار کرد: دکتر کیوان جعف��ری طهرانی با توجه 
ب��ه تجربه کاری و آگاهی در ای��ن زمینه، به عنوان 
اس��تاد نخستین دوره انتخاب شدند. ایشان پیشینه 
س��خنرانی و تدریس در همین زمینه را در مجامع 
گوناگون بین المللی داش��ته اند. س��رفصل های دوره 
نیز حاصل مطالعه تطبیقی اس��ت که گروه داش��ته 
و سعی ما این بوده که سرفصل ها را در تراز جهانی 

آماده کنیم. 
فروه��ی همچنین درباره رس��الت یونیدرو گفت: 
رس��الت یونیدرو، ارتباط دانش��گاه و صنعت است و 
هدف ما از برگزاری چنین دوره هایی این اس��ت که 
دانشجویان آگاه به علم مهندسی معدن و صنایع و 
علوم مرتبط و همچنین رشته های مرتبط با کسب 
و کار را به بازار بین المللی مواد معدنی سوق دهیم. 
این در حالی اس��ت که گاه می بینیم دانش��جویان 
دارای رتبه های برتر دانش��گاهی در سطح تکمیلی 
نیز سازمان های مرتبط با رشته تحصیلی خود را به 

خوبی نمی شناسند. 
ضعف هـای  � جبـران  بـرای  فرصتـی 

دانشگاه
اصغری نیز در جریان س��خنرانی خود اظهار کرد: 
در س��رفصل هایی که در همه جای جهان در رشته 
مهندس��ی معدن تعریف ش��ده، اصول مهندسی به 
عنوان هدف معرفی ش��ده اس��ت و این سرفصل ها 
که در سراس��ر جهان اش��تراکات زی��ادی دارند، در 
ایران هم برگزار می ش��وند ام��ا نیازهای دیگری هم 
وج��ود دارد که در حوزه مهندس��ی مع��دن باید به 
آن پرداخته ش��ود و س��رفصل های دانشگاهی، آنها 
را پوش��ش نمی دهند؛ همانند مباحث تخصصی که 
در زمینه مدیریت و بازرگانی وجود دارد. همچنین 
با وجود توانایی های فارغ التحصیلان رشته معدن و 
ظرفیت ه��ای موجود برای اش��تغال آنها در جامعه، 
آنها نمی توانند س��همی در اش��تغال در بازار داخل 

داشته باشند.
 نی��ازی ک��ه در صنع��ت مع��دن وج��ود دارد و 

همچنین خلأ اشتغال برای فارغ التحصیلان، مبنای 
تمرکز بر حوزه های جدیدی شد که فارغ التحصیلان 
مهندس��ی معدن را به س��مت رفع نیاز بخش های 

صنعت، بازرگانی و مدیریت هدایت می کند. 
وی تج��ارت بین الملل را ظرفیتی ناش��ناخته در 
شرایط فعلی معدنکاری کشور معرفی کرد و افزود: 
به این ظرفیت به طور حرفه ای پرداخته نشده و این 
اتفاق همه ما را بر آن داشت تا دوره ای برگزار کنیم 
که حلق��ه اتصالی بین دانش��جویان معدن و بخش 

تجارت مواد معدنی شود. 
اس��تادیار دانشکده معدن دانش��گاه تهران اظهار 
امیدواری کرد این دوره تا یک س��ال آینده، منتهی 
به مجموعه دوره هایی در زمینه های مختلف معدنی 
ش��ود و ادامه داد: کس��انی ک��ه بتوانند محصولات 
معدنی ما را با علم کافی به شرایط فاینانس، بیمه و 
ش��یپینگ، با موفقیت به خارج از کشور صادر کنند 
در اصل باعث ارتقای بخش های اکتشاف، استخراج 

و تولید مواد معدنی می شوند.
 دانشگاه تهران نیز به عنوان قدیمی ترین دانشگاه 
ایران با برداش��تن این گام نش��ان می دهد ظرفیت 
حل چالش های جامعه را دارد و رس��الت دانشگاه را 
تنها اجرای س��رفصل های دیکته شده وزارت علوم 

نمی داند. 
لزوم بقا در بازار جهانی مواد معدنی  �

جعفری طهرانی، سخنان خود را با مفهوم جنگ 
تجاری آغاز کرد و گف��ت: بنیان گذار جنگ تجاری 
که اکنون بر جهان حاکم است، امریکا بوده و هست 
و ای��ن جنگ را با اعم��ال تحریم ها علیه ایران، کره 
ش��مالی و کوبا اعم��ال کرده اس��ت. در یک جنگ 
تجاری، دانش کارگشاس��ت ن��ه رویارویی فیزیکی. 
کسی که دانش تحلیل بازار را داشته باشد می تواند 
در تجارت بین الملل موفق عمل کند. ما باید دانش 
تجارت جهانی را با ش��رایط کش��ور انطباق دهیم و 
این کار با تحلیل داده ها امکان پذیر اس��ت، نه فقط 
ترجمه آنها. در واقع در استراتژی هایی که در بخش 
معدن کشور داریم باید بازخورد بازار را ارزیابی کرده 

و نتیجه را بر استراتژی اعمال کنیم. 
او در بخش��ی دیگر از س��خنان خود گفت: رهبر 
معظم انقلاب هم فرمودند که باید معدن را جایگزین 
نف��ت کنیم. به نظر من نیز این هدف بزرگی اس��ت 
که رسیدن به آن نیاز به مقدمات زیادی دارد و باید 

روزی برای آن گام برداشت. 
این استاد دانشگاه که وظیفه تدریس دوره را نیز 
بر عهده دارد، اضافه کرد: هدف این دوره این اس��ت 
که آموزه های مشابه را که در سایر کشورهای جهان 
ارائه می ش��ود، بومی کرده و با استراتژی های داخل 
کش��ور منطبق کنیم و به دانش پذیر ارائه دهیم. در 
واق��ع بازخورد آنچه در ب��ازار جهانی رخ می دهد را 
ارائ��ه کرده و این بینش را ب��ه دانش پذیر می دهیم 
ک��ه به این جنگ تجاری که جهان با آن دس��ت به 
گریبان است، کمک کند تا کشور از شرایط کنونی، 

موفق بیرون بیاید. 
وی زمان معرفی س��رفصل ها را آغ��از دوره اعلام 
کرد و افزود: در چنین دوره هایی حتی لازم اس��ت 
آس��یب های برآمده از تحریم ها را شناسایی کنیم، 
ب��ا توجه به اینکه معدن و صنای��ع معدنی ارزآوری 
زیادی برای کش��ور دارد و ۲۵ س��ال یعنی از زمان 
ریاس��ت جمهوری آیت الله رفس��نجانی از صادرات 
مواد معدنی درآمد داش��ته ایم. اکن��ون نیز ارزآوری 
س��الانه حاصل از صادرات فولاد به ۱۰ میلیارد دلار 
و ارزآوری حاصل از مواد معدنی کشور به بیش از ۵ 

میلیارد دلار در سال می رسد. 
جعفری طهران��ی در ادامه، به حفظ حضور ایران 
در ب��ازار تاکید ک��رد و در این باره گف��ت: با فراز و 
نش��یب هایی که در چند سال گذش��ته پیش آمد، 
نتوانستیم خود را با شرایط رقابتی بازار وفق دهیم و 
آنچه من در ابتدای هر چیز به آن اعتقاد دارم، اصل 
حفظ حضور در بازار است که درباره ایران، تحریم ها 
می تواند مانع این امر ش��ود. در آسیب شناس��ی که 
ما انجام می دهیم می توانی��م راه های حفظ بقا را با 
توجه به حجم و گوناگونی مواد معدنی که در اختیار 

داریم، بررسی کنیم. 

او همچنی��ن از پش��تیبانی دانش پذی��ران پس از 
پایان دوره خبر داد و گفت: افرادی که در این دوره 
و دوره های پس از آن حاضر خواهند شد می توانند 
پس از پایان دوره، ارتباط خود را با استاد و یونیدرو 
حف��ظ کنند چون برای ما نتیجه بخش��ی این دوره 

مهم است. 
جامعـه هـدف علاقه منـدان بـه حرفه  �

تجارت مواد معدنی هستند 
ش��عبانی نیز در س��خنان خود، مبح��ث آموزش 
اصول تج��ارت بین الملل��ی مواد معدنی را بس��یار 
مبسوط دانس��ت و عنوان کرد: این مبحث می تواند 
در حد یک دوره کارشناس��ی ارشد یا دوره ای مانند 

ام بی ای مواد معدنی گسترش یابد. 
هر چند در زمینه تجارت مواد معدنی، نمونه های 
گوناگونی همچون ش��ناخت م��واد معدنی، جایگاه 
زمین شناس��ی مواد معدنی، موقعیت مکانی و اینکه 
ک��دام یک از م��واد معدنی ای��ران اولویت صادرات 
دارن��د، کش��ورهای ه��دف کدامن��د و... را باید در 
نظ��ر گرفت. مع��دن و صنایع معدن��ی، بخش هایی 
ارزآور ب��رای کش��ور به ش��مار می آین��د و برخلاف 
 نف��ت، کمت��ر تح��ت تاثیر مس��ائل سیاس��ی قرار 

می گیرند. 
مدیر آموزش سازمان نظام مهندسی معدن استان 
تهران افزود: جامعه هدف این دوره، تنها دانشجویان 
نیس��تند و هم��ه کارشناس��ان و علاقه من��دان به 
حرفه تجارت م��واد معدن��ی را دربرمی گیرد، البته 
شرکت کننده باید اطلاعات پایه درباره معدن و امور 
مربوط به آن داش��ته باش��د، هر چند دانشجویان و 
فراهم آوردن بستر اشتغالزایی برای آنها بی شک در 

اولویت است.
 ای��ن دوره می تواند به ایجاد جریانی بینجامد که 
بازرگان��ی مواد معدنی را به بط��ن جامعه وارد کند. 

بازار ما این حرفه را آن طور که باید نمی شناسد. 
علاقه من��دان می توانن��د اطلاعات بیش��تر درباره 
آدرس ب��ه  یونی��درو  از وب س��ایت  را  دوره   ای��ن 

 http://unidro.ut.ac.ir/ به دست آورند. 
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بهرام شکوری
عضو هیات رییسه خانه معدن ایران

 ۲ راه پیش رو در 
شرایط فعلی

دادگاه شیکاگو پرونده 
تاجر ایرانی را بار دیگر به 

جریان انداخت

تحلیل بانک جهانی این اس��ت که از هر ۵ ش��غلی 
که در س��ال ۲۰۱۷ میلادی ایجاد شده است ۴ شغل 
مرب��وط ب��ه اس ام ای ها در اروپاس��ت. ب��ه طور عمده 
توسعه و پیشرفت اروپا در سایه اس ام ای ها بوده است 
البته داس��تان اس ام ای های اروپا با م��ا فرق می کند. 
اس ام ای ها در اروپا مانند قله ای اس��ت که دامنه دارد، 
تعداد زیادی از کمپانی های کوچک در راستای تامین 
قطع��ات مورد نیاز آنها ایجاد ش��ده اس��ت و هدف دار 
هس��تند اما اس ام ای ها  در ایران خوشه ای نیستند تا 

بتوانند به یک شرکت بزرگ سرویس بدهند. 
از طرف دیگر این ش��رکت های بزرگ هس��تند که 
ارتب��اط مالی، بانکی و س��هامداری ب��ا امریکا دارند و 
امریکا به طور غیررس��می می تواند این ش��رکت ها را 
تهدید کند که اگر با ایران مراوده داش��ته باشند باید 
سهم همکاری ش��ان را با امریکا کم  کنند. کوچکترها 
این مش��کلات را ندارند زیرا این ش��رکت ها مس��تقل 
هس��تند، در نتیجه می توانیم با شرکت های کوچک، 
متوسط و مستقل ارتباط داشته باشیم چنانکه تاکنون 

هم این رابطه را داشته ایم. 
ما می توانیم برای تامین تجهیزات کارخانه، به طور 
مثل پمپ را از یک شرکت و موتور را از شرکت دیگر 
بگیریم، اینجا اسمبل کنیم و کارخانه را اینجا بسازیم، 
در نتیج��ه این بخش خیلی ب��ا تحریم ها ارتباط پیدا 
نمی کند. شاید ناچار باشیم مانند گذشته به سمت دور 
زدن تحریم ه��ا برویم چون بخش خصوصی نمی تواند 

منتظر رفع تحریم ها باشد و کارش را متوقف کند. 
البت��ه این اقدام ها هزینه های م��ا را افزایش خواهد 
داد چون در گذش��ته نیز این موضوع را تجربه کردیم. 
در دولت دهم، شرایط س��خت تر بود اما به تولیدمان 
ادامه دادیم. امروز هم معتقدم باید مناسبات خود را با 
جهان اصلاح کنیم زیرا در غیر این صورت نمی توانیم 
زندگ��ی کنیم. در جهان امروز واژه خودکفایی مطرود 
اس��ت زیرا یعنی خود را کفایت کردن و به اندازه خود 
تولید کردن. هر انس��انی اس��تعداد ویژه ای دارد؛ مگر 
می ش��ود ن��ان خ��ود را در منزل خود بپ��زد، خودش 
پارچ��ه بباف��د، لباس ب��دوزد و وقتی بیمار می ش��ود 
خ��ودش را درمان کند؟ وقت��ی خودکفایی برای یک 
فرد امکان پذیر نیست درباره یک کشور هم نمی توان 
این کار را کرد. مرزها را ما نقاش��ی کردیم. ما در این 
مح��دوده جغرافیایی نفت داریم اما دیگری ندارد و به 
نفت ما نیاز دارد. کشور دیگر نیز محصول دیگری دارد 
که ما می توانیم از آن اس��تفاده کنیم، در نتیجه بحث 
مزیت نس��بی یا مزیت مطلقه مطرح می شود. شما با 
عوام��ل تولید چه محصول��ی را می توانید تولید کنید 
که در آن مزیت داش��ته باش��ید و کشورهای دیگر در 
چه محصولاتی مزی��ت دارند تا مبادله کرده و در این 
مبادله هر دو طرف س��ود کنند؟ در نتیجه، مناسبات 
تجاری کشورها مانند جریان خون در بدن است. مگر 
ممکن است این جریان متوقف شود؟ از این رو باید به 
این سمت و سو برویم که حاکمیت و بخش خصوصی، 
مناس��بات با جهان را در دستور کار قرار دهند. البته 
اگر این مناس��بات به این زودی شکل نمی گیرد یا به 
مصلحت ما نیس��ت، باید به سمت دور زدن تحریم ها 
برویم و مش��کلاتش را مانند گذش��ته حل کنیم زیرا 

نمی توانیم تولید را متوقف کنیم.

دادگاه فدرال ش��یکاگو در امریکا ب��ار دیگر پرونده یک 
تاج��ر ایران��ی را که به ص��ادرات غیرقانونی متهم ش��ده 
اس��ت، به جری��ان انداخت. به گ��زارش ایرنا، بر اس��اس 
دادخواس��ت دادگاه فدرال ش��یکاگو، یک بازرگان ایرانی 
ب��ه ص��ادرات غیرقانونی لوله ه��ای آلومینیوم��ی که در 
صنایع موشک س��ازی و هوافضا اس��تفاده می شود، متهم 
ش��ده اس��ت. اتهام قاچاق برای این تاجر در س��ال ۱۳۹۰ 
خورش��یدی)۲۰۱۱ میلادی( بخشی از تلاش او برای دور 
زدن قوانین و مقررات کنترل صادرات امریکا عنوان ش��ده 
بود. این تاجر ۵۶ س��اله در ژوئی��ه ۲۰۱۶)تیر ۱۳۹۵( در 
دادگاه فدرال ش��یکاگو به طور غیابی محکوم شد و دادگاه 
کیفری، روز چهارش��نبه بار دیگر این پرونده را به جریان 
انداخت. به گفته دادستانی، حکم جلب این تاجر که از سال 
۲۰۱۶ میلادی صادر شده همچنان اعتبار دارد. این تاجر 
در این پرون��ده همچنین به صادرات غیرقانونی ورق های 
تیتانیوم از شرکتی در شمال ایلینوی امریکا متهم است، به 
گونه ای که ادعا شده است این مواد از راه گرجستان، امارات 
متحده عربی، مالزی و همه مکان هایی که شرکت های این 

تاجر در آن دفتر داشتند، عبور داده می شد.

یادداشت

در س��ال های ده��ه ۸۰ میلادی وقتی برای نخس��تین ب��ار فناوری خبر
»فکس« مورد اس��تفاده قرار گرفت، مصرف مس به طرز چش��مگیری 
افزایش یافت. با گسترش ارتباط از راه دور، استفاده از مس نیز روزبه روز 

بیشتر می شود.
به گ��زارش عصرمس آنلاین، م��س پرکاربردترین فل��ز در ارتباط از 
راه دور اس��ت. فلز س��رخ، این کارب��رد را مدیون ویژگی رس��انایی خود 
اس��ت. در ۵۰ سال گذشته، مس نقشی بی بدیل در ارتباطات داشته و با 
پدیدار شدن هر فناوری جدیدی، این فلز همچنان پرکاربرد باقی مانده؛ 
به طوری ک��ه در این ۵دهه، مصرف م��س در فناوری های جدید همواره 

رشدی پایدار را تجربه کرده است. 
در س��ال های ده��ه ۸۰ میلادی وقتی برای نخس��تین ب��ار فناوری 
»فکس« مورد اس��تفاده قرار گرفت، مصرف مس به طرز چش��مگیری 
افزایش یافت. ساده ترین دلیل نیز آن بود که برای استفاده از فکس نیاز 
به یک خط تلفن جدید بود و این یعنی نیاز به مس بیش��تر. در دهه های 
بعدی و با فراگیر ش��دن اینترنت، تقاضا برای زیرساخت های مسی هم 
بیش��تر ش��د. نیاز به مس وقتی بیشتر اوج گرفت که با بالاتر رفتن ثروت 
عموم��ی در نقاط مختلف جهان و به ویژه ایالات متحده امریکا، س��بک 
زندگی مبتنی بر اس��تفاده از تلفن های هوش��مند با امکان اس��تفاده از 

اینترنت همراه، رواج یافت.
با این حال با رش��د اس��تفاده از ماهواره ها، ارتباطات بی س��یم و فیبر 
نوری، برخی نگرانی ها درباره بازار کابل مس��ی ایجاد ش��ده است اما به 
نظر نمی رسد استفاده از مس در ارتباطات هیچ وقت منسوخ شود. مس 
همچنان بهترین ماده معدنی برای فناوری های ارتباطی است. از سوی 
دیگر، بسیاری از فناوری های جدید به صورتی محدودتر از مس استفاده 

می کنند. برای مثال، در فناوری های HDSL و ADSL ش��کلی ویژه 
از م��س می تواند حجم انتقال »داده« را افزایش دهد بدون اینکه نیاز به 

استفاده از فیبر نوری در این فناوری ها باشد.
� xDSL مس و فناوری های

xDSL به همه فناوری های DSL ازجمله ADSL گفته می ش��ود. 
این فناوری ها امکان برقراری ارتباط پر سرعت با اینترنت را برای ما فراهم 
آورده اند. برقراری ارتباط پرس��رعت ب��دون هزینه پالس مکالمه تلفن، 
برقراری ارتباط پرس��رعت با اینترنت بدون مش��غول شدن خط تلفن و 
همزمان با مکالمه، برقراری ارتباط پرسرعت برای بهره گیری از امکانات 
ویدیویی و صوتی در اینترنت و ویدیوکنفرانس، نصب و راه اندازی سریع 
و آسان و... ازجمله ویژگی های فناوری xDSL است که باعث محبوبیت 
آن ش��ده است.  زیرس��اخت موردنیاز برای این فناوری کابل های مسی 
twisted pair هس��تند. در این کابل ها برای انتقال اطلاعات به جای 
 twisted یک سیم از چند رش��ته سیم استفاده می شود. در کابل های
pair هر رشته سیم دارای یک روکش رنگی نازک است و تمام رشته ها 
 twisted pair در کنار هم در پوششی پلاستیکی قرار دارند. کابل های
به خاطر مصرف مس بیش��تر، از یک سو س��رعت انتقال اطلاعات را بالا 
می برند و از س��وی دیگر توانایی شان برای انتقال حجم بالاتر اطلاعات، 
بیش��تر است. فناوری xDSL روزبه روز بیشتر مورد توجه قرار می گیرد 
زی��را به غیر از انتقال داده ها به ص��ورت اینترنتی، در فناوری هایی نظیر 
کنت��رل از راه دور و »ویدیو به درخواس��ت« )VOD( نیز کاربرد دارد. 
ویدئو به درخواس��ت یا Video on demand سیستم هایی هستند 
ک��ه به کاربران اجازه می دهند محتواهای صوتی یا تصویری را هر زمان 

که خودشان خواستند بشنوند یا ببینند.

آیا پایان مس نزدیک است؟ �
ارتباط��ات بی س��یم، ماهواره ه��ا و افزای��ش اس��تفاده از فیبر نوری، 
پیش��رفت های اخیر در زمین��ه ارتباط راه دور هس��تند. برخلاف آنچه 
ممکن اس��ت فک��ر کنیم، این پیش��رفت ها به معنی به پایان رس��یدن 
دوران اس��تفاده از مس نیس��ت.  با ارتقای شبکه تلفن آنالوگ سنتی به 
شبکه  دیجیتال، بیشتر از گذشته به سیم های مسی و آلیاژهای وابسته 
برای اس��تفاده در تلفن ها و ایس��تگاه هایی که ارتباطات بی سیم به آنها 
محتاجند، نیاز اس��ت. حتی در ش��بکه های فیبر ن��وری، مس هنوز  در 

دس��تگاه های رابط استفاده می ش��ود. ظهور فناوری های جدید ارتباط 
از راه دور، ش��رکت های س��ازنده کابل را امیدوار کرده که نیاز روزانه به 
پهنای باند بیشتر، تقاضا برای کابل های کواکسیال را افزایش دهد. کابل 
کواکس��یال یا کابل هم محور کابلی است که یک رسانای داخلی)به طور 
عمده مس( دارد و توس��ط یک عایق منعطف محصور ش��ده است. روی 
این لایه منعطف نیز توسط یک رسانای نازک برای انعطاف کابل، به هم 
بافته شده است. همه این اجزا، در داخل عایق دیگری جاسازی شده اند. 
کابل های کواکسیال، بیشترین کاربرد را در آنتن های ماهواره ای دارند.

مس چگونه ما را به جهان وصل می کند؟

شرکت سوئیسی کلنگور از بزرگترین تولیدکنندگان معدنی فلز روی 
در جهان اس��ت که به انجام فعالیت معدنکاری در بسیاری از نقاط دنیا از 
جمله آس��یا، استرالیا، شمال امریکا، امریکای جنوبی و افریقا می پردازد. 
این ش��رکت در س��ال گذش��ته میلادی، یک میلیون و ۹۴ هزار تن روی 
تولید کرد تا به این ترتیب س��هم ۸/۳ درصدی از تولید جهانی روی را در 
اختیار داشته باشد. با وجود اینکه این شرکت سهم زیادی در تولید روی 

جهان دارد اما سهم آن در سال های اخیر نزولی بوده است.
ش��رکت کازینک از تولیدکنندگان بزرگ روی جهان است که بیشتر 
سهام آن در اختیار شرکت گلنکور قرار دارد و در کنار روی، به تولید مس، 

س��رب و فلزات گرانبها نیز می پردازد. عمده فعالیت این شرکت در شرق 
قزاقستان واقع شده است. میزان تولید فلز روی شرکت کازینک در سال 
۱۳۹۵)۲۰۱۶می��لادی( برابر با ۱۸۷ هزار و ۶۰۰ تن بود که با ۱۲ درصد 
رش��د در س��ال ۱۳۹۶)۲۰۱۷میلادی( به ۲۱۰ هزار و ۵۰۰ تن رس��ید. 
همچنین میزان تولید فلز س��رب این ش��رکت در س��ال ۲۰۱۶ میلادی 
معادل ۴۴ هزار تن بود که با ۲۰ درصد رش��د در س��ال ۲۰۱۷ به ۲۵ هزار 

و ۹۰۰ تن افزایش یافت.
گلنک��ور همچنین از ۲ معدن روی در اس��ترالیا بهره برداری می کند. 
این ۲معدن عبارتند از »مانت آیزا« و »مک آرتور ریور«. در س��ال ۲۰۱۶ 

میلادی میزان تولید روی محتوی کنسانتره از این ۲ معدن معادل ۴۸۸ 
ه��زار و ۴۰۰ تن بود که با ۱۱ درصد کاهش در س��ال ۲۰۱۷ میلادی به 
۴۳۶ هزار تن رسید. همچنین میزان تولید سرب محتوی کنسانتره این 
شرکت در سال ۲۰۱۶میلادی، ۱۸۵ هزار و ۴۰۰ تن بود که با ۱۶ درصد 

کاهش در سال ۲۰۱۷ میلادی به ۱۵۶ هزار و ۴۰۰ تن رسید.
امریکای ش��مالی دیگر منطقه ای است که گلنکور از ۲معدن آن روی 
استخراج می کند. این ۲ معدن، »کید« و »ماتاگامل« نام دارند. کید واقع 
در اونتاری��و و ماتاگامل در ماتاگامی کانادا ق��رار دارد. میزان تولید روی 
محتوی کنس��انتره از این ۲ معدن در س��ال ۲۰۱۶ میلادی معادل ۱۳۰ 

هزار تن بود که با ۵ درصد کاهش در سال ۲۰۱۷ به ۱۲۳ هزار و ۷۰۰ تن 
رسید. همچنین میزان تولید سرب محتوی کنسانتره این معدن در سال 
۲۰۱۶ میلادی معادل ۴۸ هزار تن بود که با یک درصد کاهش در س��ال 

۲۰۱۷ به ۴۷ هزار و ۳۰۰ تن رسید.
شرکت گلنگور درحال بهره برداری از معادن روی در آرژانتین، بولیوی 
و پرو نیز هس��ت. این ش��رکت در س��ال ۲۰۱۶ معادل ۹۹ هزار تن روی 
محتوی کنس��انتره از این معادن تولید کرد که این رقم در سال ۲۰۱۷ با 

یک درصد افزایش به ۹۹ هزار و ۸۰۰ تن رسید.
در افریقا نیز گلنکور از ۲ معدن راش پیناه و پرکوا بهره برداری می کند. 

ادامه روند کاهشی تولید روی گَلنکور 

 ثمن رحیمی راد: تنگستن فلزی سخت، بسیار سنگین 
و دارای رنگ خاکس��تری روشن است و بالاترین درجه ذوب 
را بی��ن فلزات خالص دارد. نقطه ذوب این فلز ۳ هزار و ۴۲۲ 
درجه س��انتی گراد اس��ت. موارد اس��تفاده ویژه آن در صنایع 
الکتریکی، لامپ های روشنایی، لامپ اشعه ایکس، الکترودها 
و سوپرآلیاژهاست. می توان گفت چین به تنهایی بیش از ۸۲ 

درصد عرضه معدنی این فلز را در جهان به عهده دارد. 
واضح اس��ت که در چنین ش��رایطی، کوچکترین تغییر در 
بازار تنگس��تن در چین باع��ث تغییر گس��ترده در بازارهای 

جهانی این فلز می شود.
ب��ه گزارش صمت ب��ه نقل از تی نیوز، تحلیلگران در س��ال 
۱۳۹۵ خورشیدی)۲۰۱۶ میلادی( معتقد بودند فلز تنگستن 
می تواند رش��د نرخ را تجربه کند و این پیش بینی درس��ت از 
آب درآمد. نرخ این فلز در نیمه نخس��ت همان سال به دلیل 

نگرانی از عرضه و تقاضا تا حدی افزایش یافت.
توقف تولید در سال گذشته �

در دی ۱۳۹۶ خورش��یدی که همزمان با پایان سال ۲۰۱۶ 
میلادی بود، انتظار می رفت نرخ کلی تنگستن افزایش حدود 
۲۰ درص��د را تجربه کند. با این حال، افزایش واقعی نرخ این 
فل��ز به مراتب فراتر از ای��ن تخمین بود. وقفه های تولیدی در 
بازار چین به عنوان بزرگترین تولیدکننده تنگس��تن معدنی 
در جه��ان، باعث وجود نوس��ان در بازارهای جهانی و افزایش 

نرخ در بازار شد.
 ب��ه طور کلی در س��ال گذش��ته میلادی، بازار تنگس��تن، 
افزای��ش قیم��ت را در فلز خال��ص و به دنبال آن کنس��انتره 
تنگس��تن تجربه کرد، گرچه قیمت ها در ماه های آخر س��ال 
کم��ی کاهش یاف��ت. بین ماه ه��ای دی ۱۳۹۵ تا ش��هریور 
۱۳۹۶ خورش��یدی)ژانویه و س��پتامبر ۲۰۱۷( ن��رخ آمونیوم 
پاراتنگستات)ماده حاصل از کنسانتره تنگستن( در چین ۶۴ 
درص��د افزایش یافت و ب��ه ۳۱۶ دلار در تن واحد)یک تن از 

کانسنگ تنگستن با عیار یک درصد( رسید.
 به ع��لاوه، ن��رخ آمونیوم پاراتنگس��تات در چی��ن در ماه 
اکتبر)نیم��ه مهر تا نیمه آبان( ب��ه ۲۹۰ دلار در هر واحد تن 
رس��ید و انتظار می رفت تا پایان سال گذشته میلادی در دی 
۱۳۹۶ نرخ این ماده در حدود ۲۸۰ تا ۲۹۰ دلار به ازای واحد 
تن باقی بماند اما مهم ترین دلیل تغییر نرخ در س��ال گذشته 
میلادی، بدون ش��ک محدودیت های ناش��ی از بازرس��ی های 
زیس��ت محیطی در چی��ن بوده ک��ه مانع تولی��د در معادن و 

تجهیزات فرآوری شده است. 
با وجود احتم��ال افزایش عرضه، در س��ال جاری میلادی 
پیش بینی می ش��ود رش��د پایدار تقاضای موج��ود، عرضه را 
با کس��ری رو به رو کند زیرا عرضه در ب��ازار چین همچنان با 

کاهش روبه رو خواهد بود. 
بنابرای��ن می توان نتیجه گرفت امس��ال نی��ز تحولات بازار 
تنگس��تن در چین و هرگونه تغییر در بازار س��ایر کشورهای 
تولیدکننده تنگس��تن می توان��د بر بازار جهان��ی این فلز اثر 

بگذارد. 
اگر توقف تولید در چین، بیش��تر از س��ال گذش��ته شود و 
تولیدکنندگان عمده تنگس��تن را ب��رای مدتی طولانی تحت 
تاثیر قرار دهد، کمبود عرضه پیش بینی ش��ده ممکن اس��ت، 
تش��دید و منجر به افزایش نرخ فلز تنگس��تن شود. به گفته 
تحلیلگران بازار، تنگس��تن نیز همانن��د گرافیت یا کبالت، در 

اواسط سال جاری میلادی شاهد ثبات نسبی خواهد بود. 
هر چند چین بیشترین تنگستن جهان را تولید می کند اما 
ویتنام، روس��یه، بولیوی، اتریش، اسپانیا، رواندا و انگلیس نیز 

سهمی در تولید جهانی این فلز دارند. 
کاربردها  �

حدود نیمی از تنگس��تن برای تولید مواد س��ختی همانند 
کاربید تنگس��تن مصرف می شود و بخش��ی هم در آلیاژها و 
فولاده��ا کاربرد دارد. کمت��ر از ۱۰ درصد این فلز در س��ایر 

ترکیبات شیمیایی استفاده می شود.
از آنج��ا که تنگس��تن اس��تحکام خ��ود را در دماهای بالا 
حف��ظ می کن��د و دارای نقط��ه ذوب بالاس��ت، در بس��یاری 
از پروژه های��ی ک��ه درج��ه ح��رارت آنه��ا بالاس��ت کارب��رد 
دارد؛ پروژه های��ی از قبی��ل لام��پ، لام��پ اش��عه کات��د و 
 رش��ته های درون لوله خ��لاء، المنت حرارتی و ن��ازل موتور 

موشک ها.
 نقطه ذوب بالای آن موجب شده تا تنگستن برای پروژه های 
هوافض��ا و دمای بالا مانند برق، حرارت و برنامه های کاربردی 
جوشکاری، به ویژه در فرآیند جوشکاری آرگون مناسب باشد. 
همچنی��ن با توجه به ویژگی رس��انایی و بی اثری ش��یمیایی 

نسبی، از تنگستن در الکترودها نیز استفاده می شود.
 در الکترونی��ک، تنگس��تن را ب��ه عن��وان م��اده اتصال در 
تراشه ها به کار می برند. در لایه های نازک فلزی که جایگزین 
سیم کش��ی به کار رفته در الکترونیک معمولی ش��ده نیز یک 
پوش��ش از تنگس��تن یا مولیبدن روی س��یلیکون اس��تفاده 
می شود. س��اختار الکترونیکی تنگستن، آن را به یکی از مواد 
 اصل��ی برای پروژه های مرتبط با اش��عه ایک��س تبدیل کرده

 است.
 از دیگ��ر کاربردهای آن نی��ز محافظت در برابر پرتوهای با 

انرژی بالاست. 
پ��ودر تنگس��تن ب��ه عن��وان پرکنن��ده در کامپوزیت های 
پلاس��تیکی استفاده می ش��ود و جایگزین غیرسمی سرب در 

گلوله و ساچمه است.

 تسلط چین بر 
بـازار

تنگستن
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 اشتغال ۴۵ هزار نفر
 در بخش معدن

رییس خانه معدن استان یزد گفت: در استان یزد 
در ح��وزه معدن ۱۱ هزار و ۴۰۰ و در حوزه صنایع 

معدنی ۳۵ هزار نفر اشتغالزایی داشته ایم.
به گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، افضلی پور، 
رییس خانه معدن اس��تان ی��زد گفت: یزد، دومین 
اس��تان معدنی کشور و نخس��تین استان معدنی از 

نظر تنوع است.
وی افزود: یزد بزرگ تری��ن تولیدکننده باریت و 
س��رب و روی کشور اس��ت و در آینده با راه اندازی 
بزرگتری��ن  مهدی آب��اد  روی  و  س��رب  مع��دن 
 تولیدکنن��ده س��رب و روی در خاورمیان��ه خواهد

 شد.
افضلی پور اظهارکرد: استان یزد در حوزه معدن 
۱۱ ه��زار و ۴۰۰ نف��ر و در ح��وزه صنایع معدنی 
۳۵ ه��زار نف��ر و در مجموع ۴۵ هزار نفر اش��تغال 

داشته ایم.
رئیس خانه معدن استان یزد گفت: در استان یزد 
۵۵۴ معدن دارای پروانه بهره برداری است که اکثرا 
فعال هستند و برخی به صورت فصلی کار می کنند. 
بخش معدن در استان یزد ۴۵ هزار نفر اشتغالزایی 

داشته است.

دستاوردهای سنگان در اکتشاف، 
استخراج و امور زیست محیطی

سهم ۲۵درصدی سنگان 
در تامین سنگ آهن

مدیر مجتمع سنگ آهن سنگان گفت: مجموعه 
سنگان در بخش های اکتشاف، استخراج و مطالعات 
زیس��ت محیطی، دس��تاوردهای ارزش��مندی طی 
س��ال های گذشته کس��ب کرده اس��ت و براساس 
پیش بینی ه��ا، ذخی��ره احتمالی معدن س��نگان تا 

۱/۵میلیارد تن افزایش می یابد.
به گزارش ایمی��درو، مرتضی هاش��م پور با بیان 
اینکه ایجاد ظرفیت تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در 
افق ۱۴۰۴ نیاز به ذخایر قابل اتکا سنگ آهن دارد 
اظهارکرد: از نظر میزان ذخایر س��نگ آهن، ایران 
ب��ا ۲/۸ میلیارد تن ذخی��ره قطعی و ۵ میلیارد تن 
ذخیره احتمالی، رتبه نخست در خاورمیانه و دهم 

در جهان را دارد.
وی ادامه داد: س��نگ آهن مورد نیاز برای هدف 
چش��م انداز ۱۴۰۴، ۱۶۰میلیون تن اس��ت و تولید 
مجتمع سنگان در این افق، ۴۰ میلیون تن معادن 
۲۵ درصد کل کشور است. کنسانتره و گندله مورد 
نی��از نیز ۹۰ میلی��ون تن اس��ت و برنامه مجتمع 
س��نگان تولی��د ۱۷/۵میلیون تن کنس��انتره )۲۰ 
درصد کل کشور( و ۱۵ میلیون تن گندله )معادل 

۱۶ درصد کل کشور( است.
مدیر مجتمع س��نگ آهن س��نگان با اش��اره به 
اکتشافات صورت گرفته در منطقه سنگان، تصریح 
کرد: در این منطقه عملی��ات ژئوفیزیک هوایی در 
محدوده ۱۱ هزار و ۵۰۰ کیلومتر مربع انجام شده 
و پ��س از انج��ام ژئوفیزیک هوای��ی و زمینی، ۱۵ 

آنومالی شناسایی شده است.
وی یادآور شد: طرح جامع سنگان طی سال های 
۹۲ و ۹۳، نهایی و تکمیل ش��ده و اساس جانمایی 
واحده��ای صنعتی و معدنی براس��اس همان طرح 

جامع صورت گرفته است.
خصوص��ی  بخ��ش  ب��ا  همکای��ر  درب��اره  وی 
ب��رای عملی��ات  تاکن��ون ۱۳ مح��دوده  گف��ت: 
 اکتش��اف ب��ه بخ��ش خصوص��ی واگ��ذار ش��ده

 است.
وی ادام��ه داد: ب��ا توجه به اینکه ایس��تگاه اول 
برای ش��ناخت ظرفیت ها، اکتشاف است طی سال 
گذش��ته بیش از آنچه که در اهداف تعیین ش��ده 
ب��ود محقق ش��د و یک گام جلوتر از اهداف س��ال 

گذشته بودیم.
مدیر مجتمع س��نگ آهن س��نگان با اش��اره به 
فعالیت ه��ای انجام ش��ده در حوزه زیرس��اخت ها، 
گفت: ب��رآورد نیازهای کارخانه ها ب��ه منابع آب و 
مطالع��ه و نحوه تامین آن، ب��رآورد مصارف انرژی 
از جمل��ه گاز ب��رق و چگوگی تامی��ن آن، مطالعه 
وضعیت نیروی انس��انی منطقه و نیز برآورد میزان 
م��واد قابل حمل به منطقه از جمل��ه این اقدامات 

بوده است.
وی ادامه داد: این مجتمع همچنین درباره مسائل 
زیست محیطی، بررسی قوانین و دستورالعمل های 
ملی و رعای��ت آن در مطالعات طرح جامع و غیره 

فعالیت داشته است.
به گفته هاشم پور، در پایان سال گذشته، ۴ هزار 
نف��ر در بخش ه��ای صنعتی و معدنی در س��نگان 

مشغول به کار شدند.

دریچه

تاثیر سیاست های خود تحریمی دولت بر صادرات سنگ آهن
کارش��ناس بازار سنگ آهن با تقسیم تولیدکنندگان سنگ آهن به 
دو گروه، به تش��ریح وضعیت سودآوری صنعت سنگ آهن پرداخت و 
گفت: بخش��ی از تولیدکنندگان س��نگ آهن که نیاز داخلی برای آنها 

مهیا است، در آینده وضعیت بهتری خواهند داشت.
ب��ه گ��زارش بورس نی��وز، مه��رداد اکبری��ان گفت: ای��ن بخش از 
تولیدکنندگان همچون شرکت گل گهر در کوتاه مدت شرایط بهتری 
را تجربه خواهند کرد و ممکن است از فصل پاییز این گروه با کاهش 

ظرفیت تولید خود مواجه شوند.
وی ادامه داد: در چند سال گذشته چرخه زنجیره ارزش فولاد کامل 
ش��ده و تعدادی از واحدهای کنسانتره سازی و گندله سازی راه اندازی 
ش��ده و با توجه به نیاز آنه��ا برای تامین مواداولیه در داخل کش��ور، 

ظرفیت داخلی برای خرید سنگ آهن مگنت و سنگ  آهنی که قابلیت 
تبدیل به کنسانتره را داشته باشد، فراهم شده است.

اکبریان افزود: از این رو، این صنعت در کوتاه مدت از تحریم ها متاثر 
نخواهد ش��د چراک��ه بازار داخلی فولاد، س��نگ آهن تولیدی را جذب 

خواهد کرد.
وی خاطرنشان کرد: ظرفیت تولید کشور در شرایط فعلی ۲۸ تا ۲۹ 
میلیون تن و مجموع تولید فولاد کش��ور ۱۸.۵ میلیون تن بوده که به 

معنی عدم استفاده از ۱۰ میلیون تن از ظرفیت موجود است.
اکبری��ان ادام��ه داد: از مجموع تولید س��الانه ح��دود ۶.۵ میلیون 
تن ص��ادر و ۱۲ میلیون تن مصرف داخلی بوده و در همین ش��رایط 
س��رمایه گذاری های برای طرح های توسعه تولید فولاد در دستور قرار 
داش��ته که این سوال به وجود می آید که کارخانجات جدید چطور کار 

خواهند ک��رد و چگونه بدهی های بانکی و س��رمایه گذاری های انجام 
شده برگردانده خواهد شد.

وی تاکید کرد: البته س��ودآوری در معادن تولیدکننده س��نگ آهن 
عی��ار پایین و ناخالص و نامتعارف تداوم نخواهد داش��ت و متاس��فانه 

کارخانه های داخلی فعلا توانایی خرید این نوع سنگ آهن را ندارند.
این کارش��ناس اِفزود: این نوع محصولات عیار پایین قبلا صادراتی 
بوده و اگر صادرات متوقف یا کند ش��ود، وضعیت آنها مطلوب نخواهد 
شد. وی در مورد قیمت های جهانی و تاثیر آن بر بازار داخل نیز گفت: 
پیش بینی ها طی ماه های آتی حاکی از افت نرخ س��نگ آهن بوده زیرا 
چین که یکی از بزرگترین مصرف کنندگان س��نگ آهن دنیا و خریدار 
اصلی س��نگ آهن ایران در سال های گذش��ته بوده، آنچنان رغبتی به 
خرید س��نگ آهن عیار پایین و ارزان نرخ نخواهد داشت و این مسئله 

باعث افت نرخ صادراتی ها خواهد شد.
وی ادام��ه داد: البته باید سیاس��ت های خود تحریم��ی داخلی نیز 
در نظ��ر گرفت، تصمیمات دول��ت و وزارت صمت در وضع عوارض بر 
صادرات س��نگ آهن یا سخت گیری ها در بحث بهره برداری و اکتشاف 
معادن، باعث افزایش هزینه صادرات و تولید ش��ده و همه این عوامل 
حکای��ت از عدم رونق صادرات س��نگ آهن در ماه ه��ای آینده و افت 
ص��ادرات خواهد ش��د. اکبریان تاکید کرد: بر این اس��اس معادنی که 
قابلیت تامین موادخام داخلی را به شرط آنکه شرایط مناسب قیمتی 
و پرداخت را داشته باشند، وضعیت خوبی را تجربه خواهند کرد البته 

نباید فراموش کرد که یکی از راهکارهای آن مراجعه به بورس است.
اکبریان افزود: حضور خریدار و فروشنده در بورس کالا هم شفافیت 

قیمتی هم شفافیت در مقدار نیاز واقعی را به دنبال خواهد داشت.

تداوم سودآوری سنگ آهنی ها

 محبوبه ناطق: چهارمین همایش نقش معدن در توس��عه کش��ور 
ب��ا رویکرد فرآوری مواد معدنی، با حضور س��رقینی مع��اون امور معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، راضیه لک رییس سازمان زمینشناسی و 
اکتشافات معدنی، اسدالله کشاورز مدیرکل اکتشاف وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، ابوالفضل موسوی نایبرییس کمیسیون عمران مجلس شورای 
اس��لامی، محمدرضا بهرامن رییس خانه معدن ایران، نادعلی اسماعیلی 
دهج رییس س��ازمان نظام مهندسی معدن کش��ور، اعضای شورای عالی 
معادن کش��ور و ۲۰۰ مدیر و کارش��ناس معدنی از س��وی خانه معدن و با 

همکاری سازمان صنعت، معدن و تجارت در یزد برگزار شد.
واگذاری۷۰ درصد اختیارات �

مع��اون امور مع��ادن و صنایع معدنی وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
در این همایش با اش��اره به اینکه در یزد، صحب��ت کردن از معدن راحت 
اس��ت چون توجه به این بخش در این اس��تان پذیرفته شده است، گفت: 
تاکنون۷۰ درصد اختیار شورای عالی معادن به استان ها واگذار شده است 
و ۳۰ درص��د دیگ��ر در آینده به مناطق موفق و فع��ال در اجرای اهداف و 

وظایف تعیین شده، واگذار خواهد شد.
به گزارش صمت، جعفر س��رقینی روز پنجشنبه در چهارمین همایش 
ملی نقش معدن در توس��عه کش��ور در یزد گفت: یکی از کارهای بس��یار 
مهمی که در دولت تدبیر و امید انجام ش��د، تصویب ایجاد شورای معادن 

در استان ها بر اساس برنامه ششم توسعه است.
وی افزود: ش��ورای یادش��ده در تعامل با بخش های دیگر ارتباط برقرار 
کرده که به شورای توسعه ای تبدیل شده است و با توجه به ظرفیت بالای 
معدن در اش��تغالزایی و رونق توسعه اقتصادی، تسهیل امور مردم و رونق 

بیشتر صنایع معدنی در دستور کار است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره تش��کیل جلس��ه ش��ورای 
معدن اس��تان ی��زد تصریح کرد: اگر یزد در ای��ن زمینه خوب عمل کند و 
جلس��ه های منظم برای حل مشکل داشته باش��د ۳۰درصد اختیار باقی 

مانده هم تفویض خواهد شد.
وی ب��ا بیان اینک��ه فعالیتهای معدن��ی از مهم تری��ن مصادیق اقتصاد 
مقاومتی اس��ت، اظهار کرد: امروز فناوری این بخش در کشور بومی شده 
اس��ت، به ویژه در بخش های فولاد که البته توس��عه هر بخش��ی نیازمند 

واردات برخی دستگاهها بوده و خواهد بود.
س��رقینی با اشاره به تحریم های اخیر هم یادآور شد: اولویت اصلی این 
تحریم ه��ا، بخش معدن ایران اس��ت اما با توجه به تجربه گذش��ته که در 
ش��رایط سخت تحریم به دس��ت آمد، امروز در تامین نیاز داخلی مشکلی 

نداریم.
وی افزود: عمده مش��کل ما ش��اید در حوزه صادرات محصولات باشد. 
امیدواری��م با تلاش بخش خصوصی و همراهی دولت، این مش��کلات نیز 

کمتر به کشور آسیب برساند.
معادن ایران، اولویت تحریم کنندگان �

مع��اون وزارت صنعت، معدن و تجارت ب��ه جایگاه ویژه معدن در ایران 
اش��اره کرد و ادامه داد: همین وضعیت موجب ش��ده تا این بخش اولویت 
اصلی دشمنان برای اعمال تحریم ها باشد، به همین دلیل معدنکاران باید 
به فکر تامین مواد مورد نیاز خود باش��ند و از تجربه های گذش��ته در این 

زمینه به خوبی استفاده کنند.
عضو شورای عالی معادن کش��ور در ادامه تصریح کرد: عمده تلاشهای 
دولت و این ش��ورا، تقویت بخش خصوصی و ایجاد همدلی بیش��تر میان 

دستگاههای دولتی و خصوصی است تا از تصدیگری ها کاسته شود.
پروانه های قبل ۹۰ تمدید نمی شود �

وی همچنین افزود: آزادسازی محدوده ها، یکی دیگر از نمونه های مورد 
تاکید وزیر صنعت، معدن و تجارت اس��ت و چنانچه ۲سال از صدور پروانه 
محدوده ها گذشته باشد متعلق به هر نهاد یا بخش خصوصی باشد، دیگر 
تمدید نمی شود. پروانه هایی که متعلق به پیش از سال۹۰ باشند نیز دیگر 
تمدید نمی ش��وند و معدنکار باید گزارش عملکرد خود را ارائه دهد تا اگر 

کاری انجام نداده باشد محدوده را پس بگیریم. 

معدنکاری »دمده« نشده است �
س��رقینی ب��ا بی��ان اینکه برخ��ی معتقدن��د بخش معدن مش��کلات 
زیس��تمحیطی و آلایندگیهایی دارد و باید به سمت صنایع نو و کمآبخواه 
برویم، ادامه داد: برخی معتقدند معدنکاری از مد افتاده و جهان به سمت 
دانش های نو می رود. اما باید گفت بخش معدن هیچ کش��وری در جهان 
برای توسعه صنایع نوین معطل نمانده است و در واقع زیربنای سایر صنایع 
به شمار می رود. به عنوان مثال آلمان، معادن زغال سنگ قهوهای خود را 
که آلاینده تر از معادن زغال س��نگ دیگر است، بهرهبرداری می کند. در 
حقیقت کشورهای اروپایی که سختگیرانهترین قوانین زیست محیطی را 
دارند هیچ یک از معادن خود را راکد نمیگذارند چون معدن ثروت عمومی 
اس��ت.  وی درباره لزوم انتقال درآمدهای معدنی به اس��تانها هم گفت: در 
قانون مش��خص ش��ده که حقوق دولتی معادن در حسابی مشخص واریز 

شود که باید در بخش معدن هزینه شود.
عضو ش��ورای عالی معادن کشور افزود: امس��ال وضعیت این بخش، از 
سال گذشته بهتر است و سهم استانها نیز از حساب پرداخت خواهد شد.

یزد قطب سرب و روی می شود �
مع��اون وزیر صنعت، معدن و تجارت با اش��اره به برخی اکتش��افات در 
کش��ور یادآور شد: بر این اساس ۲ تا ۳ میلیارد تن به ذخایر معدنی کشور، 

اضافه شده که در این میان ۲ معدن بزرگ، متعلق به استان یزد است.
سرقینی افزود: حل مشکلات معدنی در کشور نیازمند همدلی و تعامل 
بخش های دولتی و خصوصی است که نمونه آن در آزادسازی محدوده ها 

بهخوبی دیده شد.
وی یک��ی از نمونه ها را تعامل درباره پروانه های اکتش��افی دانس��ت و 
گفت: تمدید پروانه اکتش��اف معدنی پس از ۲ س��ال، ممکن نیست و در 
بخ��ش خصوصی هم پرونده های اکتش��افی که مربوط به پیش از س��ال 
۱۳۹۰ بوده، تمدید نمی ش��ود. وی با اش��اره به ظرفیت های اس��تان یزد 
در حوزه ه��ای معدنی و در بخش س��رب و روی، تصریح ک��رد: با توجه به 
تش��کیل کنسرسیومی، یزد در ۳ س��ال آینده، قطب بزرگ تولید سرب و 

روی کشور خواهد شد.
این مسئول با انتقاد از برخی رسانه ها در حاشیه سازی برای خانه معدن 
کشور گفت: این خانه، همراه و در کنار دولت است و مادر تشکلهای معدنی 

به شمار می رود.
سـازمان زمین شناسی، داده های ۵۸ ساله خود را منتشر  �

می کند
معاون وزارت صنعت، معدن و تجارت و رییس س��ازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی نی��ز در این همایش با تاکید بر ل��زوم ایجاد همدلی 
میان دستگاه های دولتی و بخش خصوصی، گفت: این سازمان داده های 
حاصل از ۵۸ سال فعالیت خود را منتشر می کند و رایگان در اختیار مردم 

قرار می دهد.
راضیه لک، روز پنجش��نبه در چهارمی��ن همایش ملی نقش معدن در 
توس��عه کش��ور در یزد، افزود: این س��ازمان با وجود چندین دهه فعالیت 
علمی در س��طح بین المللی، کمتر دیده شده است. وی مشکل اساسی را 
نبود همدلی لازم میان دستگاه های اجرایی و بخش خصوصی عنوان کرد 
و گفت: همین امر موجب ش��ده تا دس��تگاه ها هر کدام، جداگانه کارهای 

مربوط به خود را انجام دهند.
 رییس س��ازمان زمین شناس��ی تصریح کرد: با توجه به مسئولیتی که 
عهده دار هستم، علاوه بر ایجاد همدلی میان این سازمان با سایر دستگاه ها 
و بخش خصوصی، س��عی می کنم زمینه انتشار داده های زمین شناسی را 
فراه��م کنم. لک تاکید کرد: وزیر صنعت، معدن و تجارت معتقد اس��ت، 
باید تفکر را تغییر داد و به توسعه بخش خصوصی نیز کمک کرد که لازمه 
آن، ایجاد زمینه حضور این بخش در حوزه های بلوکه ش��ده دس��تگاه ها و 

سازمان هاست.
وی در این زمینه، ایجاد شورای همدلی خانه ملت و دولت با تشکل های 
بخش خصوصی از س��وی وزیر صنعت، مع��دن و تجارت را حرکتی نوین 
در بخش معدن عنوان کرد و یادآور ش��د: با همین نگاه در برنامه ۴س��اله 

این بخش که به زودی ابلاغ می ش��ود، وظایف هر بخش به خوبی تفکیک 
شده است.

پایان جنگ روانی، نیاز به عزم همگانی دارد �
ریی��س خانه معدن ایران نیز در ای��ن همایش با بیان اینکه خانه معدن 
یزد می تواند الگوی خانه معدن استان های دیگر باشد، گفت: خوشبختانه 
ام��روز تم��ام نمایندگان خان��ه معدن اس��تان ها در کنار ات��اق بازرگانی 

استان ها، راه و رسم کارشناسی خود را در بخش معدن طی می کنند. 
محمدرض��ا بهرام��ن اف��زود: بخش خصوص��ی در کنار دول��ت با نگاه 
تعامل گ��را س��عی در حل مش��کلات دارد. با توجه به جن��گ روانی امروز 
که بر اقتصاد و سیاس��ت کشور حاکم اس��ت، بهتر است سعی شود با نگاه 

کارشناسی، مسائل بخش های اقتصادی از جمله معدن دنبال شود. 
وی تاکی��د کرد: درحال حاضر اقتصاددانان عضو کمیته اقتصادی خانه 
معدن ایران در کنار ما هستند، برای مسائل روز اقتصادی نسخه می دهند 

و راهکار کارشناسی خود را مطرح می کنند. 
وی تصریح کرد: اس��تان یزد یک الگو برای اس��تان های دیگر اس��ت و 

بهتر است در استان های دیگر نیز رقابتی برای تقویت بدنه شکل بگیرد.
بهرام��ن اف��زود: معدن��کاران نمی توانن��د ب��دون رعای��ت مس��ائل 
زیس��ت محیطی، فعالی��ت معدنی انجام دهند زیرا اگ��ر در این چارچوب 
فعالیت نش��ود، فعال معدنی مخرب محیط زیست به شمار می رود و پیامد 
این تخریب به کل بخش معدن تعمیم داده می شود. فعالان معدنی مانند 
آنومالی D۱۹ باید با نگاه مهندس��ی، مسائل زیست محیطی بخش معدن 

را نگاه کنند.
وی ب��ا اش��اره به اینکه برای مقابله با جنگ روان��ی حاکم بر اقتصادمان 
باید عزم مان را جزم کنیم، گفت: باید تلاش کنیم بس��تری برای بازگشت 

آرامش و امنیت فراهم شود.
۱۷ درصد ذخایر فلزی و ۶درصد ذخایر غیر فلزی  �

رییس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت یزد نیز در این همایش، گفت: 
معدن، تولید ارزش افزوده دارد و منجر به تحرک اقتصاد کش��ور می شود. 

توانایی بالقوه معدن بر کسی پوشیده نیست.
محمدرضا علمدار یزدی، با اش��اره به اینکه یزد دارای ۳۲ ماده معدنی 
اس��ت، افزود: اس��تان ی��زد از ۱/۳درص��د جمعیت کش��ور و ۴/۴ درصد 

سرمایه گذاری کشور برخوردار است.
وی با تاکید بر اینکه ۵۵۴پروانه بهره برداری در اس��تان یزد وجود دارد، 
ادام��ه داد: معادن در توس��عه مناطق محروم و دورافتاده، نقش بس��زایی 
دارند و با افزایش سرمایه گذاری می توان توسعه مناطق محروم را سرعت 
بخش��ید.  او با بیان اینکه ارزش برآورد شده معادن یزد ۷۰۰ میلیارد دلار 
تا ۱۴۰۰ میلیارد دلار اس��ت، تصریح کرد: رتبه نخس��ت در تولید کاشی 
و س��رامیک متعلق به یزد است و در س��ال ۹۶ رتبه نخست صدور گواهی 

کشف و پروانه بهره برداری را کسب کردیم.
علمدار با بیان اینکه ۱۷ درصد ذخایر فلزی و ۶درصد ذخایر غیر فلزی 
در ی��زد وجود دارد، تاکید کرد: س��ال گذش��ته ۹۰میلی��ون تن به ذخایر 
س��نگ آهن یزد اضافه ش��د و برخ��ورداری از بازار ب��زرگ مصرف، مزیت 

کم نظیری برای سرمایه گذاران است. 
سهم یزد از معادن �

علی زینی وند، معاون اقتصادی اس��تاندار یزد با اشاره به اینکه کشور ما 
در رنکینگ جهانی جزو کشورهای قدرتمند معدنی است و رتبه ۱۱ تا۱۵ 
دنی��ا را دارد، گف��ت: ۱۰ تا ۱۲ معدن بزرگ ایران که ۳ معدن از معادن یاد 

شده در یزد قرار دارد، جزو معادن تراز اول جهان هستند. 
وی ب��ا بی��ان اینکه دولت بای��د خود را از تصدی گ��ری دور کند، گفت: 
بخش حاکمیتی، تس��هیل گری امور و نظارت ق��وی باید از وظایف دولت 
باش��د زیرا به همان اندازه که دولت از تصدی گری دور می شود به توسعه 

کشور کمک شده است.
زینی وند در ادامه، با بیان اینکه اس��تان یزد یکی از اس��تان های معدنی 
کش��ور اس��ت، افزود: اما مردم این استان می پرس��ند چرا معادن موجب 
توس��عه همه جانبه این اس��تان نشده اس��ت؟ آنها حق دارند چرایی آن را 

از ما بپرسند.
وی در ادامه تاکید کرد: یزد قدیمی ترین معدن سنگ آهن کشور را دارد 
و بیش��ترین خوراک کارخانه های فولاد از اینجا تامین می شود، از این رو 
انتظار می رود این اس��تان و شهر، در توسعه متوازن نیز تاثیرگذار باشند؛ 
دولت می توان��د از اختیارات خود برای ایفای مس��ئولیت های اجتماعی 

معادن در شهرهای همجوار استفاده کند.
وی ب��ا بیان اینکه اقتصاد مقاومتی از اجرا تا اهداف فاصله دارد، تصریح 
کرد: ما به عنوان یک اس��تان معدنی باید وضعیت خود را در شرایط فعلی 
بدانیم تا ببینیم کارخانه های ما در مقابل تحریم ها تا چه حد آس��یب پذیر 
هس��تند. این اطلاعات را  دولت می تواند در اختیار ما بگذارد. جمع بندی 
ش��فافی از میزان وابستگی استان به صنایع خارجی تهیه می کنیم و آن را 

به وزارت صنعت، معدن و تجارت ارائه خواهیم داد.
معاون اقتصادی اس��تانداری یزد در ادامه توضی��ح داد: به عنوان مثال 
شرکت ها، ماشین آلات زیادی را ثبت سفارش کرده اند و در آستانه اجرای 
تحریم ها، نیازمند دخالت س��ریع دولت هس��تند ت��ا در فرصت محدود 
باقی مانده بتوانند ماش��ین آلات ثبت سفارش ش��ده را سریع تر به کشور 
بیاورند. او همچنین با اشاره به برخی نابسامانی ها در کمیته ارزی استان، 
گفت: در این شرایط لازم است مدیران نه مانند گذشته بلکه مانند شرایط 
جنگی حضور داش��ته و جلس��ه ها را برگزار کنند چون ش��رایط عادی بر 

اقتصاد کشور حاکم نیست.
زینی وند با بیان اینکه استان یزد استان کم آبی است اما نباید آب هراسی 
ایجاد کنیم، گفت: دیگر به صنایع پر آب و آلاینده مجوز داده نمی ش��ود و 

استان یزد با مدیریت درست، در آینده مشکل آب نخواهد داشت.
ای��ران بازار بزرگی دارد و هر اندازه ام��کان مانور بخش خصوصی را بالا 

ببریم، در همان حد تاثیر تحریمها را کم می کنیم.
یزد، دانش محور است �

ابوالفضل موسوی، نماینده اس��تان یزد در مجلس شورای اسلامی نیز 
در ای��ن همایش گفت: این اس��تان علاوه بر میراث فرهنگ��ی و قنات، به 
دانش نیز توجه دارد و در حقیقت دانش محور اس��ت. مردم یزد، صنعتگر 

و تولیدگر هستند.
وی افزود: یزد در تنوع مواد معدنی حرف نخست را می زند. با این حال، 
نرخ بیکاری در این استان زیاد است که این مسئله در جلسه شورای عالی 

معدن باید مطرح شود.
وی با اش��اره به اینکه چرا کار را به بخ��ش خصوصی نمی دهیم، گفت: 
پیش��رفت استان یزد و پیشرفت برداشت از معادن باید در دستور کار قرار 
گی��رد و ارتباط مردم و مع��دن، ارتباط معدن و گردش��گری و همچنین 

ارتباط معدن و محیط زیست باید تنظیم شود.
منابع طبیعی از بخش معدن جدا نیست �

ریی��س خانه معدن ی��زد در چهارمین همایش نق��ش معدن و صنایع 
معدنی در توس��عه کش��ور، گفت: معادن یزد نیازمند راه اندازی و احیای 
دوباره مرکز تحقیقات و فرآوری مواد معدنی هستند زیرا معدنکاران برای 
آنالیز و فرآوری باید مسافت طولانی را به تهران یا شهرهای دیگر بروند. 

س��عید افضلی پور افزود: بخش معدن از محیط زیس��ت و منابع طبیعی 
جدا نیست و معدنکاران استان درصدد هستند با حفظ و نگهداری از منابع 

طبیعی فعالیت معدنی انجام دهند. 
میزان اکتش��افات معدنی در یزد رو به افزایش اس��ت اما ضرورت دارد 
روند اکتشافات در معادن استان شتاب بگیرد. ظرفیت های معدنی یزد به 

گونه ای است که فعالیت های اکتشافی می تواند افزایش یابد. 
وی ب��ا بیان اینکه در ده��ه ۹۰ اتفاق های خوبی در زمینه اکتش��افات 
معدنی کش��ور رخ داد و ش��اهد یک انقلاب معدنی در این دوره هس��تیم، 
تصریح کرد: استان یزد به عنوان یک استان معدنی، نیاز به مرکز تحقیقات 
فرآوری دارد، در حالی که این مرکز در اس��تان البرز قرار دارد و امیدواریم 
در حد نمونه آزمایش��ی، دوباره در یزد راه اندازی شود. گفتنی است جلسه 
ش��ورای عالی معادن، س��اعت ۴ بعد از ظهر در این اس��تان برگزار ش��د و 

مشکلات و مسائل معدنکاران یزد مورد بررسی قرار گرفت.

کارش��ناس دفتر زیس��تگاه ها و امور مناطق س��ازمان حفاظت 
محیط زیس��ت ضمن اعلام مخالفت این س��ازمان با صدور پروانه 
اکتش��اف معدن در پناه��گاه حیات وحش موته، گف��ت: پروانه 
اکتشاف معدن در این منطقه را کارگروه ماده ۲۴ استان اصفهان 

صادر کرده است.
به گزارش ایسنا، رضا اقتدار، با اشاره به ممنوعیت صدور پروانه 
اکتش��اف مع��دن در منطقه حیات وحش موته بر اس��اس توافق 
س��ازمان حفاظت محیط زیست و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در س��ال ۱۳۵۴ اظهار کرد: پناهگاه حیات وحش موته، جزو بند 

»الف« این موافقتنامه اس��ت و بر اساس ردیف ۲۰ همین بند از 
همان سال قرار شده که داخل پناهگاه حیات وحش موته، مجوز 

معدنکاوی دیگری صادر نشود.
وی ب��ا بیان اینک��ه مجوز اخیر ه��م مربوط به ص��دور پروانه 
اکتش��اف برای معدن تراورتن میمه است، گفت: تاکنون سازمان 
حفاظت محیط زیس��ت و وزارت صنعت، مع��دن و تجارت هیچ 
مجوزی برای صدور پروانه اکتش��اف معدن در این منطقه صادر 
نکرده اند چون فعالیت های معدنی در پناهگاه حیات وحش موته 
از حساسیت بالایی برخوردار است و زیستگاه مهمی برای آهو به 

ش��مار می رود. به همین علت مخالف جدی صدور پروانه فعالیت 
معدن در موته هستیم.

کارش��ناس دفتر زیس��تگاه ها و امور مناطق س��ازمان حفاظت 
محیط زیست با اشاره به قانون معدن مصوبه سال ۹۰ و بی توجهی 
این قانون به حوزه محیط زیست تصریح کرد: بر اساس این قانون 
از س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت فقط در  زمینه فعالیت های 
معدنی در مناطق تحت مدیریت محیط زیس��ت استعلام می شود 
اما برای صدور مجوز فعالیت های معدنی در سایر مناطق استعلام 
نمی شود. این وضعیت مشکلات زیادی را در سراسر کشور ایجاد 

کرده است.
اقت��دار ادام��ه داد: متاس��فانه قان��ون معدن، ب��دون توجه به 
ملاحظه های زیس��ت محیطی به تصویب رس��ید چون بر اساس 
تبصره ۵ ماده ۲۴ قانون معدن، اگر سازمان حفاظت محیط زیست 
مخالف اجرای طرح معدن در مناطق تحت مدیریت محیط زیست 
باشد و در روند استعلام، این مخالفت را اعلام کند، تصمیم گیری 
درباره آن به »کارگروه حل اختلاف اس��تانی« ارجاع می ش��ود و 
از آنج��ا که در این کارگروه، تنها مخالف، نماینده محیط زیس��ت 

استان است با اجرای طرح موافقت می شود.

اختلاف بر سر اکتشاف معدن در پناهگاه حیات وحش موته

در برگزاری چهارمین همایش ملی نقش معدن در توسعه کشور مطرح شد

اختیار شـورای عالی معـادن به استان ها واگذار می شود
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ج��ای تاس��ف دارد که امری��کا و برخی 
کش��ورها ب��ا اس��تفاده از ابزار نف��ت علیه 
بنیانگذاران اوپک دسیسه کنند. وقوع این 

اتفاق تضعیف اوپک را به دنبال دارد.
نشس��ت  صدوهفتادوچهارمی��ن   
عادی س��ازمان کش��ورهای صادرکننده 
نف��ت )اوپ��ک( در وین یک��ی از مهم ترین 

نشست هایی بوده که در دهه های گذشته، اوپک به خود دیده است، زیرا دونالد ترامپ پس 
از خروج از برجام نامه ای محرمانه به برخی اعضای اوپک از جمله عربستان نوشته و به دنبال 
آن بوده که بخشی از فشار اجتماعی و اقتصادی را که امروز روی دوش مردم امریکا قرار دارد 
با افزایش س��قف تولید نفت ازس��وی اعضای اوپک کاهش دهد. بی سابقه است که کشوری 
مانند امریکا، اعضای اوپک را زیر فش��ار قرار دهد و از ابزار سیاس��ی برای تضعیف دیگر اعضا 
استفاده کند.  ایران تاکنون پایبندی خود را به مصوبه های اوپک نشان داده و همه تصمیم ها 
را رعایت کرده و به توافق ها تا پایان امس��ال میلادی پایبند اس��ت. هیچ نشانه ای از کمبود 
نفت در بازار وجود ندارد. در پیش بینی تغییرات ازسوی برخی سازمان های مرتبط با حوزه 
انرژی نشانه ای مبنی بر کاهش ذخایر انرژی وجود ندارد و این نیاز کاذب و صوری است که 
امریکا برای تحت تاثیر قرار دادن برخی کشورهای عضو اوپک و کاهش فشار اقتصادی خود 
به دنبال نمایش دادن آن اس��ت و تلاش می کند اوپک را از مسیر قانونی خود منحرف کند. 
ما مخالف هرگونه تصمیم سیاس��ی در مصوبه های اوپک به ویژه نشس��ت عادی ۱۷۴ اوپک 
هس��تیم. اوپک باید حمایت خود را از اعضا و در همه مراحل اعلام کند و در عمل پایبندی 
خود را به مصوبه ها نشان دهد. مجلس در کنار دولت و وزارت نفت در نشست آینده اوپک با 
یک هیات بلندپایه حضور خواهد داشت. رئیس کارگروه نفت و کارگروه حقوقی کمیسیون 
انرژی، یکی از اعضای هیات رئیس��ه مجلس و یکی از اعضای کمیس��یون برنامه و بودجه در 
کنار وزیر نفت در نشست آینده اوپک حضور می یابند.  امریکا به دنبال این است که عربستان 
و برخی کشورها را وادار کند بیش از سقف اوپک نفت تولید کنند که این اقدام در واقع خروج 
از اوپک و تصمیم های این سازمان است و ایران در برابر این رفتار می ایستد. کشورهای دیگر 

به شدت مخالف رفتار برخی اعضا هستند.

یادداشت

 امیر مهرزاد : با اینکه بس��یاری از کارشناس��ان نفتی و 
وزیر نفت ایران معتقدند بازار نفت در تعادل کامل است، اوپک 
قصد دارد موضوع افزایش تولید را بررس��ی کند. گفته می شود 
بررسی این موضوع چراغ سبز اوپک به درخواست امریکا برای 

افزایش تولید است.
بررس��ی های نش��ان می دهد در صورتی ک��ه اوپک موضوع 
افزایش تولید را بررس��ی کند، مس��یر کاهش تولید نفت ایران 
از طرف امریکا تسهیل می ش��ود. این اتفاق ها در حالی مطرح 

شده اند که توافق فریز نفتی در اوپک هنوز در جریان است.
کش��ورهای عضو و غیرعضو اوپک برای نخستین بار در سال 
گذشته به اجماع رسیدند که حجم تولید نفت را کنترل کنند. 
این تصمیم در حالی گرفته شده بود که تمام کشورهای نفتی 
به جز ایران، عراق و ونزوئلا نه تنها از کاهش تولید معاف شدند 
بلک��ه مجوز افزای��ش تولید نفت را نیز دریاف��ت کردند. با این 
حال پس از خروج امریکا از برجام این کش��ور قصد دارد تولید 
نفت ایران را کاهش دهد. در این راس��تا امریکا تلاش می کند 
با لابی های سطح بالا در اوپک نشان دهد میزان تقاضای نفت 
افزایش یافته و تولیدکنندگان نفت نمی توانند میزان نفت مورد 

نیاز دنیا را تولید کنند.
 امریکا و عربس��تان به عن��وان دو متعهد نفت��ی در ماه های 
گذش��ته تلاش کردند تولید نفت را بیش��تر کنن��د تا علاوه بر 
افزایش تولید قیمت ها را ه��م افزایش دهند؛ البته توجیه این 
دو کشور پوشش دادن کاهش تولید نفت از طرف ایران است.

امری��کا به حدی می��زان تولید نفت را افزای��ش داد که پس 
از ده��ه ۱۹۷۰میلادی ای��ن حجم تولید نفت بی س��ابقه بوده 
است. عربس��تان نیز توانس��ت رکورد تولید را در تاریخ کشور 
خود افزایش دهد. اکنون میانگین تولید نفت امریکا به ۸/۱۴و 
عربستان به ۵/۱۲ میلیون بش��که در روز رسیده است. آمارها 
نشان می دهد نیمی از نیاز نفت دنیا از طرف امریکا و عربستان 

تولید و تامین می شود.
چراغ سبز اوپک به امریکا چیست؟ �

وزی��ر نفت گف��ت: پرداختن به موضوع افزای��ش تولید نفت 
اوپک، چراغ س��بز ب��ه تصمیم های امریکاس��ت؛ در حالی که 
اکنون ب��ا نامتعادلی در بازار نفت روبه رو نیس��تیم و نیازی به 

افزایش تولید نیست.
به گزارش ش��انا، بیژن زنگنه در وین اتریش گفت: در مقطع 
کنونی با هیچ افزایش تولیدی موافق نیستم، زیرا هم اکنون در 
ب��ازار نامتعادلی وجود ندارد. ضمن اینکه قرار نبود در جلس��ه 
اوپک درباره افزایش تولید بحثی داش��ته باش��یم. پرداختن به 

این موضوع نشان دادن چراغ سبز به تصمیم های امریکاست.
وزیر نفت با بیان اینکه از نظر من حتی ۵۰۰ هزار بشکه هم 
نباید به تولید نفت اضافه ش��ود، افزود: براساس توافق پیشین، 
قرار بود حدود ۲ میلیون بش��که کاهش تولید داش��ته باشیم 
که هم اکنون در عمل ش��اهد کاهش ۳ میلیون بشکه ای تولید 
هستیم؛ بنابراین اگر اعضای اوپک یک میلیون بشکه نفت وارد 
بازار کنند، دیگر مشکلی وجود ندارد و نیازی به افزایش تولید 

نیست.
زنگنه در پاس��خ به این پرسش که نظر ش��ما درباره خروج 
روس��یه از توافق کاهش تولید چیس��ت، گفت: این میل خود 
آنهاس��ت. روس ها داوطلبانه به تصمیم کاهش تولید پیوستند 

و هیچ تعهدی در این زمینه ندارند. موضوع صحبتم غیراوپک 
نیست. بحث من تنها درباره اوپک و تصمیم های آن است.

وی ادام��ه داد: براس��اس گزارش آژان��س بین المللی انرژی، 
درحال حاضر هیچ گونه نامتعادلی در بازارهای جهانی نفت خام 
مشاهده نمی شود، اما شرایط سال آینده موضوع دیگری است. 
ما یک توافق و تصمیم معتبر داریم و معتقدیم هیچ مش��کلی 
در بازار وجود ندارد، اما براس��اس تنش های سیاس��ی، ش��اهد 

بی ثباتی و تنش در بازار هستیم.
وزیر نفت گفت: نفت یک س��لاح نیست که به عنوان ابزاری 
سیاس��ی علیه برخی کشورها مورد اس��تفاده قرار گیرد؛ اوپک 
هم یک سازمان سیاسی نیست و لازم است هرگونه استفاده از 
نفت به عنوان یک سلاح یا ابزار علیه برخی کشورها را محکوم 

کند.
زنگن��ه در دی��داری دیگ��ر با خبرن��گاران در ب��دو ورود به 
هتل کمپینس��کی وین، نس��بت به رفتاره��ای مداخله جویانه 
رئیس جمهوری امریکا که به سیاس��ی ش��دن بازار نفت منجر 

شده، واکنش نشان داد و گفت: برای من و برخی اعضای اوپک 
بس��یار مهم اس��ت که بازار نفت غیرسیاس��ی باشد و براساس 
منافع تولیدکنندگان و مصرف کنندگان عمل کند و مبتنی بر 

عرضه و تقاضا پیش برود.
وی اف��زود: اوپ��ک س��ازمانی نیس��ت ک��ه از دس��تورهای 
رئیس جمهوری امریکا پیروی کن��د. آقای ترامپ فکر می کند 
می تواند آنچه را می خواهد به اوپک تحمیل و با اعمال تحریم ها 
علیه ۲ عضو مهم س��ازمان، ب��ازار را با مخاطره روبه رو کند؛ به 
همین منظور از اوپک توقع دارد تغییراتی در تصمیم های خود 

بدهد تا به کاهش قیمت ها کمک کند.
وزی��ر نفت در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه آیا با پیش��نهاد 
مش��خصی به نشست ۱۷۴ اوپک در وین آمده، گفت: پیشنهاد 
مش��خصی نداریم، اما موضع مش��خصی در این نشست داریم. 
رئیس جمه��وری امری��کا ب��ا تحریم های��ی که علی��ه برخی از 
بنیانگذاران اوپک ایجاد کرده، سبب اختلال در بازار نفت شده 

است.

 ایران نمی خواهد نفت سیاسی شود �
غلامعل��ی میگلی ن��ژاد، کارش��ناس نفت و رئیس پیش��ین 
کمیس��یون انرژی مجلس شورای اسلامی درباره وضعیت بازار 
نفت گفت: اینکه گفته می شود بازار نفت در وضعیت نامتعادل 
قرار دارد، موضوعی غیرواقعی اس��ت و آمارهای اوپک به هیچ 
وجه چنین موضوعی را نشان نمی دهد. این گفته تنها از سوی 
دو کش��ور مطرح می شود که اکنون توافق کاهش تولید و فریز 

نفتی را به طور کامل از بین برده اند.
وی افزود: پس از انقلاب اس��لامی تلاش و سیاست ایران در 
حوزه نفت این بود که بازار نفت جهان از رفتارهای سیاسی دور 
باشد، با این حال در دوره های گوناگون دیده می شود که امریکا 

و عربستان به شدت تمایل به سیاسی کردن بازار نفت دارند.
میگلی نژاد با بیان اینکه امریکا به هیچ وجه نگران بازار نفت 
جهان نیس��ت، گفت: اگر امریکا قصد داش��ت تلاش کند بازار 
نفت جهان دچار بی ثباتی نشود، ۶۰۰ دکل حفاری بیکار خود 

را پس از روی کار آمدن ترامپ وارد مدار تولید نمی کرد.
این کارشناس نفتی با اشاره به اینکه فعالیت های نفتی برای 
ایران سخت خواهد شد، گفت: ایران در اوپک از لابی مناسبی 
برخوردار است و کشورهای عضو اوپک همیشه برای نظر ایران 
احت��رام قائل بوده اند، با این حال اکنون موضوع ترس از امریکا 
مطرح است؛ نه احترام برای ایران. روسیه نیز به تازگی از توافق 
کاهش تولید نفت خارج ش��ده اس��ت. هرچن��د کاهش تولید 
نفت برای ایران به لحاظ اقتصادی اتفاق ناخوش��ایندی اس��ت 
اما ظرفیت هایی وجود دارد که اس��تفاده از آنها باعث می شود 

سطح آسیب اقتصادی به کمترین میزان برسد.
شرایط حساس اوپک �

به��روز نعمت��ی که به هم��راه وزی��ر نفت ب��رای حضور در 
اج��لاس اوپک به وین س��فر کرده، گفت: اوپ��ک هم اکنون در 
ش��رایطی حس��اس و تاریخی قرار گرفته اس��ت. در بازار نفت 
باید عرضه و تقاضا قیمت ها را تنظیم کند. در مقاطع پیش��ین 
یک��ی از گله مندی های ما این بود که نرخ نفت واقعی نیس��ت. 
حت��ی در آن مقط��ع اعلام کردیم نرخ واقع��ی نفت باتوجه به 
س��رمایه گذاری ها و نرخ تمام ش��ده بین ۷۰ تا ۸۰ دلار است و 
امروز هم فک��ر می کنیم که نفت نرخ واقعی خود را پیدا کرده 
اس��ت. دولت امریکا به طور غیررس��می از عربستان سعودی و 
س��ایر تولیدکنن��دگان اوپک درخواس��ت کرده تولیدش��ان را 
افزایش دهند، اما به رقم مش��خصی اشاره نکرده است. یکی از 
حواشی نشست ۱۷۴ اوپک این است که رئیس جمهوری امریکا 
به دنبال ایجاد اختلال در نرخ نفت و میزان تولید اوپک اس��ت. 
انتظار ترامپ این اس��ت که کش��ورهای عضو اوپک به اجماع 
قطعی درباره خواسته های او برسند که باتوجه به شرایط امروز، 
بعید می دانم اعضای اوپک در این باره به اجماع نزدیک شوند.

این نماینده مجلس یادآور ش��د: همانطور که در بحث فریز 
نفتی، اعضا با توافق تصمیم گرفتند، تولید خود را کاهش دهند 
در این باره هم باید اعضای اوپک به اجماع نظر برسند. اعضای 
اوپک اجازه نمی دهند برخی کش��ورهای عضو این سازمان به 
تأسی از سخنان ترامپ عمل کنند. اوپک هم اکنون در شرایط 
تاریخی و حساسی قرار گرفته و باید از کیان خود صیانت کند. 
این غلط است که یک فرد خارج از سازمان اوپک بخواهد نظر 

خود را به این سازمان تحمیل کند.

امریـکا مخل ثبات 
در بـازار نفت 

در آستانه نشست ۱۷۴ اوپک تحلیل ها از رفتار جهانی امریکا 


